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روزنامه صبح ایران
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر ضرورت افزایش سرانه 
فضاهای فرهنگی هنری کشور، گفت: ارتقای فضاهای فرهنگی 
هنری نظیر سرانه فضای سبز، همانند اکسیژن و توجه به آن از 
ضروریات است.  سید عباس صالحی روز یکشنبه در جلسه مجمع 
عمومی عادی سالیانه هیات امنای موسسه کمک به توسعه فرهنگ 
و هنر که با حضور مدیرعامل، هیات امنا و مدیره این موسسه برگزار 

شد، افزود: موسسات متنوعی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

باید  حاضر  حال  در  گفت:  سازندگی  کارگزاران  حزب  سخنگوی 
ناراحتی های پنهان و آشکار جامعه را به رسمیت شناخت و مسئولان 
به جای متهم کردن یکدیگر و تشتت رای، مردم را در آغوش بگیرند 
و با آنها حرف بزنند. حسین مرعشی، عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران، در تحلیلی درباره شرایط کشور و اعتراضات پس از اصلاح 
قیمت بنزین گفت: درحال حاضر باید به دنبال تحلیلی واقع بینانه 

در خصوص حوادث خسارت بار هفته گذشته باشیم و موضوع را با

وزیر فرهنگ تاکید کرد:

افزایش سرانه فضاهای فرهنگی هنری 
ضروری است

حسین مرعشی: 

مقامات کشور به جای تخریب، کمک رسان 
هم باشند
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رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

روند کنونی مصرف، ایران را به 
واردکننده بنزین تبدیل می کرد

گذر سیاست خارجی باز هم به بهارستان می افتد؟

مجلس یازدهم؛بستر 
تصمیماتی سرنوشت ساز
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قم نیازی به استقراض شخصیت از سایر شهرها ندارد

لیست اعلامی درقم نظرجمع نیروهای انقلاب نیست

برخی از جبهه ها مصداق »همه با من« هستند

 برخلاف مجلس اول که عهده دار تصمیماتی مهم و تاثیرگذار در حوزه سیاست خارجی بود، برخی مجلسی ها از نقش 
اندک نمایندگان ملت در تعیین سمت و سوی کنونی سیاست خارجی گلایه دارند. با نزدیک شدن به انتخابات مجلس 

یازدهم این پرسش مطرح است که این انتخابات چه پیامدهایی برای دیپلماسی و روابط خارجی کشور خواهد داشت؟ 
فرایند سهمیه بندی بنزین و تصمیم گیری درباره این موضوع چالش برانگیز سبب شد تا برخی نمایندگان در نخستین 
ساعات پس از اعلام سهمیه بندی به شدت به این تصمیم تاخته و از چهره های اصولگرا تا اصلاح طلب از ضرورت 

نقش آفرینی محوری مجلس در این خصوص  سخن به میان آوردند. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: روند کنونی مصرف 
بنزین موجب می شد ایران در سال ۱۴۰۰ به وارد کننده 
بنزین تبدیل شود و با سهمیه بندی بنزین و اصلاح قیمت، 
شاهد صرفه جویی روزانه ۶ میلیون لیتر بنزین خواهیم بود.

محمدباقر نوبخت شنبه شب در برنامه نگاه یک اظهار کرد: 
برآورد ما درآمد ۳۰ تا ۳۱ هزار میلیارد تومانی است؛ ما قانوناً 
اجازه نداریم یک ریال این پول را جز پرداخت به مردم، به 

بودجه ببریم. وی با اشاره به روند افزایشی مصرف سوخت

حجتی استعفا کرد؛ روحانی موافقت نکرد
5
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محمد عرب دبیر حزب موتلفه اسلامی استان قم :

معصومه ابتکار :

دولت هیچگاه مخالف جریان آزاد اطلاعات نبوده است

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 کالاهای اساسی مردم تامین شده است

 در نظر دارد به استناد مصوبه 14/1079 شورای اسلامی و براساس شیوه نامه امور سرمایه گذاری و مشارکت شهرداری ها به شرح ذیل نسبت به 
انتخاب سرمایه گذار واجدالشرایط به عنوان شریک سازنده دارای توان فنی اجرایی و مالی کافی به منظور اجرای پروژه ذیل در قالب مشارکت مدنی 
اقدام نماید. لذا علاقمندان محترم میتوانند جهت دریافت اسناد فراخوان حداکثر تا تاریخ 98/۰9/۱8 به امور سرمایه گذاری واقع در صباشهر – 
بلوار شهید تاجیک – ساختمان اداری مراجعه و نسبت به دریافت اسناد فراخوان اقدام نماید ضمنا علاقمندان میتوانند جهت اخذ اطلاعات بیشتر 

با شماره تلفن ۶5۶2۴۴۴۶-۰2۱ داخلی ) 2۱۱ ( امور سرمایه گذاری در ساعات اداری تماس حاصل نمایند .
- کلیه هزینه های مربوط به انتشارآگهی فراخوان عمومی به عهده برنده فراخوان خواهد بود . 

- آخرین مهلت قبول پیشنهادات پایان ساعت اداری مورخ 98/9/۳۰ می باشد . 
- زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات راس ساعت ۱5 مورخ  98/۱۰/2 در محل دفتر شهردار خواهد بود.

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد فراخوان موجود است . 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

شهرداری صباشهر
آگهی تجدید فراخوان عمومی ) نوبت اول (

امیر کریمی - شهردار صباشهر

غیر قمی ها
 از این شهر

کاندیدا  نشوند
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

مورخ  و 5/1108/ص  شماره 5/1112/ص  مجوز  و  شهرداریها  مالی  نامه  آئین  ماده13  به  استناد  با  دارد  نظر  در 
1398/08/13 و 5/1037/ص مورخ ۱۳98/7/28 شورای اسلامی شهر اندیشه عملیات مشروحه ذیل را از طریق 
برگزاری مزایده عمومی به اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند جهت کسب 

اطلاع بیشتر و شرکت درمزایده به آدرس مندرج در بند 2 این آگهی مراجعه نمایند.

1-سپرده شرکت در مزایده: سپرده شرکت در مزایده برای هر یک از موارد فوق می بایست بصورت ضمانتنامه بانكی به 
نفع سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری اندیشه، اسناد خزانه و یا واریز نقدی به حسابجاری سیبا به شماره 
0107444713002 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )کد2417( تهیه و برابر دستور العمل مندرج در کاربرگ مزایده 
به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم بذکر است نفرات اول ، دوم و سوم مزایده هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده 

آنان به ترتیب به نفع سازمان ضبط خواهد شد.
وقت  پایان  لغایت  آگهی  درج  تاریخ  از  مزایده  اسناد  دریافت  مهلت  مزایده:  اسناد  دریافت  محل  و  2-مهلت 
اداری)ساعت۱۴:۳۰( روز سه شنبه  مورخ ۱۳98/۰9/۱9  و محل دریافت آن به نشانی شهرستان شهریار، شهر اندیشه، 
فاز 5 ،  بلوارخلیج فارس ، خیابان شهید تهرانی مقدم ، ساختمان خدمات شهری ، طبقه اول ، سازمان سیما منظر و فضای 

سبز شهرداری اندیشه می باشد.
۳-مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاکات پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در 
کاربرگ مزایده تنظیم شده است را حداکثر تا پایان وقت اداری )ساعت۱۴:۳۰(  روز چهارشنبه مورخ ۱۳98/۰9/2۰ به 
آدرس دبیرخانه سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری اندیشه به آدرس مندرج در بند 2 تحویل نموده و رسید 

دریافت نمایند.
۴-مدارك لازم جهت دریافت اسناد مزایده: متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده می بایست درخواست کتبی خود 
را بعلاوه یك فقره فیش واریزی به حسابجاری سیبا به شماره ۰۱۰7۴۴۴587۰۰۱ نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه 

)کد2417( به مبلغ ۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مزایده به دبیرخانه سازمان تسلیم نمایند. 
5-هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برندگان مزایده می باشد.

۶-تاریخ بازگشایی پاکات مزایده ۱۳98/۰9/2۳ می باشد.
7-سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداری اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار 

می باشد.
8-سایر اطلاعات و جزئیات مزایده در اسناد مزایده ذکر شده است. 

آگهي مزایده عمومي )نوبت اول(

ارشاد تنها   - سرپرست سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری شهرداري اندیشه

نوبت دوم:
 98/09/11 

نوبت اول:
   98/09/4 

  تاريخ درج نوبت دوم: 
  1398/09/11

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه 
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اخبار

بلاتکلیفی به مصلحت کشور نیست
لوایح  تصویب  عدم  پیامد  جهانی  مبادلات  ارتباط  قطع 
FATF است، منافع ملی ناشی از پذیرش FATF بیشتر از 

ضرر های ناشی از نپذیرفتن آن خواهد بود.
در هرجایی که در مواجهه با مسائل مرتبط با تعامل در 

سطح جهان و با مسایل جهانی تاخیر کرده ایم و یا با تردید،شک و بلاتكلیفی با آن بوده ایم 
به نوعی ضررو خسارت در سطح منافع ملی ایجاد کرده ایم، ویا با تجدیدنظر وهزینه های 

بیشتر بعد ها آن  را پذیرفتیم که باید آن را تاخیر در نوسازی تلقی کرد.
کشور های توسعه یافته منطبق با ماموریت های مربوط به گروه اقدام مالی اقدام کرده 
و بیشتر در حوزه توسعه یافته ها هستند، کشور های نیز در حال پیشرفت هستند که 
خودشان را با استاندارد ها تطبیق می کنند اما معدودی ازکشور ها از جمله ایران و کره 
شمالی همكاری ندارند و در شمار فهرست خاکستری و یا در لیست سیاه هستند و این 
قطعا شایسته ی کشور پیشرفته ای مانند ما نیست که در تعامل با دنیا در الفبای تعامل دچار 

آسیب های تاریخی در تاخیر ها شویم.
ایران و کره شمالی تا 2015 جزء لیست کشور های خطرناک بوده اند چون ساز و کار 
مالی و تجاری است باید استاندارد ها را بالا ببریم تا در حوزه کشور های در حال پیشرفت 
قرار گیریم.  بلاتكلیفی در تصویب لوایح  پالرمو به مصلحت کشور نیست، این امر باید در 
گامی مطمئن و با اجماع بالا به قانون تبدیل شود،مطالبات مردمی در روانسازی این نوع 
تعاملات با دنیا امری بدیهی و روشن است.ملت ایران همواره دیدگاهی تعامل گرا و صلح 

آمیز داشته است.
 در همه ی ارکان داخلی و خارجی شفاف سازی باید انجام شود و به نظر می رسد اساسا 
کسی نیست که به پول شویی معتقد باشد و بنابراین باید مسایل مربوط به حوزه های مالی 
را شفاف کنیم. اگر این امر انجام نشود تاخیر در تعامل با جهان است به نحوی که تاخیر در 
توسعه تلقی می شود و تاخیر در توسعه هم سیكلی از عقب ماندگی و فقر را به همراه دارد و 
ضمن اینكه به نوعی نمی توانیم وارد باشگاه کشورهای توسعه یافته شویم ،زیرا بدیهی ترین 
مسائل گروه ویژه اقدام مالی را اجرا نكرده ایم.به نظرم هر امكان و شرایط که بتواند بر رفاه 

مردم تاثیر گذارد،حرکتی مطلوب است.
اگر نام جمهوری اسلامی وارد این لیست سیاه شود امكان تحریم شدید تر و تسلط حتی 
اطلاعاتی آنان بیشتر خواهد بود.برای مدیریت تصمیم گیری و حل و فصل مساله؛  دو راه 
وجود دارد: ابتدا استناد به اصل 176 قانون اساسی که این قضیه در شورای عالی امنیت 
ملی و با ظرفیت آن شورا تصویب شود تا مسیر جدیدی برای کار باز شود.همه ما باید برای 

منافع ملی کشور اجماع نظر داشته باشیم.
راه حل بعدی استفاده از ظرفیت نخبگان کشور است.

گاهی نخبگان دانشگاهی منافع ملی و مصالح کشور را بسیار بهتر تشخیص می دهند. 
باید مجمع نخبگانی در این  جهت تشكیل شود که نسبت به این موضوع حكمیت کنند که 
نیاز است دانشگاهیان دارای تخصص های مختلف در حوزه های اقتصاد، مسایل بانكی و 
فنی و سیاست و روابط بین الملل نظر نهایی را بگویند و این مهم به تبع مشورت نخبگان 
مورد قبول نیز قرار گیرد چرا که هر جا با تعامل در مسائل جهانی تاخیر داشته ایم ضرر کرده 
ایم.  اگرچه تاکنون دراین مساله تصمیم گیری در تصویب لوایح  اف تی ای اف زمان  را از 
دست داده ایم ولیتاکنون چهار بار وضعیت مساله تمدید لوایح انجام شده و گروه ویژه اقدام 
مالی موسوم به پولشویی این فرصت را به ایران داده است، آخرین مهلت ایران برابر با مصوبه 
کارگروه فوریه 2020 است بنا براین این فرصت را از دست داده ایم، ابتدا مهلت یكساله ای 
داده شد که لوایح بعد ازبررسی وتایید مجلس با نظر مثبت به شورای نگهبان رفت، اما به 

دلیل مخالف شد به مرجع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شده است.
 به مدت یكسال بررسی کامل انجام نشده است اگر هم بررسی شده اما لوایح بلاتكلیف 
یا مسكوت است و دلیل مساله هم ردیابی احتمالی مبادلات مالی در سراسر جهان و بحث 
کمک به گروه های مقاومت ذکر شده است.اما واقعیت ماجرا این است که دفتر اوفک خزانه 
داری ایالات متحده سال هاست نظام ردیابی دلار را در هر شرایط انجام می دهد و اکنون 
هم این حلقه سخت تر شده است.  هم اکنون دو نظریه در این خصوص وجود دارد که 
گفته می شود چون مجمع تشخیص مصلحت نظام مسكوت گذاشته به معنای مثبت است 
اما در واقع اینطور نیست در مجموع نظریه مثبتی داده نشده است. اما این بلاتكلیفی به 
مصلحت کشور نیست، اگر تاخیر انجام شود در زمان مقرر لوایح به تایید دولت جمهوری 
اسلامی نرسد و مجدد جمهوری اسلامی در لیست سیاه یا غیر همكار قرار بگیرد فاصله 
سه تا 6 سال لازم است تا دوباره روند طی شود تا از لیست خارج شودکه مردم بیشترین 
خسارت را از تعطیلی فعالیت های بانكی خواهند دید.زیرا مكانیسم کار اف تی ای اف و 
طرف های تجاری ابتدا احتیاط و سپس خودداری از روابط و یا تحریم است. هم اکنون لازم 
است تصمیم جدی در این حوزه گرفته شود، اگر جمهوری اسلامی در عدم تصویب لوایح 
به تصویب برسد وارد لیست سیاه خواهیم شد که جلوی هر مبادله بانكی در هر حوزه با هر 
کشوری حتی با کشور های همسایه بسته خواهد شد و هیچگونه معاملات مالی نخواهیم 
داشت. ما ناچاریم مدل امت سازی را در چارچوب منطقه گرایی فرهنگی با اعتمادرایی 
نسبت به کشورهای منطقه اعمال کنیم و پیش زمینه ی این کار همكاری در سطوح مختلف 
و پرهیز از برجسته کردن اختلافات است که امور کارکردی نظیر مبارزه با نظام پولشویی و 
یا تروریسم در این مسیر است.مهم است که تولد همگرایی منطقه ای از درون همكاری 

جهانی متولد شود  و بالنده گرددکه مقدمه ی آن اعتمادسازی در بالاترین سطوح است.

اينترنت را انحصاری نکنید!
با چاقو آدم می کُشند. با چاقو جراحی می کنند. با چاقو 
میوه پوست می کنند. با چاقو از خود دفاع می کنند. با این 

کاربردها به نظر شما چاقو بد است یا خوب؟
چاقو بد است چون گاهی جان آدم را می گیرد و خوب 

است چون گاهی جان آدم را نجات می دهد. چاقو فقط یک مثال است برای اینكه نشان 
بدهیم نه خوبی مطلق وجود دارد نه بدی مطلق.

اینترنت هم درست مثل چاقو است. هزار خوبی دارد و هزار بدی. با آن باید چه کرد؟ به 
خاطر خوبی ها چشم خود را به بدی ببندیم یا به خاطر بدی ها از خوبی ها بگذریم.سیداحمد 
خاتمی امام جمعه تهران می گوید:» هرچه زودتر اینترنت بومی و ملی را راه اندازی کنید و 
در رابطه با شبكه های خارجی اگر بنا به باز کردن است، تقاضا می کنم باز باز نكنید.« کاش 
آقای خاتمی در مورد این » بازِ باز« کمی توضیح می دادند. نه اینترنت را می شود بست نه 
می شود آزادانه در اختیار همه گذاشت. وقتی ما نوجوان بودیم اجازه نداشتیم بعد از ساعت 
7 یا 8 شب، بیرون از خانه باشیم. ما در بیرون از خانه فقط فوتبال بازی می کردیم اما تاریكی 
شب یک هشدار بود برای خانواده ها. واقعا قرار نیست کودکان و نوجوانان به همه سایت ها 
دسترسی داشته باشند. در بسیاری از کشورهای جهان هم همین است. در ایران هم باید 
اینگونه باشد. اما اگر منظور این است که میزان دسترسی مردم را به اینترنت جهانی کم کنیم 
باید بگویم سخت در اشتباه هستیم. امروز جهان به معنای واقعی کلمه دهكده ای است که 
مردم به راحتی به هم دسترسی دارند. پیام رسان داخلی خوب بسازید. شبكه جست وجوی 
ملی راه اندازی کنید. اجازه بدهید آنها با شبكه های اجتماعی غیر ایرانی رقابت کنند. اجازه 
بدهید خود مردم آنها را انتخاب کنند نه اینكه شما آنها را به مردم تحمیل کنید. یادتان هست 
بعد از فیلتر کردن تلگرام چقدر برای رفتن به شبكه های اجتماعی ایرانی تبلیغ شد؟ عاقبت 
این همه در بوق و کرنا کردن چه شد؟ همه آنهایی که دم از پیام رسان های داخلی می زدند 

به تلگرام برگشتند. 
مسؤولان کشور هم در توییتر با مردم حرف هایشان را در میان گذاشتند. دیگر زمان 
انحصار و محدودیت گذشته است و دنیا رو به رقابت آورده است. خوشبختانه در ایران توانایی 
راه اندازی پیام رسان های خوب داخلی وجود دارد. از آنها حمایت کنیم تا وارد بازار رقابت 
شوند. بازار خودرو مثال خوبی است. واقعا اگر در این بازار رقابت بود، بازهم شاهد تولید 
پراید، تیبا و امثال اینها بودیم؟ در روزگاری نه چندان دور با ویدیو مخالفت شد. مخالفت ها 
راه به جایی نبرد و ویدیو بخشی جداناپذیر میزهای تلویزیون ایرانیان شد. بعد ماهواره آمد 
و پشت آن اینترنت. نمی شود جلوی پیشرفت دنیا را گرفت. بومی سازی به معنای محدود 
سازی نیست. تمام کشورهای جهان که در مسیر پیشرفت قرار گرفته اند از راه رقابت به 
هدف خود رسیده اند نه ایجاد انحصار. یكی از مشكلات اساسی ایران در تمام این سال ها 
این بوده است که در بسیاری از مسائل دچار انحصار شده ایم. نمونه اش همین صداوسیما. 
واقعا اگر تلویزیون خصوصی داشتیم که با صداوسیما رقابت می کرد باز شاهد یكه تازی و 
خود رای بودن این رسانه بودیم؟ ما کار سختی برای پیشرفت نداریم چون این راه توسط 
گذشتگان رفته شده است و ما فقط باید دوباره در این مسیر گام برداریم. احتیاج به کندن 

کوه، ایجاد تونل و زدن بزرگ راه نیست.

در پیامی؛

 رهبر انقلاب اسلامی درگذشت
 آيت الله میرمحمدی را تسلیت گفتند

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت عالم پرهیزکار آیت الله 
حاج سیدابوالفضل میرمحمدی را تسلیت گفتند. 

به گزارش روز یكشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام رهبر انقلاب 
اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذشت عالم پرهیزکار آیت الله آقای حاج سیدابوالفضل میرمحمدی رحمةالله علیه را به 
خاندان مكرم و فرزندان محترم و دیگر بازماندگان و به همه ی ارادتمندان و دوستان ایشان 
تسلیت عرض می کنم. این عالم بزرگوار عمر با برکتی را با نزاهت و سلامت نفس گذرانیده 
و در دوران جمهوری اسلامی منشأ خدمات بوده اند، سال ها نمایندگی در مجلس خبرگان 
و عضویت در شورای عالی قضائی و نیز اشتغال در دانشگاه در شمار مسئولیت های ایشان 

بود.
از خداوند متعال مغفرت و رحمت و حشر با اجداد طاهرین را برای ایشان مسألت مینمایم.
سیّدعلی خامنه ای- ۳ آذر ۱۳98

سردار فدوی: 

اغتشاش گران از فاصله نیم متری به مردم 
شلیک کردند

جانشین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: اغتشاش گران با استفاده از 
کلت های خفیف به شكم بسیاری از مردم از فاصله یک متری یا نیم متری شلیک کرده 
و مردم را کشتند.  سردار علی فدوی دیروزدر حاشیه همایش خواهران بسیجی درباره 
اقدامات اغتشاش گران درآسیب رساندن به اموال عمومی و خصوصی اظهار کرد: لحظات 
اول، مردم اعتراض داشتند که حق آنهاست و حتما باید آن را انجام دهند. مردم ساعت 
1 دقیقه بامداد روز جمعه متوجه شدند که بنزین گران شده است. خداوند در قرآن می 
فرماید به مال مردم نزدیک نشوید زیرا مردم اکراه دارند که آن را به شما بدهند و اگر اصرار 
کنید که مال شان را بگیرد، عداوت آنها بروز می کند. درست است که گران شدن بنزین 
تصویب شده بود اما بدیهی است که مردم نسبت به گران شدن بنزین اعتراض داشته 
باشند. وی ادامه داد: اگر اعتراضات به طور طبیعی ادامه داشت، حتما صحنه بهتری 
برای پیگیری اعتراضات وجود داشت اما یک مشت از اشرار وارد میدان شدند و علیه مردم 
اقدام کردند و موجب شدند که اعتراض به حق مردم دنبال نشود. بانک ها و پمپ بنزین ها 
اموال دولتی بوده و فروشگاه ها، کارگاه های کار و منازل مال مردم است که سوخته و از 
بین رفته است. ما در سپاه به صورت زنده با همه کشور در ارتباط بودیم و از این شرارت ها 
فیلم گرفته و آنها را شناسایی کرده ایم و آنها حتما گرفتار می شوند. آنها باید از اموال 
خود خساراتی که به مردم وارد کردند را جبران کنند. جانشین فرمانده سپاه پاسداران با 
اشاره به اینكه لحظات اول اعتراضات مردمی بود، تصریح کرد: باید شرایطی فراهم شود 
تا اعتراضات مردمی از مجرای طبیعی و سالم به گوش همه برسد تا یک مشت شرور به 
تحریک دشمنان به اموال مردم آسیب نرسانده و جنایت نكنند. پزشک قانونی حتما 
گزارش می دهد. به شكم بسیاری از مردم از فاصله یک متری یا نیم متری شلیک شده 
است و کشته شدند یعنی آنها با کلت های خفیف مردم را کشتند. سردار فدوی با اشاره به 
پیام سپاه به حامیان اغتشاش گران گفت: چهل سال است که آمریكا علیه انقلاب اسلامی 
خباثت کرده و شكست می خورد. در همین قضایای اخیر هم آمریكا اعلام کرده است که 
حامی اغتشاشات است، اما خودشان دیدند که 48 ساعته شكست بزرگی خوردند. پیام ما 
مثل چهل سال گذشته است با این تفاوت که ما هرچه جلو رفته ایم، قوی تر شده ایم. ما 

هر روز بر توان خود می افزاییم.
ترامپ و پمپئو از قطع شدن اینترنت وحشت کردند

وی درباره تاثیر قطع شدن اینترنت در مقابله با اغتشاشات بیان کرد: ترامپ و پمپئو از قطع 
شدن اینترنت وحشت کردند ولی ما در زمینه اینترنت کم کاری کرده ایم.  حتما باید سیستم 
داخلی ما قوی ترین سیستم در دنیا می بود ولی الان باید از سیستم عامل های آمریكایی 
استفاده کنیم که آنها از طریق همین سیستم ها شرارت های خود را انجام می دهند. اینترنت 
مجرای خباثت های آمریكاست. جبهه انقلاب اسلامی حتما وارد می شود تا سیستم داخلی 
مشابه اینترنت ایجاد کند تا دشمن نتواند از طریق اینترنت خباثت کند.سردار فدوی تاکید 
کرد: اگر خباثت ها و شرارت های دشمنان از حدی بگذرد، ما در بالاترین سطح ممكن جواب 
خواهیم داد. در شرایط فعلی متناسب با خباثت ها حتما جواب دشمن را می دهیم . ما همه 
دست نشانده ها و مزدورانی که به صراحت اعتراف دارند که  مزدور آمریكا و منافقین هستند 

را گرفته ایم و سیستم قضایی کشور آنها را به اشد مجازات می رساند.

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس  مطرح کرد

پرهیز از نگاه امنیتی به تجمعات مردمی 
عضو کمیسیون اصل نود مجلس بر اجرای اصل 27 قانون اساسی مبنی بر برگزاری 
تجمعات قانونی تاکید کرد و گفت: متولیان اجرای قانون باید از نگاه امنیتی به تجمعات 
مردمی پرهیز کنند.   بهرام پارسایی در توضیح ضرورت اجرای اصل بیست و هفتم قانون 
اساسی گفت: این اصل قانون اساسی برای احقاق حقوق مردم و رعایت حق اعتراض 
مردمی کافی است. متاسفانه متولیان در اجرای این اصل قانون اساسی کوتاهی کردند 
و اراده ای ندارند. نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی افزود: عدم توجه به 
رعایت اصل بیست و هفتم قانون اساسی خطر جدی برای اصل مردم سالاری و خدشه 
به حاکمیت است بنابراین بستر برای برگزاری تجمعات قانونی باید فراهم شود. وی افزود: 
قانون اساسی به موضوع تجمعات پرداخته لذا شوراهای محلی مانند شوراهای شهر 
می توانند آیین نامه اجرایی آن از جمله تعیین مكان برگزاری اعتراضات مردمی را تصویب 
کنند البته اگر محدودیت هایی برای این موضوع باشد، مجلس می تواند ورود کند و تكلیف 
دستگاه ها را روشن تر سازد. دولت نیز اگر برای اجرای اصل 27 قانون اساسی ابهامی دارد، 

می تواند در قالب تبصره ای پیشنهاد خود را به مجلس دهد.
ساز و کار برگزاری اعتراضات مردمی باید فراهم شود 

پارسایی یادآور شد: مجلس دهم اراده جدی برای تعیین تكلیف اجرای اصل 27 قانون 
اساسی را دارد، اما افراد به طور جدی باید از امنیتی کردن این اصل قانونی جلوگیری 
کنند. ما نباید نگاه امنیتی به تجمعات قانونی که در قانون اساسی به آن پرداخته شده، 
داشته باشیم. وی معتقد است: مردم آشوبگر نیستند و باید بتوانند اعتراض خود را در 
چارچوب قانون بدون حمل سلاح بیان کنند. مخالفت با برگزاری تجمعات و اعتراضات 
قانونی دور از روح دموکراسی است. نگاه امنیتی به تجمعات یا عدم تعبیه بستر لازم برای 
برگزاری اعتراضات قانونی موجب می شود تا عده ای سودجو در میان اعتراضات مردمی به 
اموال عمومی آسیب بزنند. سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی، ادامه 
داد: تا مادامی که زمینه بیان اعتراضات مردم فراهم نشود، سودجویان دست به آشوب و 
اغتشاش خواهند زد بنابراین ساز و کار برگزاری اعتراضات مردمی باید فراهم شود تا هزینه 

مادی و معنوی به کشور وارد نشود.

سخنگوی وزارت خارجه:

کشورهای مولد تروريسم، مشکلات خودساخته 
را به ايران نسبت ندهند

 سخنگوی وزارت امور خارجه اظهارات بی اساس و اتهامات واهی مطرح شده از سوی 
برخی شرکت کنندگان در اجلاس منامه )بحرین( را بی ارزش خواند و گفت: کشورهای 
مولد تروریسم و افراطی گری نمی توانند با فرافكنی، مشكلات خودساخته را به جمهوری 
اسلامی ایران نسبت دهند. به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت 
امور خارجه، »سیدعباس موسوی« روز یكشنبه در واکنش به اظهارات بی اساس و اتهامات 
واهی مطرح شده از سوی برخی شرکت کنندگان در اجلاس گفت وگوی منامه در بحرین، 
ضمن بی ارزش خواندن این اظهارات، اتهامات وارده به کشورمان را مردود خواند.   وی 
ادامه داد: کشورهایی که خود مولّد و مروّج تروریسم و افراط گرایی بوده و با زیر پا گذاشتن 
اصل حسن همجواری، در امور داخلی دیگران مداخله کرده و امنیت منطقه را به واسطه 
جلب نیروهای بیگانه تضعیف کرده اند، نمی توانند با فرافكنی مشكلات خودساخته را 
به جمهوری اسلامی ایران نسبت دهند. سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: 
تجاوز نظامی به یمن به رهبری عربستان سعودی و به خاک و خون کشیدن ده ها هزار نفر 
از زنان و کودکان بی گناه و نابود کردن همه زیرساخت های آن کشور و توسل به رفتارهای 
استعماری در تلاش برای سرنگونی حكومت های مشروع و روی کار آوردن رژیم های تحت 
حمایت از حافظه تاریخی افكار عمومی منطقه و جهان پاک نخواهد شد.   موسوی این 
کشورها را به کنار گذاشتن توهّم و پذیرش واقعیت ها و گفت وگو و همكاری جمعی برای 

تامین ثبات، امنیت و پیشرفت منطقه فراخواند.

آذری جهرمی:

هیچ چیز جای اينترنت بین المللی را نمی گیرد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: هیچ چیزی جای اینترنت را نمی گیرد، شبكه 
ملی اطلاعات و اینترنت هر کدام جای خود را دارد.   محمدجواد آذری جهرمی در 
خصوص قطع اینترنت تلفن های همراه و زمان وصل مجدد آن، گفت: وزارت ارتباطات 
در خصوص قطع و وصل اینترنت تصمیم گیر نیست و این وظیفه بر عهده شورای امنیت 
کشور است. عضو هیات دولت با بیان اینكه شورای امنیت کشور با توجه به شرایط امنیتی 
موجود و بر اساس ارزیابی هایی که داشته دستور وصل مجدد اینترنت برخی از مناطق را 
باتوجه به بازگشت آنها به شرایط عادی ابلاغ کرده است، ادامه داد: پیگیر تسریع وصل 
اینترنت گوشی های تلفن همراه هستیم و به محض ابلاغ دستور وصل مجدد، آن را اجرا 
می کنیم. آذری جهرمی در خصوص اینكه آیا اینترنت ملی پاسخگوی نیاز کشور هست، 
گفت: نیازهای پایه ای مورد نیاز کسب و کارهای کشور طبق سند تبیین الزامات شبكه 
ملی اطلاعات پیشرفت کرده و در گذشته گزارش داده بودیم که 80 درصد از این سند 
اجرایی شده است. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینكه قطع اینترنت در 
سراسر کشور فرصتی بود که ادعاهای وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در زمینه سند 
تبیین الزامات شبكه ملی اطلاعات دیده شود، عنوان کرد: مشخص شد که با استفاده از 

شبكه ملی اطلاعات خدمات پایه وجود دارد

رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت: 

مصدومان آشوبها به دلیل بدهی در بیمارستان 
گروگان گرفته نشدند

 رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی 
بیمارستان ها ترخیص شده اند و هیچ  از  گفت: 80 درصد مصدومان آشوبهای اخیر 
مصدومی به خاطر بدهی در بیمارستان گروگان گرفته نشده و حتی عده ای بدون تسویه 

حساب کامل با بیمارستان مرخص شدند. 
کیانوش جهانپور افزود: با وجودی که اخلالگران در حوادث اخیر بین 40 تا 60 میلیارد 
تومان به اموال اورژانس و ناوگان خدمات نظام سلامت خسارت زدند اما نیروهای اورژانس 
و بیمارستانها بیش از توان روزهای عادی برای نجات مصدومان اعم از اینكه جزو معترضان 
یا مردم عادی و رهگذر بوده یا ماموران نیروی انتظامی و نیروهای مردمی بسیج بوده باشد، 

به کار گرفتند. تاکنون نیز بخش عمده مصدومان از بیمارستانها ترخیص شده اند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر ضرورت افزایش سرانه فضاهای فرهنگی هنری 
کشور، گفت: ارتقای فضاهای فرهنگی هنری نظیر سرانه فضای سبز، همانند اکسیژن و 

توجه به آن از ضروریات است. 
سید عباس صالحی روز یكشنبه در جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه هیات امنای 
موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر که با حضور مدیرعامل، هیات امنا و مدیره این موسسه 
برگزار شد، افزود: موسسات متنوعی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی وجود دارد که در زمان 
های مختلف تاسیس شده اند و در داخل وزارتخانه نقطه های تماس و مشارکت با یكدیگر 
دارند و موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر نیز یكی از این موسسات است که ضروری است 

ماموریت های آن به روشنی تعیین تكلیف شود.
وی گفت: موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر یک موسسه توسعه ای است و باید شان 

توسعه ای برای آن قائل باشیم.
رئیس شورای فرهنگ عمومی کشور ادامه داد: این موسسه باید نقش تسهیل گری داشته 

باشد نه تصدی گر. نباید این موسسه رقیب بخش خصوصی باشد.
صالحی افزود: موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر باید در برنامه های خود به صورت 

خودکفا عمل کند و با چشم انداز درآمد آفرین پیش برود.
وی با تاکید بر اینكه این موسسه از لحاظ ماموریتی با نگاه توسعه ای باید پیش برود، 
ادامه داد: این موسسه را می توانیم در حوزه اقتصاد فرهنگ و هنر در نظر بگیریم و موضوع 
گردشگری فرهنگی هنری را نیز در این حوزه مورد توجه قرار دهیم و به عنوان مثال از 
ظرفیت های هنرمندان خود با عنوان راهبران این حوزه و با هدف معرفی آثار فرهنگی هنری 

کشورمان برای گردشگران بهره ببریم.
عضو کابینه دولت تدیبر و امید اظهار داشت: باید به سمت بخش هایی که در حوزه فرهنگ 
و هنر می تواند به کمک ارتقای سرانه فضاهای فرهنگی و هنری بیاید، برویم و مشارکت در 
این زمینه را افزایش دهیم. صالحی افزود: توجه به ارتقا و توسعه فضاهای فرهنگی هنری در 
کشور به عنوان یكی از ماموریت های موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر ضروری و مهم 
است و باید فاصله ای که در سرانه فضای فرهنگ و هنری کشور وجود دارد را کاهش دهیم 

زیرا فاصله قابل توجهی در این زمینه با واقعیت مورد نیاز داریم.
وی با اشاره به اینكه در حال حاضر حدود 300 هزار دانشجوی رشته هنر در کشور داریم، 
ادامه داد: این دانشجویان در آینده علاوه بر نیاز به شغل به عرضه وجودی نیاز دارند ولی 
فضای فرهنگی هنری به قدری نیست تا بتوان پاسخگوی این نیاز بود. بنابرین ضرورت 

افزایش سرانه فضاهای فرهنگی هنری در کشور در این مورد نیز نمود پیدا می کند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پایان با تاکید بر اینكه این وزارتخانه مسئول افزایش سرانه 
فضاهای فرهنگی و هنری در کشور است، افزود: در حال حاضر موسسه کمک به توسعه 
فرهنگ و هنر باید بر این امر متمرکز شود و ایده های خلاقانه در این حوزه می تواند به کمک 
این موسسه بیاید. وی تاکید کرد: تعیین تكلیف موسسه که توسعه ای، حمایتی و یا ترکیبی 
از این دو است، تعریف رویكردهای موسسه و تعریف ماموریت های اصلی از جمله موضوعات 
و مواردی است که موسسه کمک به توسعه فرهنگ و هنر باید آن ها را مورد توجه و اهتمام 

قرار دهد.

وزیر فرهنگ تاکید کرد:

افزایش سرانه فضاهای فرهنگی هنری ضروری است

 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده با اشاره 
و  سوء  تبلیغات  برخلاف  امید  و  تدبیر  دولت  که  این  به 
فضاسازی هایی که علیه آن می شود، تلاش کرده است 
تا فضای نقد در جامعه فراهم شود، گفت: دولت هیچگاه 
مخالف جریان آزاد اطلاعات نبوده و همواره برای هموار 
شدن مسیر شفافیت و بیان مطالبات مردمی عزمی راسخ 

داشته است.
معصومه ابتكار با تاکید بر این که قانون اساسی حق 
اعتراض را مغتنم می شمارد و در قوانین هم برای حق 
انتقاد و اعتراض جایگاه پیش بینی شده است، افزود: 
یكی از الزامات آزادی بیان و حقوق شهروندی همین حق 
اعتراض است و دولت یازدهم و دوازدهم برخلاف تبلیغات 
سوء و فضاسازی هایی که علیه دولت می شود، تلاش کرده 

است تا فضای نقد در جامعه فراهم شود.
برای  ابزار مختلفی  امر،  این  تحقق  در  داد:  ادامه  وی 
فراهم شده  آزاد اطلاعات  و جریان  از رسانه ها  حمایت 
است. اگر چند روز هم اینترنت مشكل پیدا کرد بر اساس 
شرایط خاص کشور بود و دولت در این شرایط خاص، تنها 
تصمیم گیر نیست. ابتكار تاکید کرد: واقعیت این است که 
دولت هیچگاه مخالف جریان آزاد اطلاعات نبوده و همواره 
برای هموار شدن مسیر شفافیت و بیان مطالبات مردمی 

عزمی راسخ داشته است.
معاون رئیس جمهوری با اشاره به این که این نوع اعتراض 
ها در ادوار مختلف وجود داشته است، یادآور شد: شاهدیم 
همزمان در چندین کشور اعتراضات خیابانی میلیونی 
اتفاق می افتد و ایران تنها کشور دنیا نیست که هر از گاهی 

مشكلات این چنینی را به خود می بیند.

وی با اشاره به این که افزایش قیمت بنزین اقدام سران 
سه قوه و تصمیم نظام بوده و همه پشت آن قرار داشتند هر 
چند برخی برای آسیب ندیدن وجهه عمومی خود در بین 
مردم کمی تغییر موضع دادند، اظهار داشت: حذف یارانه 
بنزین به نفع دهک های آسیب پذیر و به ضرر دهک های 
برخورداری است که از بنزین بیشترین استفاده می کردند، 

ضمن این که منابع ملی هم صرفه جویی شد.
ابتكار خاطرنشان کرد: متاسفانه جماعت های ضدایرانی 
منافع  بیشتر  که  دارند  وجود  مرزها  آنسوی  در  بسیاری 
قدرت های خاص را دنبال می کنند. قدرت هایی همانند 
عربستان سعودی که با حمایت های مالی حمایت گری 
می کنند و دشمنان ایران هستند. شاهد مدعا سخنان 
میانه  آمریكا است که در  امور خارجه  وزیر  پمپئو  مایک 
اعتراض های اخیر، به صراحت خطاب به اغتشاشگران 
عنوان کرد فیلم و عكس برای ما ارسال کنید؛ موضوعی که 

نشان دهنده اوج ضدایرانی بودن است.
وی افراد حاضر در اعتراض ها را به دو دسته تقسیم و 
تصریح کرد: عده ای معترضانی بودند که حق داشتند و 
دولت هم سعی کرد این اعتراض در فضای امنی برقرار شود 
تا آنجا که دولت تلاش کرد برای اعتراض معترضان مكانی 
امن تعیین کند که متاسفانه با رای دیوان عدالت اداری بر 
اساس یک شكایت رد شد و امیدواریم با تلاش های دولت 

این امكان برقرار شود.
ابتكار ادامه داد: در اتفاق های اخیر که در نقاط مختلف 
کشور رخ داد هم برخی اعتراض کردند و مطالبات خود را 
بر اساس حقی که داشتند، بیان داشتند که دولت هم در 
این زمینه سعی کرد تمام حقوق مردم را رعایت کند. اما 

عده ای اغتشاشگر از این شرایط و خاستگاه نارضایتی 
مردم و فضای شكننده ای که آمریكا با تحریم های شدید 
اقتصادی به وجود آورده است، سوءاستفاده کردند و آسیب 

های جدی به منابع و فضاهای عمومی و خصوصی زدند.
دولت مصمم است مکانی برای اعتراض ها پیش 

بینی کند 
معاون رئیس جمهوری با صراحت بیان داشت: این ها 
فعالیت های اعتراضی نیست بلكه فعالیت های خرابكارانه 
و تخریب ثروت های مردم است. کسی که این اعمال را 
انجام می دهد، در واقع مردم را هدف قرار داده و از مردم 
نیست چرا که نمی توان از مردم بود اما اموال عمومی و 
خصوصی آنان را تخریب کرد. وی با بیان این مطلب که باید 
فضایی برای همدلی، همگرایی و دلجویی از آسیب دیدگان 
پیش بیاید، گفت: امیدواریم برای دلجویی از آسیب دیدگان 
تدابیری در شوراها، فرمانداری ها و فعالان اجتماعی پیش 
بینی شود؛ فضایی که همه به دامن ایران و آرامش بازگردند. 
معاون رئیس جمهوری با اشاره به راهپیمایی حمایتی روز 
دوشنبه خاطرنشان کرد: راهپیمایی خوب است و بهتر 
اراده ملی برای  این چنینی،  از حادثه ای  است که بعد 
مقابله با خشونت، ترویج همگرایی و رسیدگی به خواسته 
های معیشتی و حقوقی مردم به نمایش گذاشته شود. 
دولت هم در این مسیر مصمم است که قیمت ها را کنترل 

و مكانی برای اعتراض ها پیش بینی کند.
معترضان  اگر  نكنیم  فراموش  اما  کرد:  یادآوری  وی 
این  و  شود  شنیده  و  زده  هایشان  حرف  باید  بخواهند، 
اقدامات باعث نشود که ما خواست، مطالبات، پیشنهادات 

و انتقادات منتقدان را در یک فضای منطقی نشنویم.

معصومه ابتکار :
دولت هیچگاه مخالف جريان آزاد اطلاعات نبوده است

رییس سازمان زندان ها توضیحاتی را در خصوص بازداشتی های اعتراضات اخیر در کشور 
اعلام کرد. 

»علی اصغر جهانگیر« رییس سازمان زندان ها در گفت وگو با ایلنا در واکنش به اینكه مسئولان 
بارها اعلام کرده اند، صف اغتشاشگران از معترضان جداست، با توجه به این موضع گیری آیا 
تمهیدی برای رفع نگرانی خانواده های معترض بازداشتی در نظر گرفته شده است؟ گفت: 
دادستان کل کشور و سخنگوی قوه قضاییه در یكی دو روز گذشته اعلام کردند، معترضان 
صف شان باید از اغتشاشگران جدا باشد، البته این نظر رییس قوه قضاییه نیز هست و صف 

معترضان از اغتشاشگران جداست.
وی ادامه داد: همه ارکان قوه قضاییه تمهیدات لازم را برای اینكه افراد بازداشت شده به 
سرعت تعیین تكلیف شوند، آغاز کرده اند. مقامات اصلی قضایی نیز در این خصوص ورود 
کردند و از نزدیک در جریان بازجویی ها هستند و انشاالله ظرف روزهای آینده خبرهای جدیدی 

در این زمینه از سوی سخنگوی قوه قضاییه و دادستان کل کشور اعلام خواهد شد.
تلاش می کنیم، مشکلی برای بازداشتی ها پیش  نیاید 

رییس سازمان زندان  ها در پاسخ به این سوال که آیا همه دستگیرشدگان در اختیار سازمان 
زندان ها قرار گرفته اند، توضیح داد: در این زمینه باید مقامات انتظامی و امنیتی پاسخگو 

باشند.
جهانگیر در پاسخ به این سوال که برخی نگران اتفاقاتی هستند که پیش از این در کهریزک 
چه  حوادثی  چنین  از  جلوگیری  برای  کردند؛  محكوم  را  آن  نیز  انقلاب  رهبری  و  داد  رخ 

تمهیداتی اندیشیده اید، تصریح کرد:  اتفاقاتی که در سال 88 افتاد در مجموعه ای بود که در 
اختیار قوه قضاییه و سازمان زندان ها نبود، اما ما همه تلاش خود را به کار می بریم تا مشكلی 

برای بازداشتی ها پیش  نیاید.
خانواده های بازداشت شدگان به مراجع قضایی مراجعه کنند

وی همچنین درباره آمار معترضانی که آزاد شده اند، گفت: اطلاع رسانی در این خصوص نیز 
در روزهای آینده انجام خواهد شد. رییس سازمان زندان ها در گفت وگو با ایلنا در واکنش به 
اینكه برخی خانواده های بازداشت شدگان اعلام می کنند که کسی پاسخگوی آنها نیست، چه 
روندی برای اطلاع رسانی در نظر گرفته اید و این خانواده ها از چه طریقی می توانند اطلاعات 
لازم را کسب کنند؟ گفت: خانواده ها باید به مراجع قضایی مراجعه کنند، چراکه این موضوع در 
اختیار مراجع قضایی است و سازمان زندان ها فقط مسئول نگهداری افرادی است که بازداشت 
شده اند، لذا خانواده ها باید به شعبات مربوطه قضایی مراجعه کنند و اطلاعات لازم را از آن 
شعبات دریافت کنند و چنانچه اجازه ملاقات داشته باشند، روند اجرای ملاقات انجام خواهد 
شد. جهانگیر همچنین در پاسخ به این سوال که آیا اسامی همه بازداشت شدگان جمع آوری 

شده است، خاطرنشان کرد: در این خصوص نیز تحقیقات لازم در حال اجرا است.
وی در بخش دیگری از صحبت هایش درباره انتقال برخی از زندانیان مالی به زندان تهران 
بزرگ گفت: بخشی از زندانیان مالی در حال انتقال به زندان تهران بزرگ هستند و طبقه بندی 
و تفكیک زندانیان کاملا انجام خواهد شد. اینكه زندانیان شرور با غیر شرور در یک جا باشند، 

اتفاق نخواهد افتاد.

رییس سازمان زندان ها: 

مقامات قضايی از نزديک در جريان بازجويی ها هستند

هادی اعلمی فریمان*

رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، 
گفت: بسیج یک فرهنگ جاری در جامعه ما است و 
همه از این فرهنگ تبعیت می کنند و تحت فرمان رهبر 
هستند، بنابراین بسیجی بودن به داشتن کارت عضویت 

نیست بلكه به اعتقاد و باور است. 
سومین  اختتامیه  آیین  در  کارگر«   بهمن  »سردار 
جشنواره ملی هنری فانوس که در باغ موزه دفاع مقدس 
برگزار شد، ضمن تبریک هفته بسیج افزود: تا زمانی 
که تفكر و روحیه بسیجی برقرار باشد انقلاب اسلامی و 

امنیت منطقه برقرار خواهد بود.
وی با بیان اینكه رهبر معظم انقلاب گفتند همه ایران 
بسیجی است گفت: بسیج یک فرهنگ جاری در جامعه 
ما است و همه از این فرهنگ تبعیت می کنند و تحت 
فرمان رهبر هستند، بنابراین بسیجی بودن به داشتن 

کارت عضویت نیست بلكه به اعتقاد و باور است.

کارگر افزود: جایگاه بسیج امروز در جامعه ما بسیار بالا 
است، امنیت و  پیشرفت شگرفی را نه تنها در کشور و 
منطقه بلكه در دنیا از برکت همین تفكر و روحیه بسیجی 

داشته باشیم.
وی با اشاره به فعالیت های جشنواره ه فانوس گفت: 
کاری که در این جشنواره انجام شد حرکتی مبتكرانه بود 

که با پشتكار و زحمات دوستان زیادی به ثمر نشست.
رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
فزود: این جشنواره در سال نخست با 600 اثر در استان 
اثر و در  با 1500  مازندران و در سال بعد در هرمزگان 
سومین سال در تهران با 3400 اثر برگزار شد که نشان 
از روند رو به رشد و تعالی این جشنواره ملی هنری است.

وی ادامه داد: در این جشنواره به دنبال استفاده از 
افراد حرفه ای نبوده ایم بلكه تلاش کردیم تا از جوانان 
علاقمند و مستعد استفاده کنیم و بستری برای پیشرفت 

آنها فراهم کنیم.  کارگر افزود: بسیاری از این فعالیت ها 
در این جشنواره توسط جوانان در سایر استان ها است 
چرا که دراین استان ها استعدادهایی وجود دارد که باعث 
تعجب است که با کمترین امكانات کارهای با کیفیتی 

تولید می کنند که قابل تقدیر هستند.
وی در ادامه با بیان اینكه دفاع مقدس زنده و اثر گذار 
است گفت: سال گذشته بیش از هفت میلیون نفر از 
مناطق عملیاتی دفاع مقدس تحت کاروان های راهیان 
نور بازدید داشتند که بیش از 70 درصد این افراد جوانان 
بین 15 تا 30 بودند که غالبا نه انقلاب را دیده اند و نه 

جنگ و دفاع مقدس را درک کرده اند.
وی گفت: امروز بسیاری از پیشرفت هایی که در حوزه 
های مختلف تحقق یافته از گنجینه دفاع مقدس است 
که در این رابطه می توان به پیشرفت در حوزه تجهیزات 

دفاعی، نانو و انرژی هسته ای اشاره کرد.

رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس:
بسیجی بودن به داشتن کارت عضويت نیست

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی با اشاره به اینكه 
اغتشاشات اخیر پیچیده تر از آشوب های سال های 96 و 88 
بود، به اعلام جزییات راهپیمایی فردا در تهران در محكومیت 
الله لطفی قائم در جلسه  این اغتشاشات پرداخت. نصرت 
الله نهم دی روز بصیرت و  هم اندیشی برگزاری مراسم یوم 
با ولایت، اظهار داشت: راهپیمایی مردم تهران  میثاق امت 
در محكومیت اغتشاشگران فردا دوشنبه ساعت دو و نیم بعد 
از ظهر در میدان انقلاب خواهد بود. وی ادامه داد: از چهار 

مسیر میدان حر، ولیعصر، نواب و کارگر به سمت میدان انقلاب 
منتهی خواهد شد. سخنران این مراسم سردار سلامی خواهد 
بود. قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی بیان کرد: روز 
چهارشنبه بسیجیان با مقام معظم رهبری دیدار خواهند کرد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: مراسم 9 دی ماه 
را با نگاه کلان برنامه ریزی کرده ایم و امسال ویژه تر این مراسم 
را برگزار می کنیم. مردم همیشه و صادقانه در صحنه حضور 
داشتند. وی بیان کرد: اغتشاشات اخیر در کشور پیچیده تر 

از اغتشاشات سال های 96 و 88 بود و مقام معظم رهبری با 
هوشمندی و حكمت این فتنه را در هم پیچیدند مردم لبیک 
گفتند. وی ادامه داد: فرمایش های رهبری دفاع از یک قوه و 
تصمیم نبود بلكه دفاع از کیان یک نظام بود. برخی ها گفتند 
که ایشان از گرانی ها و یک تصمیم حمایت کردند در حالی 
که اینطور نبود. وی بیان کرد: امسال 9 دی با شكوهی تحت 
عنوان میثاق با ولایت را شاهد خواهیم بود. و مراسم میدانی را با 

نگاه کشوری روز دوشنبه شاهد خواهیم بود.

رئیس فراکسیون زیست بوم فناوری و نوآوری مجلس بر ضرورت دسترسی همه شهروندان 
ایران به اینترنت با توجه به بازگشت آرامش به کشور تاکید کرد.  سیده فاطمه حسینی با 
اشاره کسب و کارهای اینترنتی و استارتاپ که در بستر اینترنت فعالیت می کنند، گفت: 
هفته گذشته تصمیمی برای محدودسازی دسترسی به اینترنت اتخاذ شد که تحت شرایط 
خاصی این اقدام صورت گرفت و حالا  به نظر می رسد با توجه به بازگشت آرامش در اغلب 
نقاط کشور لازم است هرچه سریعتر دسترسی به اینترنت چه به صورت خانگی و چه اینترنت 
همراه به شكل سابق بازگردد. نماینده مردم تهران با تاکید بر اینكه تداوم محدودیت دسترسی 
شهروندان به اینترنت با حق دسترسی آزاد به اطلاعات همخوانی ندارد و به صلاح نیست، 
گفت: گرچه به دلیل تامین امنیت کشور و مردم که اولویت کشور است، تصمیم محدودسازی 

دسترسی به اینترنت اتخاذ شد اما ادامه این روند با توجه به بازگشت آرامش به کشور نه به 
نفع کسب و کارها و استارت آپ ها و نه به نفع فضای پژوهشی و دانشگاهی کشور است. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس همچنین گفت که در این مدت بسیاری از کسب و کارها 
و استارتاپ ها متضرر شده و بسیاری از دانشجویان، پژوهشگران و جامعه علمی و دانشگاهی 
کشور دچار مشكل و محدودیت شده اند.   رئیس فراکسیون زیست بوم فناوری و نوآوری 
مجلس فراهم شدن فضا و کاهش محدودیت برای برخی استارتاپ ها نظیر تاکسی های 
اینترنتی با استفاده از اینترنت ملی را مثبت خواند و در عین حال گفت: باید هرچه زودتر 
این محدودیت دسترسی به اینترنت برای همه افراد در سراسر ایران برداشته شود و وضعیت 

به حالت عادی بازگردد.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی :

اغتشاشات اخیر پیچیده تر از آشوب های 9۶ و 88 بود

رئیس فراکسیون زیست بوم فناوری و نوآوری مجلس :

تداوم محدوديت دسترسی به اينترنت به صلاح نیست

مصطفی داننده*
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ويتامین هايی برای مردان

افراد بسیاری در بخش فروش مكمل های ویتامین یک داروخانه ممكن است در 
انتخاب محصولی مناسب برای خود با دشواری مواجه شوند. محصولات مختلفی در 
بازار به فروش می رسند و همچنین بسیاری از شرکت های داروسازی فرمول های مولتی 
ویتامین مخصوص خود برای مردان را دارند تا به حفظ سلامت آنها کمک کند که این 
نیز می تواند بر سردرگمی افراد بیفزاید. مردان و زنان با توجه به سن و سلامت کلی خود 
به مقادیر متفاوتی از ویتامین ها و مواد معدنی نیاز دارند. به عنوان مثال، فردی مبتلا به 
پوکی استخوان نسبت به فردی که به این بیماری مبتلا نیست، ممكن است به ویتامین 
D و کلسیم بیشتر برای پشتیبانی از استخوان های خود نیاز داشته باشد. در این مطلب، 
ما درباره مكمل های مولتی ویتامین برای مردان و نیازهای تغذیه ای مختلف افراد در 
دوره های مختلف زندگی بحث می کنیم. افزون بر این، اطلاعاتی درباره خطرات بالقوه 

مصرف بیش از حد مولتی ویتامین ها ارائه شده است.
مولتی ویتامین هایی برای مردان

مطالعه ای که در نشریه Journal of Nutrition منتشر شد، نشان داد که 49 درصد 
مردم آمریكا مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی مصرف می کردند. همچنین، 
پژوهشگران دریافتند که مصرف مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی با افزایش سن 
افراد بیشتر می شود. دلایل بسیاری برای این که چرا مردم ممكن است مصرف مكمل 
های مولتی ویتامین و مواد معدنی را انتخاب کنند، وجود دارند که از آن جمله می توان 

به موارد زیر اشاره کرد:
- برای دریافت مواد مغذی که با کمبود آنها در رژیم غذایی خود مواجه هستند

- برای کاهش خطر بیماری های مزمن
- برای بهبود سلامت کلی خود

همواره لازم نیست تا ویتامین ها و مواد معدنی را بیش از مقدار توصیه شده روزانه 
مصرف کرد. مصرف بیش از حد این مواد مغذی می تواند حتی با برخی خطرات سلامت 
همراه باشد. تولیدکنندگان مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی محصولاتی خاص 
را طراحی و روانه بازار می کنند تا پاسخگوی نیازهای سلامت مردان باشند. در ادامه 
اهمیت برخی ویتامین ها و مواد معدنی برای گروه های مختلف مردان ارائه شده است.

برای مردان جوان
جوانان در درجه نخست باید بر مصرف یک رژیم غذایی متعادل که شامل انواع مختلف 

مواد غذایی می شود، متمرکز باشند که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- سبزیجات

- حبوبات و لوبیاها
- میوه ها

- غلات کامل
- شیر و محصولات لبنی

- گوشت بدون چربی، ماکیان، ماهی، یا دیگر منابع سالم پروتئین
استفاده از مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی برای جوانانی که با کمبود برخی 

مواد مغذی در رژیم غذایی خود مواجه هستند، ممكن است مفید باشد.
و  برای حفظ سلامت دندان ها  روز  مصرف حداقل 1,000 میلی گرم کلسیم در 
استخوان ها در مردان جوان ضروری است. افزون بر این، بدن برای جذب کلسیم به 
ویتامین D نیاز دارد. پزشكان مصرف حداقل 600 واحد بین المللی ویتامین D در روز 
را برای مردان جوان توصیه کرده اند. همچنین، مردان جوان به مصرف حداقل 8 میلی 

گرم آهن در روز نیاز دارند. کمبود آهن می تواند به کم خونی یا آنمی منجر شود.
آهن در بسیاری از مواد غذایی مانند لوبیاها و سیب زمینی یافت می شود. بیشتر رژیم 
های غذایی سالم حاوی آهن کافی برای حفظ سلامت بدن انسان هستند، از این رو، 
مردان جوان به ندرت به استفاده از مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی نیاز دارند.

برای مردان مسن تر
پوکی استخوان بیشتر در زنان شایع است، اما مردان بالغ که بیش از 50 سال سن دارند 
 D نیز ممكن است با افزایش خطر این شرایط مواجه باشند. مصرف کلسیم و ویتامین

اضافه می تواند به محافظت از استخوان ها در برابر پوکی استخوان کمک کند.
پس از 70 سالگی، مردان باید مصرف 1,200 میلی گرم کلسیم و 800 واحد بین 
المللی ویتامین D در روز را مد نظر قرار دهند. بیشتر مكمل های مولتی ویتامین و مواد 
معدنی دارای مقادیر کم کلسیم هستند. مصرف لبنیات بیشتر یا محصولات جایگزین 
شیر می تواند به افزایش دریافت کلسیم کمک کند. مصرف مكمل های کلسیم گزینه 
دیگری است که می توان مد نظر قرار داد. همچنین، جذب ویتامین B12 از مواد غذایی 
با افزایش سن دشوارتر می شود. مردان بالای 50 سال باید روزانه 2.4 میكروگرم ویتامین 
B12 مصرف کنند. بیشتر مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی این میزان و حتی 

بیشتر از آن را تامین می کنند.
برای ورزشکاران

ورزشكاران بیشتر از یک فرد عادی کالری می سوزانند. آنها باید غذای بیشتری مصرف 
کنند تا وزن خود را حفظ کنند. این مساله که ورزشكاران به میزان بیشتری از مقدار 

توصیه شده برای ویتامین ها و مواد معدنی نیاز دارند به طور دقیق مشخص نیست.
ویتامین D نقش مهمی در سلامت استخوان ایفا می کند و مطالعات مختلف به بررسی 
اهمیت آن به عنوان یک مكمل برای ورزشكاران پرداخته اند. ادعاهای سلامت دیگری 
برای استفاده از مكمل های ویتامین D مطرح شده اند که از آن جمله می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
- کمک به ریكاوری آسیب عضلانی پس از ورزش

- بهبود عملكرد قلب
- پشتیبانی از عملكرد سیستم ایمنی

با این وجود، برای نتیجه گیری قطعی در مورد مصرف مصرف مكمل های ویتامین D و 
مفید بودن آن برای ورزشكاران به پژوهش های بیشتری در این زمینه نیاز است.

برای سلامت مغز
مطالعات بسیاری به بررسی این مساله پرداخته اند که ویتامین ها و مواد معدنی می 
توانند عملكرد مغز را بهبود ببخشند. برخی مطالعات نشان داده اند که ویتامین B6 می 

تواند به بهبود عملكرد مردان مسن تر در آزمایش های حافظه کمک کند.
با این وجود، نتایج مطالعات در این زمینه یكدست نیستند. به عنوان مثال، یک بررسی 
در سال 2018 شواهدی چشمگیر که ویتامین B6 یا هر مكمل ویتامین و مواد معدنی 

دیگر به بهبود عملكرد مغز کمک می کند را نشان نداد.
برای سرطان

مطالعه ای بزرگ با حضور تقریبا 300,000 مرد، خطر سرطان پروستات در افرادی 
که روزانه مولتی ویتامین مصرف می کردند و آنهایی که هرگز این مكمل را مصرف نمی 
کردند، مقایسه کرد. پس از یک بازه زمانی شش ساله، افرادی که به طور منظم روزانه 
مولتی ویتامین مصرف می کردند در معرض خطر بیشتری برای سرطان پروستات 
پیشرفته و سرطان پروستات مرگبار قرار داشتند. اما نتایج مطالعات درباره مكمل های 
ویتامین به صورت مجزا یكدست نیستند. طی یک مطالعه پژوهشگران به 14,641 مرد 
به طور منظم مكمل های ویتامین E و ویتامین C دادند. آنها دریافتند طی بازه زمانی 10 

ساله مطالعه، مكمل ها اثری بر خطر سرطان پروستات یا انواع دیگر سرطان نداشتند.
در مطالعه ای دیگر با حضور 35,000 مرد، پژوهشگران برای 7 تا 12 سال به شرکت 
کنندگان مكمل های سلنیم و ویتامین E دادند. نتایج مطالعه نشان داد که مكمل های 
ویتامین E می توانند خطر سرطان پروستات را افزایش دهند. با توجه به متفاوت بودن 
نتایج مطالعات همچنان به طور دقیق مشخص نیست که مكمل های ویتامین و مواد 

معدنی چگونه می توانند بر خطر سرطان تاثیرگذار باشند.
برای افراد سیگاری

 C افرادی که سیگار می کشند نسبت به افراد غیرسیگاری دارای سطوح ویتامین
کمتری در بدن خود هستند.

مردان در بازه سنی 14 تا 18 سال به حداقل 75 میلی گرم ویتامین C در روز نیاز دارند. 
افراد بزرگ تر از 19 سال نیازمند حداقل 90 میلی گرم از این ماده مغذی در روز هستند. 

با این وجود، افراد سیگاری نیازمند 35 میلی گرم ویتامین C اضافه تر در روز هستند.
مصرف ناکافی ویتامین C می تواند به عوارضی مانند بیماری اسكوربوت منجر شود.

برای رژیم های غذایی گیاهخواری یا وگان
مردانی که یک رژیم غذایی گیاهخواری یا وگان را دنبال می کنند ممكن است با کمبود 

ویتامین B12 مواجه شوند زیرا این ماده مغذی در محصولات حیوانی وجود دارد.
هر فرد بزرگ تر از 14 سال که یک رژیم غذایی گیاهخواری یا وگان را دنبال می کند 
باید مصرف حداقل 2.4 میكروگرم ویتامین B12 در روز را مد نظر قرار دهد. گزینه دیگر 
مصرف بیشتر غذاهای حاوی این ویتامین مانند غلات صبحانه غنی شده یا مخمر تغذیه 
ای است. مكمل ها نیز یک روش ساده برای افزایش مصرف ویتامین B12 هستند. مكمل 

های مولتی ویتامین و مواد معدنی معمولا حاوی میزان کافی از این ماده مغذی هستند.
سخن پایانی

مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی مختلفی برای مردان در دسترس هستند. در 
بیشتر موارد، یک رژیم غذایی سالم و متعادل بهترین گزینه به منظور دریافت مواد مغذی 

مورد نیاز برای حفظ سلامت بدن است.
اما برای برخی افراد دریافت مواد مغذی تنها از رژیم غذایی می تواند دشوار باشد که از 
آن جمله می توان به آنهایی که رژیم های غذایی گیاهخواری یا وگان را دنبال می کنند، 
اشاره کرد. در این قبیل موارد، مكمل های مولتی ویتامین و مواد معدنی روش خوبی 

برای دریافت مواد مغذی مورد نیاز هستند.

سلامت 

محمدرضا محمدی

هوش هیجانی« از منظر متخصصان روانشناسی عاملی برای 
اندازه گیری توانایی های فرد و از سوی دیگر ضریبی برای برقراری 
روابط مناسب اجتماعی و همچنین کنترل خشم و نفرت و یا 

شادی است.
هوش به مجموعه ای از توانایی  و مهارت های شناختی اطلاق 
می شود که به فرد توانایی جذب، پردازش و بكارگیری اطلاعات 
را می دهد تا از آنها برای یادگیری، تولید ایده و مفاهیم تازه، حل 
مسئله و ایجاد تغییر در اطراف خود استفاده کند و ضریب هوشی 
یا هوش شناختی )آی کیو( واحدی برای اندازه گیری توانایی 
های منطقی و ذهنی فرد یا افراد برای آموزش و درک مطالب 

جدید و قدرت مقابله با موقعیت های تازه است.
برای نمونه می گویند ذهن برخی افراد برای پردازش اطلاعات 
از مهارت  هوش شناختی استفاده می کند، باید توجه داشت، 
مهارت های  و  محاسبه  مطلب،  درک  تصمیم گیری،  حافظه، 
کلامی و زبانی از جمله فعالیت های هوش شناختی به شمار 

می رود. 
اما از گذشته در خصوص ضریب هوشی برخی فرد یا افراد این 
سوال مطرح بود که چرا خیلی خوب یاد می گیرند و ایده های 
عالی مطرح می کنند، اما برخی نه؟ چرا برخی تند و سریع یاد 

می گیرند و برخی کند و دیر؟
برای پاسخ به این سوال باید اذعان داشت محققان از حدود 
یكصد سال پیش با اعمال روش های پژوهشی و تحقیقاتی به 
دنبال راهی بودند که فرد یا افرادی که خوب یاد می گیرند را از 
فرد یا افرادی که قدرت یادگیری خوبی ندارند جدا و از طرفی 
با شناخت انگیزه اصلی آنان،  افرادی را که به اصطلاح آن زمان 
دارای »عقب ماندگی ذهنی« از ابتدای زندگی بودند از افراد 

عادی بازشناسند. 
ضریب هوشی یا هوش هیجانی، کدام بهتر است؟

ضریب هوشی یا »آی کیو« عدد یا واحدی است برای اندازه 
گیری توانایی های منطقی و ریاضی فرد یا افراد و از طرفی این 
عدد، توان ذهنی این عده را برای آموزش و درک مطالب جدید و 

قدرت مقابله با موقعیت های تازه بررسی می کند.
در حال حاضر هوش هیجانی شامل ترس،  خشم، شادی و 

نفرت و اندوه که زمینه ساز فرآیندهای فكری و رفتاری خاص در 
بین افراد جامعه مختلف است، جایگزین ضریب هوشی شده که 
می تواند توانایی فرد یا افراد مبتلا را در مقابله با شرایط استرس 

زا ایجاد کند.
عمده فرد یا افراد دارای ضریب هوشی بالا در برقراری روابط 
و مناسبات اجتماعی با دیگران بسیار ضعیف و اصطلاح بی 
دست و پا هستند و امروز متخصصان روانشناسی و دیگر علوم 

به این نتیجه رسیده اند که ضریب هوشی فقط 10 تا 25 درصد 
برای رسیدن به موفقیت نقش دارد و بقیه توانمندی های افراد به 

ضریب هوش هیجانی بستگی دارد.
محققان  وسیله  به  که  است  کوتاهی  مدت  هیجانی  هوش 
کشف شده و این هوش بسیار بیشتر از ضریب هوشی سابق 
که با »آی کیو« سنجیده می شود، می تواند موفقیت فرد یا افراد 
را پیش بینی و نشان دهد. برای شناخت هوش هیجانی باید 
در وهله نخست انواع هیجان ترس و اضطراب،  شادی و غم،  
نفرت و انتقام را شناخت. برای نمونه وقتی فرد یا افراد جامعه 
شاد هستند، سازگارترند و از این رو ذهن برای فكرهای تازه و 
حتی کمک به دیگران آماده است و در مقابل وقتی فرد یا افراد 
خشمگین هستند، فكرهای منفی به ذهن آنان هجوم می آورد 
و به طور طبیعی به دنبال دفاع از خود یا تخلیه این هجمه خشم 
هستند. هر کدام از هیجانات باعث فرایندهای فكری و رفتاری 
خاصی می شود، وقتی فرد می ترسد ابتدا متوقف می شود و 
سپس بدنبال مقابله یا راه فرار می گردد، در واقع هر گاه فرد 
بتواند هیجانات خود را بشناسد سپس آنها را در جهت سازگار 
شدن با محیط و به سمت هیجانات مثبت هدایت کند، در واقع 
توانسته با کنترل هیجانی بالاتر، شانس موفقیت خود را افزایش 

دهد.
راهکار کنترل هوش هیجانی

ساده ترین راه به توصیه متخصصان روانپزشک و روان درمانگر 
این طریق است که فرد یا افراد دارای هیجان بالا،  روزانه یكی از 
هیجاناتی را که با آن درگیر می شوند را یادداشت کنند، علت 
هیجانی شدن را شناخته و راه کنترل و تنظیم آن را بررسی کنند.
با تنظیم هیجان ها می توان در حد متوسط  از مدتی  بعد 

بیشترین بهره را از زمان و زندگی خود برد.
متخصص روانشناسی

معمولا پنج دلیل شایع باعث تورم و بزرگ شدن شكم می شود که با آگاهی از آنها می توان 
تا حد زیادی این مشكل را برطرف کرد.

بسیاری از ما نفخ شكم را تجربه کرده ایم. عارضه ای که اصلا خوشایند نیست. چرا 
دچار نفخ شكم می شویم و راه علاج آن چیست؟ در ادامه پاسخ هایی برای این موارد 

ارائه می شود.
نفخ شكم: گاهی اوقات ممكن است اندازه درد کمر در برخی افراد بدون اضافه وزن 

افزایش پیدا کند و شكم متورم شود که این حالت می تواند دلایل مختلفی داشته باشد.
معمولا پنج دلیل شایع باعث تورم و بزرگ شدن شكم می شود که با آگاهی از آنها می توان 

تا حد زیادی این مشكل را برطرف کرد.
 به گزارش روزنامه دیلی میدرو، شایع ترین عوامل ایجاد تورم و نفخ شكم عبارتند از:

IBS سندرم روده تحریک پذیر یا 
ابتلا به این عارضه می تواند مدت طولانی موجب ایجاد نفخ و تورم شكمی شود که 

درعین حال با علائمی چون درد، یبوست یا اسهال همراه است.
پیتر وورول، استاد طب و گاستروانترولوژی در دانشگاه منچستر در این باره خاطرنشان 

کرد:
بالاتری  حساسیت  از  روده ها  سندرم،  این  به  مبتلایان  در  که  می کنیم  تصور  ما 
برخوردارهستند و بنابراین فرآیندهای عادی روده موجب بروز این علائم می شوند. نفخ و 
تورم شكم یكی از ناخوشایندترین و مختل   کننده ترین عوارض سندرم روده تحریک پذیر 

است.
این سندرم درمان ندارد اما می توان علائم آن را کنترل کرد. به این ترتیب کاهش مصرف 

فیبرغلات می تواند 30 تا 40 درصد علائم این سندرم را در مبتلایان کاهش دهد.
مصرف فرآورده های پروبیوتیک نیز به کاهش علائم سندرم روده تحریک پذیر کمک 

می کند.
در برخی موارد شدیدتر می توانید با مراجعه به پزشک عمومی و دریافت داروهای خاص 

علائم بیماری را کاهش دهید.
 نفخ شکم

در برخی موارد تجمع باد در روده ها باعث تورم و بزرگی شكم می شود که در این وضعیت 
معمولا علائم دیگری دیده نمی شود. اکثر ما گاهی اوقات دچار نفخ و تجمع باد در 

روده ها می شویم که 15 بار در روز بروز این حالت کاملا طبیعی است اما در برخی افراد 
این وضعیت ادامه پیدا می کند و به دلیل طولانی شدن، آزاردهنده می شود و احساس 

ناراحتی زیاد ایجاد می کند.
در این شرایط می توانید با چند تكنیک ساده تا حد زیادی از این مشكل خلاصی یابید.

برای مثال توصیه می شود مصرف غذاهایی را که حاوی مقادیر زیادی از کربوهیدرات های 
هضم نشدنی هستند، کاهش دهید.

حبوبات، کلم بروکلی، کلم پیچ و سیب از این گروه هستند.
این مواد غذایی خیلی به کندی هضم می شوند و می توانند مقادیر اندکی گاز سولفور در 

حین عبور از روده آزاد کنند.
همچنین تاکید می شود که برای کاهش نفخ شكم غذا را به آرامی بخورید و خوب بجوید.

اگر غذا خوب جویده نشود بخش اعظمی از تجزیه آن در روده ها صورت می گیرد و گاز 
زیاد تولید می کند.

 بیماری سلیاک
این بیماری می تواند باعث احساس خستگی دائمی، کاهش وزن بی دلیل و ابتلا به 

دردها و نفخ شكم شود.
بیماری سلیاک ناشی از واکنش شدید به گلوتن است.

گلوتن در گندم، چاودار و جو و تمام مواد غذایی حاوی این غلات موجود است.
در مبتلایان به این بیماری بدن در مقابل ورود گلوتن یک واکنش خودکار ایمنی از خود 
نشان می دهد و با این ماده به عنوان بیگانه ای برخورد می کند که باید به آن حمله کند. 
این امر باعث آسیب دیدن سطح روده کوچک می شود و روی فرآیند جذب ریزمغذی ها از 

غذا تاثیر سوء می گذارد. در صورت مشاهده این علائم باید به پزشک مراجعه کرد.
 تغییرات هورمونی

در روزهای پیش از قاعدگی و در ماه های نخست بارداری، تغییرات هورمونی قابل 
توجهی در بدن بروز می کند

که این تغییرات نیز به نوبه خود در ایجاد تورم و نفخ شكمی موثر هستند.
در این مواقع میزان ترشح هورمون پروژسترون افزایش می یابد و این امر موجب کاهش 

حرکات دودی روده می شود. این وضعیت منجر به نفخ و احتمالا یبوست می شود.
در این شرایط می توان با ورزش کردن و 30 دقیقه پیاده روی در روز تا حد زیادی تورم 

شكمی را کاهش داد.
همچنین نوشیدن مایعات زیاد و مصرف مقادیر زیاد میوه ها، سبزی ها و دانه های 

سبوس دار در پیشگیری از یبوست موثر است.
 سرطان تخمدان

این بیماری نیز می تواند موجب تورم دائمی شكم و بروز مشكلات دیگر نظیر احساس 
سیری دائمی و درد شكمی شود.

علائم سرطان تخمدان بسیار گیج  کننده است و به همین دلیل معمولا در مراحل 
پیشرفته تشخیص داده می شود که درمان آن سخت تر است. بنابراین آگاهی از علائم 

بالقوه آن ضروری است.
به گفته پزشكان مهم ترین نشانه این بیماری تورم دائم شكم است که پیوسته وجود دارد و 
کم و زیاد نمی شود و اندازه شكم نیز بزرگ می شود. سایر علائم درد دائم شكم، دشواری در 
خوردن و علائم دستگاه ادراری هستند. در این شرایط باید بلافاصله به متخصص مراجعه 

کرد.

نفخ شکم و دلايل ابتلا به آن چیست؟

سخنگوی سازمان غذا و دارو درباره تولید و فروش شیر الاغ به 
صورت بهداشتی و با مجوز وزارت بهداشت توضیح داد.

کیانوش جهانپور سخنگوی سازمان غذا و دارو با اشاره به مجوز 
سازمان دامپزشكی برای تولید شیر الاغ،اظهار کرد: سازمان 
دامپزشكی در حیطه وظایف خود مجوز تاسیس مزارع پرورش 
الاغ شیری را صادر کرده و دستورالعمل های بهداشتی تولید 

شیر الاغ ابلاغ شده است.
جهانپور بیان کرد: اگر درخواستی برای تولید صنعتی شیر 
الاغ به سازمان غذا و دارو ارسال شود، موضوع قابل بررسی 
خواهد بود و در صورتی که شیر الاغ تولیدی استانداردهای لازم 
را داشته باشد، سازمان غذا و دارو مجوز تولید را صادر خواهد 

کرد.
سازمان غذا و دارو مجوز سلامت شیر الاغ 

صادر نکرده است
سخنگوی سازمان غذا و دارو ادامه داد: تاکنون درخواستی 

برای تولید شیر الاغ که سلامت آن مورد تأیید سازمان غذا و 
دارو باشد نداشته ایم و مجوزی برای تولید شیر الاغ صادر نشده 

است.
او بیان کرد: در برخی کشورها شیر الاغ به صورت محدود و 
صنعتی تولید می شود و باتوجه به آنكه فرآیند پاستوریزه کردن 
شیر الاغ با شیر گاو متفاوت است و پیچیدگی های خاصی 
دارد، هزینه تولید بیشتر و قیمت شیر الاغ بالا بوده و نیازمند 

استانداردهای زیادی است.
ماجرای فروش شیر الاغ

 در فضای مجازی و لبنیاتی ها
سخنگوی سازمان غذا و دارو با اشاره به اینكه برخی افراد در 
فضای مجازی اقدام به فروش شیر الاغ می کنند، ادامه داد: به 
دلیل آنكه تاکنون هیچ شیر الاغ مجوزی از سازمان غذا و دارو 
نگرفته است، فروش شیر الاغ در فضای مجازی و واحدهای 

صنفی لبنیاتی ممنوع است و تخلف محسوب می شود.

و  مجازی  فضای  در  الاغ  شیر  فروش  کرد:  تأکید  جهانپور 
محسوب  تخلف  و  است  ممنوع  لبنیاتی  صنفی  واحدهای 
می شود؛ مردم در صورت مشاهده تخلف با سامانه 190 وزارت 

بهداشت تماس بگیرند و تخلف را گزارش کنند.
همه آنچه درباره فواید و مضرات شیر الاغ باید بدانید

شیر  مصرف  عوارض  درباره  دارو  و  غذا  سازمان  سخنگوی 
الاغ بدون مجوز به مردم هشدار داد و گفت: شیر الاغ فرآیند 
پاستوریزه کردن دشوارتری نسبت به شیر گاو دارد و احتمال 
انتقال بیماری های عفونی در آن بیشتر است؛ چنانچه شیر الاغ 
غیربهداشتی مصرف شود، احتمال ابتلا به بیماری های عفونی 

و بیماری های مشترک بین انسان و دام وجود دارد.
جهانپور تأکید کرد: مردم باید توجه داشته باشند که احتمال 
انتقال بیماری عفونی از شیر الاغی که به صورت غیربهداشتی 
تولید شده است، بیش از شیر گاو  است و مصرف شیر الاغ غیر 

بهداشتی سلامت مردم را به خطر می اندازد.

او با اشاره به برخی تبلیغات درباره فواید شیر الاغ، اظهار کرد: 
درباره برخی فواید شیر الاغ اغراق می شود،   آنتی بیوتیک های 
شیر الاغ  بالاست، همچنین شیر الاغ به شیر مادر بسیار نزدیک 
است و به همین دلیل فواید زیادی دارد، البته در طب سنتی 
از شیر الاغ بیشتر به عنوان دارو در گذشته استفاده می شده 
است و مصرف آن به طور دائم و برای همه مردم نبوده است؛ 
در گذشته اطبای طب سنتی شیر الاغ را در درمان بیماری های 

عفونی تجویز می کردند.
ابلاغ بخشنامه مدیریت بهداشتی تولید شیر الاغ

گفتنی است؛ معاون سازمان دامپزشكی روز گذشته از ابلاغ 
بخشنامه مدیریت بهداشتی تولید شیر الاغ خبر داد و گفت: 
تولیدکنندگان می توانند تحت نظارت سازمان دامپزشكی اقدام 
به تولید این محصول کنند. وی افزود: برنامه مدیریت بهداشت 
و  برای پرورش الاغ جزو دستورالعمل های بهداشتی تدوین 

ابلاغ شده سازمان دامپزشكی کشور است.

سخنگوی سازمان غذا و دارو :

هشدار هايی که درباره مصرف شیر الاغ بايد جدی بگیريد

آنفلوآنزا مفید  آنتی بیوتیک ها را برای درمان  پزشک و متخصص داخلی، مصرف 
ندانست و به بیماران مبتلا با این بیماری توصیه کرد از داروهای ضد ویروسی استفاده 

کنند.
مقاومت آنتی بیوتیكی باکتری ها یكی از بزرگترین چالش های موجود برای حوزه 
سلامت در جهان است که تنها با بازنگری در مصرف نابجا و بی رویه از آنتی بیوتیک ها 

می توان آن را کنترل و مدیریت کرد.
آنتی بیوتیک ها داروهایی هستند که به ما در مبارزه با عفونت های ناشی از باکتری 
ها کمک می کنند. آنها با از بین بردن یا توقف رشد باکتری هایی که در بدن هستند 
عمل می کنند. این داروها به اشكال مختلفی از جمله قرص، آمپول، پماد، قطره و غیره 

وجود دارند.
برای بیمارانی که عفونت های جدی باکتریایی دارند، آنتی بیوتیک ها می توانند جان 

بیماران را نجات دهند.
بر اساس گزارش  سازمان جهانی بهداشت، میانگین مصرف آنتی بیوتیک تجویزی در 
نسخه های پزشكی در دنیا، 30 درصد است و بر اساس گزارشهای بدست آمده از کمیته 
های نظارت بر تجویز و مصرف منطقی دارو در ایران، در بازه زمانی سال های 1390 تا 
1396، درصد نسخ حاوی آنتی بیوتیک کاهش چشمگیری داشته است به نحوی که از 
میانگین کشوری آنتی بیوتیک تجویزی در نسخه های پزشكان ایرانی از 45 درصد در 

سال 1390، به میانگین 34.75 درصد در سال 1396 کاهش یافته است.
عباس رنجبری پزشک و متخصص داخلی درباره اینكه آنتی بیوتیک ها چه زمانی مفید 
هستند، به خبرنگار ایرنا گفت: آنتی بیوتیک ها می توانند به مقابله با عفونت های ناشی 
از باکتری ها کمک کنند. برخی عفونت های باکتریایی رایج که با آنتی بیوتیک ها درمان 
می شوند، شامل  گلودرد، عفونت ها ریه، ادراری و مثانه و غیره هستند اما آنتی بیوتیک 
ها در عفونت های ناشی از ویروس ها کارایی ندارند و برای درمان سرماخوردگی مفید 

نیستند، زیرا سرماخوردگی در اثر ویروس ایجاد می شود.
وی افزود: آنتی بیوتیک ها برای درمان آنفلوآنزا نیز مفید نیستند، زیرا آنفلوآنزا توسط 
ویروس ایجاد می شود. مبتلایان به آنفلوآنزا می توانند با داروهای موسوم به داروهای 

ضدویروسی که با آنتی بیوتیک ها متفاوت هستند درمان شوند.
رنجبری با بیان اینكه آنتی بیوتیک ها در درمان بیشتر موارد گلودرد مفید نیستند، زیرا 
گلودرد معمولًا در اثر ویروس ایجاد می شود، ادامه داد: آنتی بیوتیک ها در بیشتر موارد 
سینوزیت مفید نیستند زیرا سینوزیت معمولًا توسط ویروس ایجاد می شود. سینوزیتی 
که به عنوان یک عفونت ویروسی شروع می شود می تواند به یک عفونت باکتریایی تبدیل 
شود، اما این امر زمان می برد. اگر علائم کمتر از 10 روز ادامه داشته، نباید آنتی بیوتیک 

مصرف کنید، مگر اینكه تب بالا نیز داشته باشید و پزشک آن را تجویز کند.
این متخصص داخلی گفت: با توجه به اینكه آنتی بیوتیک ها روی عفونت های ناشی از 
ویروس ها اثری ندارند، بعضی  اوقات مردم به  اشتباه تصور می کنند که در موارد ویروسی، 
مصرف دارو مفید است، این باور نادرست از آنجا نشات می گیرد که آنها آنتی بیوتیک را 

برای عفونت ویروسی مصرف کرده و سپس بهتر شده اند.

  چه موقع باید آنتی بیوتیک مصرف کنم؟
رنجبری ادامه داد: وقتی پزشک برای بیمار آنتی بیوتیک تجویز می کند، باید آن را 
برای شخص دیگری تجویز شده،  را که  آنتی بیوتیک هایی  نباید  مصرف کرد، هرگز 
استفاده کرد، همچنین نباید آنتی بیوتیک هایی را که برای درمان بیماری قبلی تجویز 
شده را مصرف کنید، در هنگام تجویز آنتی بیوتیک، پزشكان باید آنتی بیوتیک مناسب را 
برای یک عفونت خاص انتخاب کنند زیرا همه آنتی بیوتیک ها روی همه باکتری ها موثر 

نیستند.
وی تصریح کرد: اگر فردی به عفونت باکتریایی مبتلا بوده، پزشک ممكن است بخواهد 
نوع باکتری و اینكه کدام  یک از آنتی بیوتیک ها می تواند آن را از بین ببرد را بررسی کند  
این کار را با گرفتن نمونه و »کشت« دادن باکتری ها در آزمایشگاه انجام می دهند. اما 

انجام کشت در مورد بیماری که قبلا  آنتی بیوتیک را شروع کرده  فایده ای ندارد.
این استاد دانشگاه گفت: در واقع بسیاری از افرادی که فكر می کنند به آنتی بیوتیک ها 
حساسیت دارند، در اشتباه هستند، اگر فرد بعد از مصرف آنتی بیوتیک دچار حالت تهوع 
شد به این معنی نیست که به آن حساسیت دارد. حالت تهوع یک عارضه جانبی مشترک 

بسیاری از آنتی بیوتیک ها است.
رنجبری، کهیر، تورم لب یا زبان، مشكل در بلع یا نفس کشیدن را از علائم آلرژی به 
آنتی بیوتیک دانست و افزود: اگر به دارو حساسیت خیلی شدیدی داشته باشید علائم 
آلرژی جدی می توانند درست بعد از شروع مصرف آنتی بیوتیک شروع شوند. از طرف 
دیگر علائم کمتر جدی، اغلب یک روز بعد یا دیرتر شروع می شوند. در صورت بروز علائم 

فوق حتماً با پزشک یا داروساز خود مشورت کنید.
 مصرف آنتی بیوتیک ها در صورت عدم نیاز چه ضرری دارد؟

اسهال  و  استفراغ  تهوع،  مانند  جانبی  عوارض  باعث  آنتی بیوتیک ها  گفت:  وی 
می شوند. آنها حتی می توانند احتمال ابتلا به انواع دیگری از عفونت  مانند عفونت های 
قارچی زنان را افزایش دهند، آلرژی به آنتی بیوتیک ها شایع بوده و  بیمار ممكن است 
علائم حساسیت به آنتی بیوتیک ها را حتی اگر قبلًا مشكلی با آن نداشته باشد نشان 

دهد.
رنجبری ادامه داد: استفاده بیش  از حد از آنتی بیوتیک ها منجر به مقاومت آنتی بیوتیكی 
می شود. افرادی که به عفونت های ناشی از باکتری های مقاوم به آنتی بیوتیک مبتلا 
هستند، اغلب باید در بیمارستان بستری شوند و با آنتی بیوتیک های مختلفی درمان 
شوند. بیماران حتی ممكن است در اثر این عفونت ها جان خود را از دست بدهند، زیرا 

هیچ آنتی بیوتیكی برای درمان آن ها وجود ندارد.
 مقاومت میکروبی چگونه به وجود می آید؟

وی گفت: بسیاری از آنتی بیوتیک هایی که برای انسان ها و حیوانات تجویز می شود 
غیرضروری هستند و مصرف بیش  از حد یا نامناسب آنها می تواند به ایجاد باکتری های 
مقاوم کمک کند. در صورت استفاده صحیح، آنتی بیوتیک ها می توانند به از بین بردن 
باکتری های بیماری زا کمک کنند. اما اگر در صورت ابتلا به بیماری های ویروسی مانند 
آنفولانزا آنتی بیوتیک مصرف شود، این دارو روی ویروس های بیماری زا اثر نمی گذارد. در 

عوض، طیف گسترده ای از باکتری ها را در بدن شما از بین می برد.
این متخصص داخلی تاکید کرد:  هیچ کس نمی تواند به طور کامل از خطر عفونت های 
مقاوم جلوگیری کند، اما برخی افراد به  عنوان  مثال افراد مبتلا به بیماری های مزمن در 
معرض خطر بیشتری نسبت به سایرین قرار دارند. اگر آنتی بیوتیک ها اثربخشی خود 
را از دست دهند، ما توانایی درمان عفونت ها و کنترل تهدیدات بهداشت عمومی را از 
دست می دهیم. در واقع بسیاری از پیشرفت های پزشكی از جمله تعویض مفصل، پیوند 
عضو، معالجه سرطان و درمان بیماری های مزمن مانند دیابت، آسم و آرتریت روماتوئید به 

توانایی مبارزه با عفونت ها با استفاده از آنتی بیوتیک ها  بستگی دارد.
وی گفت: با مصرف صحیح و فقط در صورت نیاز آنتی بیوتیک ها می توانید به کاهش 
گسترش باکتری های مقاوم به دارو کمک کنید و در مورد تجویز داروی آنتی بیوتیک به 
پزشک خود اصرار نكنید. به  عنوان  مثال، بسیاری از والدین انتظار دارند که پزشكان 
آنتی بیوتیک را برای هر نوع عفونت گوش در کودک بلافاصله تجویز کنند. اما متخصصان 
توصیه می کنند که در برخی شرایط زیر نظر پزشک تاخیر می تواند بسیاری از عفونت های 

گوش را بدون آنتی بیوتیک بهتر کند.

متخصص داخلی: 

آنتی بیوتیک ها برای درمان آنفلوآنزا مفید نیستند

» هوش هیجانی عاملی برای سنجش موفقیت، کنترل خشم يا شادی!
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رئیس انجمن هنرهای تجسمی استان قم مطرح کرد

تاثیر نگارگری در رونق صادرات با تلفیق
 هنر و صنعت

رئیس انجمن هنرهای تجسمی استان قم گفت: می توان از نگارگری در صنعت و 
تبلیغات محصولات صادراتی استفاده کرد ولی این امر مستلزم این است که صاحبان 

صنایع ذوق خود را در این امر نشان دهند و نگارگران را حمایت کنند. 
علی سلطانی در گفت وگویی اظهارداشت: نگارگری همان نقاشی در حال و هوای 
شدن  مشهور  علت  می شناسند،  مینیاتور  عنوان  با  را  آن  عده ای  که  است  ایرانی  
نقاشی ایرانی به مینیاتور یا شئ مینیاتوری که به معنای شئ کوچک است این بوده که 
از این نقاشی ها در کتب و نسخ خطی استفاده می شود که قطع آن ها کوچک است و در 

اصل اصطلاح مناسبی نیست.
وی افزود: نقاشی ایرانی از دوره سلجوقی آغاز شده و در دوران صفویه و قاجار به سمت 
نقاشی امروزی حرکت می کند، نگارگری با آثار ادبیات فارسی چه در شعر و چه در نثر 
ارتباط مستقیم و تنگاتنگی دارد، در میان نسخ خطی و کتب نفیسی که از آثار ادبی وجود 

دارد ارزشمند ترین نسخ آن دسته ای هستند که نگارگری در آن ها به کار رفته است.
ارتباط مستقیم نگارگری با ادبیات فارسی

رئیس انجمن هنر های تجسمی قم اضافه کرد: نگارگری ها و نقاشی هایی که از ادوار 
گذشته تا کنون در باب داستان ها، اشعار و شخصیت آن ها وجود دارد، نشان دهنده 

ارتباط مستقیم ادبیات فارسی با نقاشی ایرانی است.
سلطانی در ادامه گفت: نمی توانیم نگارگری را صرفا در شعر بدانیم و در امور دیگر نیز 
می توان از این نوع نقاشی بهره گرفت به طور مثال نگارگری های مخصوصی در کتاب 
منافع الحیوانات که یک کتاب علمی_پزشكی است وجود دارد که مرتبط با محتوای 

کتاب است ولی ارتباطی با ادبیات و شعر یا داستان ندارد.
وی اظهار کرد: نگارگری مكاتب مختلفی دارد، مكت هرات، مكتب سلجوقی، مكتب 
اصفهان، مكتب شیراز و هر کدام از این مكاتب شیوه به خصوصی دارند، مشهور ترین 
مكتب که در انجمن هنرهای تجسمی استان قم در کارگروه نگارگری به آن پرداخنه 
می شود مكتب هرات است و از معروف ترین اساتید در تاریخ این مكتب می توان به استاد 

کمال الدین بهزاد اشاره کرد.
رئیس انجمن هنرهای تجسمی تصریح کرد: یكی از ویژگی های منحصر به فرد موجود 
در نگارگری نبود زمان و مكان در این نقاشی ها است، مثلا اگر در یک نقاشی به آسمان 
شب پرداخته شده در همان اثر کنار ماه، خورشید نیز کشیده شده است یا برای درختان 
در نقاشی ایرانی سایه کشیده نمی شود و این باعث می شود تا ساعت مد نظر نگارگر 

مشخص نباشد.
سلطانی گفت: کاتب، نگارگر و کسی که مسئول مجلد سازی این آثار بوده کار تیمی 
تهذیب،  باب شیوه  اما در  را داشتند  و هر کدام کار مخصوص خود  انجام می دادند 
شیوه های عالی صفحه آرایی و حاشیه نگاری ها همكاری پیوسته ای داشتند، بسیار 
محدود این اتفاق می افتاد که نگارگری کار کتابت نیز انجام دهد چون تمام این اعمال 

تخصصی بوده و نیروی خاص خود را می طلبیده است.
استان قم از نظر نگارگری درکشور جایگاه بالایی دارد 

وی افزود: استان قم از نظر نگارگری در بین استان های کشور جایگاه بالایی دارد 
و هر ساله در جشنواره ها و مسابقات استانی، کشوری و بین المللی اساتید نگارگری 
استان قم حضور دارند، اساتید نقاشی ایرانی تلاش می کنند تا سنت های نگارگری را 
به صورت به روز شده به کار گیرند و در صنعت نیز استفاده کنند. سلطانی اضافه کرد: 
طراحان گرافیک که در صنعت مشغول به کار هستند از تصاویر نگارگری برای بسته بندی 
محصولاتی که در داخل کشور به فروش می روند و یا صادر می شود استفاده می کنند 
که این امر در رونق صادرات نقس بسیار زیادی دارد و در این رابطه سعی می شود که از 
نگارگران استان قم بهره بگیرند. رئیس انجمن هنر های تجسمی گفت: انجمن هنرهای 
تجسمی، کارگروهی مجزا برای نگارگری قرار داده است که مسئولیت این کارگروه بر عهده 
استاد فقیهی از اساتید نگارگری قم است، این کارگروه فعالیت های چشم گیری از جمله 

نمایشگاه های دوسالانه نگارگری استان قم دارد که در ده دوره برگزار شده است.
وی ادامه داد: می توان از نگارگری در صنعت استفاده کرد ولی این امر مستلزم این 

است که صاحبان صنایع ذوق خود را در این امر نشان دهند و نگارگران را حمایت کنند.
 وی در پایان اضافه کرد: انتظار می رود که صاحبان صنایع از این هنر حمایت کنند و 
سعی کنند که گرافیست های این صنف برای طراحی پوسترها و بسته بندی محصولات به 

ویژه در بخش محصولاتی که صادر می شوند از نگارگران استفاده کنند.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران  خبرداد

عقد رايگان زوج های جوان در مسجد جمکران 
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمكران گفت: اتاق عقد این مسجد با عنوان »پیوند 
فیروزه ای« با شرایطی به صورت رایگان پذیرای زوج های عاشق و منتظر امام زمان)علیه 
السلام( برای برپایی مراسم عقد است. حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره 
به فعالیت اتاق عقد این مسجد مقدس در راستای تشویق جوانان به ازدواج های آسان 
اظهار کرد: باتوجه به علاقه زائران و مشتاقان امام زمان)علیه السلام( برای آغاز زندگی 
و قرائت خطبه عقد در مسجد مقدس جمكران، از 5 سال گذشته، اتاق عقدی با عنوان 
»پیوند فیروزه ای« در این مسجد فعال شده است. وی اضافه کرد: هر ساله 200 زوج 
جوان مراسم عقد خود را در مسجد مقدس جمكران  برپا می کنند. معاون فرهنگی مسجد 
مقدس جمكران با اشاره به شرایط مدنظر گرفته شده برای عقد زوج های جوان در این 
مسجد مقدس بیان کرد: در گام اول مهریه زوج های جوان نباید بیش از 114 سكه بهار 
آزادی باشد و در گام دوم نیز باید فرم تائید از دفترخانه رسمی ازدواج همراه داشته باشند 
زیرا خطبه عقد به صورت رسمی در مسجد جمكران قرائت می شود اما برای ثبت عقد 
باید به دفترخانه مراجعه کنند. حسین آبادی گفت: زوج های جوان برای برنامه ریزی 
مراسم عقد خود در این مسجد باید در روزهای عادی یک هفته زودتر و برای مناسبت های 
خاص، دو هفته زودتر با مسؤولان این مسجد هماهنگی کرده و به این منظور نیز باید 
با شماره 02537255796 تماس حاصل کنند. وی با بیان اینكه به زودی امكان ثبت 
نام اینترنتی برای برنامه عقد در مسجد جمكران در سایت مسجد و نرم افزارهای آن مهیا 
خواهد شد، گفت: اتاق عقد این مسجد دارای ظرفیت 25 نفر است و زوج های جوان باید 
تعداد همراهان خود را نیز براین اساس برنامه ریزی کنند. معاون فرهنگی مسجد مقدس 
جمكران در پایان خاطرنشان کرد: مسجد مقدس جمكران در راستای فراهم سازی امكان 
ازدواج آسان زوجین، در صورتی که زوج های جوان فردی را برای قرائت خطبه عقد داشته 
باشند، این برنامه به صورت کاملًا رایگان در مسجد برگزار خواهد کرد، در غیر این صروت 

هزینه ناچیزی بابت خطبه خوان این مراسم اخذ خواهد شد.
 

در نمایشگاه اینوکس کیش 2۰۱9  انجام شد

معرفی فرصت های سرمايه گذاری قم 
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم از معرفی فرصت های سرمایه گذاری گردشگری قم 
در نمایشگاه اینوکس کیش خبر داد. حمید یزدانی گفت: این رویداد فرصتی ارزشمند 
برای معرفی ظرفیت های گردشگری و سرمایه گذاری استان قم در یازدهمین نمایشگاه 
معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور در جزیره کیش بود. مدیرکل میراث فرهنگی 
قم با اشاره به برگزاری پنل تخصصی استان قم در حاشیه این نمایشگاه گفت: این 
رویداد همچنین فرصت مغتنمی برای تامین مالی پروژه های صنعت گردشگری و جذب 
سرمایه گذاری های داخلی و خارجی بود. وی افزود: حضور میلیونی زائران و گردشگران 
در شهر قم و همچنین نزدیكی این شهر به تهران به عنوان پایتخت ایران و پرجمعیت ترین 
نقطه کشور و مرکزیت نهادهای حاکمیتی، سیاسی و اقتصادی، لزوم حضور استان قم در 

این رویداد را به خوبی نشان می دهد.

در نگارگذر خیابان صفائیه قم برپاشد

آغاز به کار نمايشگاه عکس ايوان آيینه  
نخستین نمایشگاه گروهی عكس ایوان آیینه با حضور مسؤولان استان در نگارگذر 
خیابان صفائیه آغاز به کار کرد. نخستین نمایشگاه گروهی عكس ایوان آیینه با تصاویری 
از حال و هوای حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( و با هدف ادای دین هنرمندان عكاس 
به ساحت مقدس بانوی کرامت، همزمان با سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه سلام 
الله علیها به شهر قم با حضور بهرام سرمست استاندار قم و سید موسی حسینی کاشانی 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد استان قم در نگار گذر فرهنگ آغاز به کار کرد. این نمایشگاه 
شامل 30 قطعه عكس از زوایای مختلف بارگاه منور حضرت معصومه )س( بوده که 
حاصل تلاش چند ساله هنرمندان عكاس حسین شاهبداغی، علی کریمی، محمد 
رفیعی موحد، رضا رمضانی، محمد وحدتی و سجاد حكیمی است. ایوان آیینه که با 
همكاری شهرداری قم، سازمان فرهنگی هنری شهرداری، حوزه هنری قم و گروه معارف 
فضای مجازی آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( به اکران عمومی درآمده، تا 
6 آذر ماه در نگارگذر فرهنگ واقع در خیابان شهدا میزبان علاقه مندان و ارادتمندان 

حضرت خواهد بود.

مادر شهیدان احمدی آسمانی شد 
مرحومه شهربانو مرادی مادر شهیدان سعید و داود احمدی بر اثر کهولت سن دارفانی 

را وداع گفت و به لقاء الله پیوست.
پیكر این مادر شهید که در سن 75 سالگی در قم دار فانی را وداع گفته بود، صبح امروز 
پیكر مطهرش با حضور مسوولان و نیروهای ارتش از مسجد باب الجنه تشییع و در گلزار 
شهدای قم در جوار مزار مطهر شهدایش به خاک سپرده شد. شهید سعید احمدی 
اسفند ماه سال 46چشم به جهان گشود و در اسفند ماه سال 64 در سن 18 سالگی 
در عملیات والفجر 8 در منطقه فاو به شهادت رسید و جاوید الاثر گردید. برادرش داود از 
نیروهای ارتش جمهوری اسلامی متولد اسفند سال 54 بود. وی در سال 78 در سن 24 

سالگی در منطقه دهلران در برخورد با مین به مقام شهادت نائل آمد.

 به دلیل مسائل امنیتی یک هفته ارتباط کاربران ایرانی 
به اینترنت جهانی قطع بود. واکنش ها به این قطعی 
نشان می دهد که زندگی ایرانی شكل دیگری به خود 

گرفته است. 
یک هفته بدون اینترنت. این تجربه سخت و پیچیده 
و عجیبی بود که همه ایرانیان در هفته گذشته آن را از 
سر گذراندند. قطع سراسری دسترسی به فضای جهانی 
اینترنت در سالهای اخیر بی سابقه بود و از این نظر به 
خوبی نشان می داد که چگونه حالا باید در تعریف زندگی 

جدید ایرانی ها عنصری به نام اینترنت را گنجاند. 
بلافاصله بعد از قطع اینترنت، پیامک ها دوباره واجد 
اهمیت شدند و خیلی ها پیش بینی کردند که پیامک ها 
به تدریج جایگاه قبل از اینترنت را برای ایرانی ها به دست 
تفاوت های  پیش بینی ها  برخلاف  اما  آورند  خواهند 
بنیادین حضور در فضای اینترنت و ویژگی های ارتباط 
پیامكی، موجب شد که پیامک ها تنها به عنوان یک 
و  گیرند  قرار  موردتوجه  وضعیت  از  خبررسان  عنصر 
باقی  کماکان  اینترنت  دوباره  اتصال  برای  انتظارها 
انتظاری که هر چه می گذشت داغ تر می شد و  ماند. 

درخواست ها برای اتصال دوباره آن را بیشتر می کرد.
این وضعیت ظاهرا وضعیتی »تهرانی« نبوده است و 
در سایر شهرها و حتی شهرستان های کشور نیز خلاء 
وجود عنصری به نام اینترنت به شدت در زندگی ایرانی ها 
آن وجهی است  از  این جدا  احساس می شده است. 
که به اینترنت به عنوان یک منبع تجاری نگاه می کرده 
است و اینترنت را تبدیل به راهی برای درآمدزایی آنلاین 
کرده بود. اینجا بحث از زندگی شخصی و اجتماعی 
ایرانی هاست که حالا با فقدان یک هفته ای آن حس 
اهمیت وجود آن در زندگی جدید ایرانی کاملا احساس 

شده است.
این اتفاق البته یک شبه رخ نداده است. به موازت 
میزان و درجه نفوذ اینترنت در جغرافیای سراسر کشور، 
حضور اجتماعی این عنصر جذاب و هیجان انگیز نیز 
افزایش پیدا می کرده است. فقط کافی است که نگاهی 
دانشگاهی  دوستانه،  خانوادگی،  تلگرام  گروه های  به 
یا هر جمع دیگری که به دلیلی کنار هم قرار گرفته اند 
بیندازید تا متوجه شوید که اینترنت چگونه به عنوان 

یک عنصر اجتماعی جدید که شكلی جدید از مجموعه 
روابط را شكل داده است و نوع جدیدی از مطلع شدن 
از اتفاقات را رقم زده است در جامعه جدید ایران مطرح 

شده است.
این گونه است که به تدریج فضای دوگانه اطلاع رسانی 
از کوچكترین اتفاقات سیاسی و اجتماعی که پیش از این 
بین شهرهای بزرگ و شهرهای کوچک و روستاها وجود 
داشته، برداشته است. حالا در دورترین نقطه جغرافیایی 
از پایتخت، اخباری که بر اساس منابع غیررسمی منتشر 
می شود همزمان با تهرانی ها دیده و شنیده می شود. 
به همین ترتیب است که امروز می توانیم شاهد فضای 
داده های  و  حرف ها  مبنای  بر  گرفته  شكل  عمومی 

یكسانی باشیم که در سرتاسر کشور شكل گرفته است. 
حالا با قطعی یک هفته ای اینترنت، همه متوجه نفوذ 
غیرقابل باور اینترنت در زندگی شخصی و اجتماعی همه 
ایرانی ها شده اند. از کودکان دبستانی که خانم معلم 
تكلیف هر شبشان را بعد از رسیدن به خانه در تلگرام 
بارگذاری می کرد و حالا مجبور شده بودند که به چیزی 
به نام دفتر یادداشت مراجعه کنند تا تكالیف و برنامه ها 
و  پدربزرگ  تا  کنند  یادداشت  خانه  به  رفتن  از  قبل  را 

مادربزرگی که عادت کرده بودند تا در خانه سالمندان 
شبی چند دقیقه با تماس تلفنی واتساپ؛ غم دوری 

فرزندان به خارج رفته را کمی کاهش دهند. 
در  که  است  روزمره ای  و  پنهان مانده  واقعیت  این 
لابه لای عبور حوادث تند کشور ایران ناگفته و ناشنیده 
برای  باقی مانده است و حالا  فرصت مناسبی است 
بررسی بیشتر و دقیق تر این فضا در کشور. یک هفته 
داشت.  کم  چیزی  انگار  اینترنت  بدون  ایرانی  زندگی 
چیزی بزرگ که حالا تازه متوجه ابعادش شده ایم. بدون 
گوگل کردن نمی توانستیم حرف بزنیم. بدون اینستاگرام 
نمی توانستیم در فرآیند همگانی نظردهی درباره اتفاقات 
روزمره شریک شویم؛ بدون  واتس اپ از حال یكدیگر 
بی خبر بودیم و بدون تلگرام از جدیدترین اخبار تلگرامی؛ 

سبک جدید اخبار در دنیای جدید ایران.
حالا اینترنت کم کم در همه کشور در حال اتصال دوباره 
است. طبق اطلاعات رسانه ها اینترنت های اپراتورهای 
موبایلی نیز در حال وصل شدن است و زندگی دوباره 
به حالت قبل برمی گردد. این بار اما شاید فرصت خوبی 
است که درباره این فكر کنیم که اینترنت چه به دنیای ما 

افزوده و چه کم کرده است؟

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم:
برنامه جهانی "قم شهر بدون دخانیات" اجرا می شود

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشكی قم گفت: برنامه جهانی "قم شهر بدون دخانیات" 
با ابلاغ و پیشنهاد رسمی سازمان جهانی بهداشت دردو شهر مذهبی قم و مشهد به اجرا 

درخواهد آمد.
حسن ایزانلو روز یكشنبه در جلسه "قم شهر بدون دخانیات" درسالن جلسات استانداری 
قم بیان کرد: این طرح پیش از این، در دو شهر مكه و مدینه اجرا و نتایج مثبتی از خود 
وزارت  بهداشت،  وزارت  بهداشت،  جهانی  سازمان  گفت:   وی  گذاشته است.  برجای 
کشور، استانداری و هر کدام از دستگاه های متناظر استانی از محل اعتبارات آسیب های 
اجتماعی تسهیلاتی را برای اجرای این سیاست اختصاص خواهند داد. وی گفت: دریافت 
تا خردادماه  بر "قم شهر بدون دخانیات"  گواهی نامه سازمان جهانی بهداشت مبنی 
سال آینده، هدف گذاری استان در اجرای این برنامه است. ایزانلو خاطرنشان کرد: برای 
دستیابی به سیاست کلان قم شهر بدون دخانیات درگام نخست نسبت به ایجاد حساسیت 
و جلب حمایت نهادهای مذهبی و علمی اقدمات ارزنده ای صورت می گیرد. وی گفت: 
این سیاست با محوریت پیرامون و اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس 
جمكران اجرا و درطول پنج سال اجرا و به تدریج به رینگ های بعدی هسته مرکزی شهر 
تعمیم داده خواهد شد. ایزانلو گفت: مجری اصلی این طرح در واقع شهرداری قم به دلیل 
مدیریت شهر توسط این نهاد است، همچنین از نمایندگان مردم قم در مجلس شورای 

اسلامی نیز انتظار اختصاص بودجه ملی برای اجرای این سیاست است.
وی ادامه داد: دستیابی به شهر بدون دخانیات برخی معیارهای علمی و عملكردی دارد و 

به این معنی نیست که درآن شهر حتی یک نخ سیگار هم مصرف نشود.
سیگار مهمترین عامل ابتلا به بیماری های غیرواگیر است

وی با اشاره به اثر سوء دخانیات در ابتلا به بیماری غیرواگیر عنوان کرد: مصرف دخانیات 
بزرگ ترین عامل خطر بیمارهای غیرواگیر است. وی گفت:  سالانه 8 میلیون تن درسطح 
جهان به دلیل مصرف دخانیات دچار مرگ زودرس می شوند. معاون علوم پزشكی قم 
تصریح کرد: طبق سرشماری سال 95، بیش از 14 درصد از جمعیت بالای 18 سال کشور 
مصرف کننده دخانیات هستند. وی ادامه داد: همچنین طبق این سرشماری 3.4 درصد 

از نوجوانان دخانیات مصرف می کنند که بخشی از آنان به سمت قلیان کشیده شده اند.
سرانه مصرف دخانیات سیگار و قلیان در استان قم نگران کننده  است 

وی عنوان کرد: طبق سرشماری سال 97 دراستان قم، 43 درصد از دانش آموزان حداقل 
یک بار دخانیات مصرف کرده اند. ایزانلو اظهار داشت: سرانه مصرف دخانیات سیگار و 
قلیان در سطح استان قم نسبت به کشور بالاتر و نگران کننده تر است. وی بیان داشت: 
طبق آمارهای رسمی کشور، بیش از 14 درصد کودکان در معرض دود  مصرف دخانیات 
توسط والدین هستند. وی عنوان کرد: پایش مصرف دخانیات و سیاست های پیشگیرانه، 
محافظت از مردم در برابر دود حاصل از دخانیات، افزایش مالیات بر محصولات دخانی، 
هشدار درباره خطرات مصرف دخانیات، مواردی است که بر مبنای عضویت در کنوانسیون 
جهانی جلوگیری از دخانیات در حال انجام است. وی گفت: طبق برنامه هدف ملی کنترل 
دخانیات باید تا سال 1404 مصرف دخانیات تا 30 درصد در سطح کشور و استان قم 
کاهش پیدا کند. عضو شورای اسلامی شهرقم نیز بیان کرد: باید نسبت به حساسیت 
بیشتر مراجع تقلید درحرمت دخانیات به ویژه سیگار برنامه ریزی شود. حجت الاسلام و 
المسلمین سید محمد آتش زر گفت:  سیگار به صورت قطعی همراه با آسیب بوده و هر 
چیزی که برای سلامتی انسان ضرر برساند شرعا حرام است. وی خاطرنشان کرد: باید از 

فرصت ایام تبلیغی برای فرهنگ سازی نسبت به مضرات سیگار استفاده شود.
آتش زر گفت: مصرف سیگار خاستگاه  و نقطه ابتدای گرفتارشدن دردام دخانیات به 

ویژه درسطح مدارس است، امر فرهنگ سازی باید از سطح آموزش و پرورش آغاز شود.
باید صدور مجوز برای واحدهای عرضه دخانیات دشوار شود

 مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم  نیز در این جلسه گفت: سازمان های 
مردم نهاد نقش مهمی در کاهش مصرف دخانیات و فرهنگ سازی عدم استفاده سوء از 
آن را بر عهده دارند. رضا ملک زاده بیان کرد: باید از ظرفیت تشكل های مردم نهاد درامر 
فرهنگ سازی و اطلاع رسانی استفاده بیشتری صورت بگیرد. وی بیان کرد: همچنین 
درمباحثی که درحوزه ترویجی است می توان از ظرفیت تشكل های مردم نهاد استفاده 
باید  به رویكرد کلان قم شهر مقدس بدون دخانیات  شود. وی گفت:  برای دستیابی 
بودجه های ملی برای اجرای آن پیش بینی و تعریف شود. وی تصریح کرد: دستگاه های 
اجرایی 20 روز نسبت درخصوص شرح وظایف در اجرای برنامه های قم شهر مقدس بدون 

دخانیات مهلت دارند.
ملک زاده گفت:  باید رویه ای دراستان دنبال شود که صدور مجوز برای فعالیت واحدهای 

عرضه دخانیات با دشواری صورت بگیرد.
استفاده ازظرفیت فضای مجازی برای فرهنگ سازی سوء مصرف دخانیات 

معاون آمار و اطلاعات سازمان برنامه و بودجه استان قم نیز دراین جلسه گفت: برای امر 
فرهنگ سازی و اطلاع رسانی در رابطه با مضرات سیگار باید از ظرفیت فضای مجازی و 
شبكه های اجتماعی استفاده شود. محمد جواد شاکر آرانی افزود:  مرکز بهداشت قم باید 
از نظر سلبی و ایجابی نسبت به تولید محتوا در قالب های مختلف درسطح فضای مجازی 
اقدام و اقدامات تاثیرگذاری انجام دهد. وی گفت: به صورت متوسط هر فرد حداقل یک 
ساعت از روز خود را در شبكه های مجازی سپری می کند که این مساله بستر لازم را برای 
فرهنگ سازی و ترویج مضرات دخانیات ایجاد کرده است. وی تصریح کرد: باید سیاستی 

دراستان دنبال شود که مصرف دخانیات در ملاء عام با هنجارهای اجتماعی همراه شود.
وی گفت:  مصرف و شیوع قلیان مساله مهمی بوده که از نظر آسیب و دربرگیری خطرات به 
مراتب بیشتری از سیگار دارد. شاکرآرانی خاطرنشان کرد: برای دستیابی به قم شهر مقدس 
بدون دخانیات باید وزارت بهداشت نگاه مجزایی نسبت به این شهر و قوانین حاکم بر آن به 
صورت ملی در امر مالیات بر مصرف دخانیات و صدور پروانه فعالیت واحدهای دخانی داشته 
باشد. وی گفت:  درصورتی که دانش آموزان استان مانند طرح همیار پلیس در طرح قم شهر 

بدون دخانیات وارد عمل شوند در امر کاهش مصرف توسط والدین موثر خواهد بود.
 

 عضو هیات مدیره انجمن داروسازان استان قم مطرح کرد

بدهی 430 میلیارد ريالی سازمان های بیمه گر 
به داروخانه های قم

عضو هیات مدیره انجمن داروسازان استان قم گفت: سازمان های بیمه گر430 میلیارد 
ریال به داروخانه های این استان بدهكارهستند که باعث کاهش قدرت خرید و نقدینگی 

آنها شده است.
علی اصغر اکرمی با بیان این که بدهی بیمه سلامت به داروخانه های قم 120 میلیارد ریال 
است،  افزود: بیمه سلامت بدهی سه ماه دی، بهمن و اسفند سال گذشته را که حدود 
100 میلیارد ریال است،  پرداخت نكرده، ولی طلب داروخانه ها تا شهریور امسال را وصول 
نموده است. وی با اشاره به این که داروخانه ها 310 میلیارد ریال نیز از بیمه تامین اجتماعی 
طلب دارند، اضافه کرد: بیمه تامین اجتماعی بدهی سال گذشته را کامل و بدهی امسال 
را نیز تا اردیبهشت ماه تسویه نموده است. وی گفت: داروخانه های قم ماهانه به افراد تحت 
پوشش بیمه سلامت 45 میلیارد و به افراد تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی نیز 45 
میلیارد ریال خدمات ارائه می دهند. اکرمی به بدهی بیمه های مكمل اشاره و خاطرنشان 
کرد: بیمه دی که پوشش درمان تكمیلی خانواده شهدا،  جانبازان و ایثارگران را به عهده 
دارد، بدهی خود را از مردادماه سال گذشته تاکنون پرداخت نكرده است. وی با بیان 
این که پرداخت بدهی بیمه دی بسیار نابهنگام و دیر است،  افزود: میزان بدهی بیمه دی 
به داروخانه های استان حدود 100 میلیارد ریال می باشد که البته این بیمه با داروخانه های 
محدودی قرارداد دارد که برخی آنها تا 20 میلیارد ریال از این بیمه طلب دارند. به گفته 
وی، بیمه های دیگر از جمله بیمه نیروهای مسلح،  سینا و دانا پرداخت های به موقعی 
دارند و داروخانه ها مشكلی با این بیمه ها ندارند. عضو هیات مدیره انجمن داروسازان قم 
با بیان این که شرکت های توزیع کننده، دارو را فقط نقد به داروخانه ها تحویل می دهند، 
تصریح کرد: درصورتی که داروخانه نتواند پول دارو را تسویه نماید، بخشی از دارویی که 
باید منطقه ای از شهر را پوشش دهد، درداروخانه ها توزیع نمی شود. وی با تاکید بر این که 
شرکت های بیمه باید بدهی داروخانه ها را به موقع تسویه نمایند، گفت: داروخانه ها غالبا 
از طریق وام های بانكی که نرخ سود بالایی دارد،  تامین نقدینگی می کنند که این مساله 
باعث مشكلاتی برای داروخانه ها در بازپرداخت اقساط بانكی خواهد شد. به گفته وی، 
داروخانه ها جزو صنوفی هستند که درپرداخت مالیات پرونده باز ندارند و در این امر پیشگام 
هستند. اکرمی با اشاره به فعالیت 170 داروخانه در قم، بیان کرد: 140 داروخانه روزانه، 
20 داروخانه شبانه روزی و 10 داروخانه بیمارستانی و درمانگاهی و همچنین 48 شرکت 
توزیع کننده دارو در قم فعال است. وی با بیان این که حدود 2 هزار تن در داروخانه ها 
افراد  نیروها  این  درصد  از 50  بیش  گفت:  هستند،   شاغل  قم  دارویی  شرکت های  و 
تحصیل کرده با مدرک بالاتر از لیسانس هستند که اگر چرخه توزیع دارو با مشكل مواجه 
شود، اشتغال این افراد تحت تاثیر قرار خواهد گرفت. وی افزود: درصورتی که اگر چرخه 
اقتصادی درست باشد و پول به موقع به چرخه مالی داروخانه ها برگردد، هر داروخانه یک 

نیروی اضافه استخدام کند،بیش از 160 نیرو مشغول به کارمی شوند.

 در ایام معصومیه با حضور 5۰ مبلغ دینی؛
طرح »سفیران کريمه« در مدارس قم اجرا می شود

 برنامه شخصیت شناسی حضرت معصومه)س( با حضور 50 مبلغ دینی در مدارس قم 
در قالب برنامه سفیران کریمه برگزار می شود. حجت الاسلام جواد اظهار داشت: برنامه 
شخصیت شناسی حضرت معصومه)س( در مدارس استان قم همزمان با ایام معصومیه 
هر روز از ساعت هشت صبح تا 12 برگزار می شود. وی ادامه داد: در این طرح 50 مبلغ 
در مدارس جهت معرفی شخصیت حضرت معصومه)س( در قالب برنامه سفیران کریمه 
حضور می یابند. مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
اظهار داشت: ویژه برنامه »بچه های بهشت« طی ایام معصومیه هر روز از ساعت 16 تا 21 
برگزار می شود که این ویژه برنامه به منظور استفاده بهینه از زمان حضور کودکان در حرم 
مطهر اجرا می شود. وی ادامه داد:  این برنامه شامل نقاشی و خلاقیت، قصه گویی، نقاله 
خوانی، ایستگاه کتاب کودک، نقاله خوانی حضرت معصومه)س(، ایستگاه کتاب کودک، 

نقاشی خلاق، نمایش تعاملی و غیره می شود.

چگونه فهمیدیم زندگی ما با اینترنت گره خورده است
یک هفته بی »اینترنت«؛ فرصتی برای درک بهتر »زندگی جدید ایرانی«

اجتماعی

مینا اینانلو

 استفاده تبلیغاتی از عكس و فیلم کودکان در رسانه ها، به ویژه در فضای مجازی می تواند به 
شكل گیری نوعی هویت کاذب در آنها منجر شود که با خود واقعی شان فاصله زیادی داشته 

باشد.
به گزارش گروه تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، استفاده از فضای مجازی در 
حالی رشد می کند که فرهنگ صحیح و آگاهی های لازم برای استفاده از آن وجود ندارد. 
عدم وجود این آگاهی ها و عدم استفاده صحیح باعث شده که آسیب های زیادی به کودکان 
وارد شود. به طوریكه بسیاری از والدین برای کودکانشان هویت مجازی می سازند و تمام 

زندگی کودکانشان را در معرض دید و قضاوت افراد دیگر قرار می  دهند.
همچنین امروزه کم نیستند شرکت ها و بنگاه هایی که دانسته و یا نادانسته از تصاویر 
کودکان برای فروش محصولات خود استفاده می کنند. آنها که معصومیت کودکان را به 
عنوان دستاویزی برای دستیابی به مقاصد اقتصادی خود به کار می گیرند بیش از هر جای 
دیگر در تلگرام و صفحات اینستاگرامی خود از این تصاویر برای جلب توجه مردم استفاده 
می کنند. زیرا تصاویر کودکان همواره به دلیل جذابیت و ایجاد شادابی در فضای تبلیغاتی 

زمینه های جلب توجه همه را فراهم می کند.
از طرفی این روزها استفاده از تصاویر کودکان به صفحات شخصی سلبریتی ها نیز کشیده 
شده است. آنها که بنا به دلایل مختلف، دستی در انجام کارهای خیریه پیدا کرده اند و با نا 
آگاهی از پیامدهای انتشار تصاویر کودکان اقدام به این کار می کنند، با تحت تاثیر قرار دادن 
احساسات مردم سعی در جلب حمایت های آنها داشته اند؛ غافل از اینكه این کار نوعی نقض 
حقوق کودکان به شمار می رود و در واقع نوعی تعرض به حریم شخصی کودکان محسوب 
می شود. چه این کودکان، کودکان کار باشند و چه کودکان دیگر. در هر صورت انتشار تصاویر 
آنها در صفحات مجازی پیامدهای مختلفی در زندگی و آینده  شغلی آنها خواهد داشت که 

لازم است افراد با اطلاع بیشتر از این پیامدها به اینگونه از اقدامات مبادرت کنند.
کنوانسیون ۱989 حقوق کودک

کنوانسیون 1989 حقوق کودک، اصلی ترین منبع و کاملترین سند در حمایت از حقوق 
کودک است که تا کنون تدوین شده و اولین سندی است که این حقوق را درعرصه بین المللی 
بصورت لازم الاجرا مطرح کرده است. این کنوانسیون در 54 ماده در 20 نوامبر 1989 به 
اتفاق آرا در مجمع عمومی سازمان ملل متحد مورد تصویب قرار گرفت و بیشتر کشورهای 
جهان به آن ملحق شده اند. ایران نیز به موجب ماده واحده الحاق در اسفند 1372 به این 

کنوانسیون پیوسته است.
 در این کنوانسیون، نقض حریم خصوصی ممنوع دانسته شده و حریم خصوصی کودک 
به رسمیت شناخته شده است. حمایت کیفری از کودک در برابر اشكال مختلف خشونت 
انگارانه،  یا رفتار سهل  یـا سـوء استفاده، بی توجهی  جسمی و روحی، آسیب رسـانی 
بدرفتاری یا استثمار را می توان در مـواد مختلـف کنوانسـیون حقوق کـودک از جملـه مـواد 

6، 19و33 تـا 36مشـاهده کرد.
پیمان نامه ی حقوق کودک، دولت ها موظف هستند که  ماده ی 19  مثال طبق  برای 

کودکان را از هر نوع رفتار و هر نوع بدرفتاری که والدین یا سرپرستان قانونی می توانند نسبت 
به آن ها داشته باشند، محافظت کنند. همچنین در ماده 32 کنوانسیون حقوق کودک آمده 
است: کشورهای طرف کنوانسیون حقوق کودک جهت مورد حمایت قرار گرفتن در برابر 
استثمار اقتصادی و انجام هر گونه کاری که زیان بار بوده و یا توقفی در آموزش وی ایجاد کند 
و یا برای بهداشت جسمی، روحی، معنوی، اخلاقی و پیشرفت اجتماعی کودک مضر باشد 

را به رسمیت می شناسند.
قانون حمایت از کودکان و نوجوانان

در ایران نیز تعدادی قوانین وجود دارد که بصورت کلی به این موضوع پرداخته اند. در حال 
حاضر قانون حمایت از کودکان و نوجوانان مصوب سال 1381 که دارای 9 ماده است، وجود 
دارد که بصورت کلی در آن اشاره شده اگر سلامت و بهداشت روانی کودک مورد آسیب قرار 
گیرد وهر نوع اذیت و آزار موجب صدمه اخلاقی و روانی کودک شود، قابل پیگیری قانونی 

است.
در لایحه ی حمایت از کودکان و نوجوانان نیز مجدد به این مساله پرداخته شده که هر 
کودکی که در معرض آسیب جسمی، روانی یا اخلاقی و وضعیت مخاطره آمیز است، احتیاج 
به مداخله و حمایت قانونی دارد. در این لایحه به موضوع بهره کشی اقتصادی پرداخته 
شده و به کارگیری غیرقانونی طفل و نوجوان و وارد کردن آن ها به کار یا خدمتی که از لحاظ 

جسمی، روانی اخلاقی و اجتماعی برای او خطرناک باشد قابل مجازات است.
از تصاویر کودکان در صفحات  با وجود قوانینی دراین زمینه، همواره شاهد استفاده 
شخصی و مجازی افراد هستیم. امری که نه تنها تا کنون مورد پیگرد قانونی قرار نگرفته 

است، بلكه حتی بسیاری از وجود آن آگاه نیستند.
پیامدهای ناشی از انتشار تصاویر کودکان

در خصوص پیامدهای ناشی از انتشار تصاویر کودکان »علی اکبر ارجمند نیا«، مشاور و 
روان شناس به خبرنگار ایرنا گفت: طبیعی است که در هر صورت انتشار تصاویر کودکان 
از سوی خانواده و بدون قصد و انتفاع و چه از سوی موسسات با قصد انتفاع انجام شود، 
کار پسندیده ای نیست و می تواند آسیب های روانی و اجتماعی متعددی را برای کودکان به 
همراه داشته باشد. به طوریكه استفاده ابزاری از این تصاویر نه تنها می تواند بر شخصیت، 
اعتماد به نفس و عزت نفس افراد تاثیر منفی بگذارد، بلكه گاهی اوقات آینده شغلی کودکان 
را تحت تاثیر قرار داده و محدودیت هایی برای آنها ایجاد می شود. این امر آنها را از برخی از 

آزادی ها و انتخابها محروم می کند.
ارجمندنیا با بیان این نكته که انتشار تصاویر کودکان نوعی تعرض به حقوق آنها محسوب 
می شود، گفت: به طور قطع، انتشار چنین عكس هایی تجاوز به حقوق کودکان محسوب 
می شود. در قوانین، چه در قوانین ملی و چه در قوانین بین المللی به این موضوع پرداخته 
شده و منابع حقوق کودک به طور صریح این اقدام را منع کرده و توصیه میكنند که والدین 
و اطرافیان باید از چنین اقداماتی پرهیز کنند. انتشار تصاویر کودکان چه آگاهانه با مقاصد 
مادی و چه ناآگاهانه از سوی والدین و دیگر نهادها نوعی تجاوز به حریم خصوصی کودک 
شناخته می شود و زندگی کودک را در معرض دید و قضاوت دیگران قرار می دهد .از این رو، 
والدین موظف اند از کودک مواظبت کنند و اجازه دهند کودک، کودکی کند. یكی از عواقب 
منفی وادار کردن کودک به انجام برخی کارهای غیر مناسب برای سن آنان این است که آنها 
از لحاظ روانشناختی اعتماد به نفس شان کاهش می یابد؛ کودکی که از ابتدای دوران زندگی 
خود عادت کرده توجه مردم را به سمت خود جذب کند، در غیاب عوامل خارجی هویت 
اصلی خود را از دست می دهد. همین مسئله منجر به تضعیف روحیه او می شود و در کوتاه 

مدت و بلند مدت سلامت کودک تحت شعاع قرار می گیرد.
همچنین کودکانی که با ظاهر نامناسب در فضای عمومی مانند فضاهای مجازی ظاهر 
می شوند، با زدن نقاب، فساد را تمرین می کنند و همین مطرح شدن های اشتباه و غلط از 
شخصیت کودک منجر به بروز مشكلات رشدی، اجتماعی و ضداجتماعی در او خواهد شد.

چگونه می توان از پیامدهای حاصل از انتشار تصاویر کودکان کاست
ارجمندنیا در این خصوص که چگونه می توان از پیامدهای حاصل از انتشار تصاویر 
کودکان خودداری کرد، گفت: راه حل طبیعی چنین امری در دانش افزایی است. بسیاری 
از افرادی که در واقع اقدام به چنین کاری می کنند، معمولا از پیامدهای منفی آن غافل 
هستند. چنانچه از مضرات و آثار  منفی این پدیده آگاه باشند قطعا به انتشار این گونه 
تصاویر مبادرت نمی کنند. همچنین سازمان های ذی ربط به این قضیه باید ورود  کنند و با 
افرادی که اقدام به چنین رفتاری یعنی انتشار تصاویر می کنند برخورد کنند. نظارت بر مفاد 
قوانین حقوق کودک و در نظر گرفتن جرایم برای کسانیكه اصول مربوطه را زیر پا می گذارند، 

می تواند گامی در جهت جلوگیری از انتشار تصاویر آنها باشد.

فضای مجازی و دو شقه شدن هويت کودکان

از قدیم گفتند سخن گفتن، خودش یک هنر است. اگر 
مقصودمان را طوری بیان می کنیم که مخاطب برداشت 
متفاوت از مقصود ما می کند، شاید وقت آن رسیده باشد 
که اندکی در لحن، بیان و جملاتمان دقیق شویم. همه 
ما می دانیم بعضی خسته نباشیدها، واقعا معنی خسته 
نباشید نمی دهد و برخی موفق باشیدها نیز معنی موفق 
باشید نمی دهد. در ادبیاتمان دقیق شویم و برخی جملات 

را به زبان نیاوریم.
اما  ندارد،  مشكلی  ظاهرشان  حرف ها  از  بعضی 
اطرافیانمان را سخت ناراحت می کند. ظاهرشان مودبانه 
است و باطنشان اما می گوید که تنهایم بگذار، تو خیلی 
را  نفس  به  اعتماد  این حرف ها  نمی خوری!  به درد من 
می کشد و بدون اینكه متوجه شویم به خانواده، دوست و 
همكارانمان پیام های بدی را منتقل می کند. بهتر است این 

7 مورد را هرگز به کسی نگوییم:
۱. برای من اهمیتی ندارد

آنچه آن ها می شنوند: »من را تنها بگذار. من کارهای 
مفیدتری نسبت به گوش دادن به تو دارم.«

برای مخاطب خود توضیح دهید که چرا فعلا نمی خواهید 
در مورد این مساله چیزی بشنوید و چرا الآن زمان مناسبی 
نیست. اگر مردم برای شما مهم باشند، شما هم برای آن ها 
مهم خواهید بود. به دیگران اهمیت دهید و در مورد علت 

کارتان توضیح دهید.
2.شما اشتباه می کنید

آنچه آن ها می شنوند: »شما نادان هستید. شما هیچ چیز 

نمی دانید و بی ارزش هستید.«
جملات محتاط تری را به کار ببرید: »من فكر می کردم 

که...«، »درک من این است که...«
۳. شما نمی توانید آن کار را انجام دهید

که  کاری  انجام  توان  »شما  می شنوند:  آن ها  آنچه 
می خواهید را ندارید. هرچقدر هم تلاش کنید، نمی توانید 

و بهتر است تلاش نكنید.«
چرا تعیین می کنید که شخصی شكست خواهد خورد!  
احتمالًا شما حس می کنید وظیفه شماست که جلوی 
به خودشان  اینكه  از  را بگیرید، قبل  اشتباهات دیگران 
آسیب برسانند. اما ما از شما می پرسیم که چگونه می توانید 
قضاوت کنید که افراد برای چه کارهایی مفید هستند؟ اگر 
شكست بهترین راه برای رشد افراد بود چه؟ دل دیگران را 
خالی نكنید. شما مأمور به نشان دادن واقعیات به دیگران 

نیستید.
۴.این کار آسان است

آنچه آن ها می شنوند: »این کار برای اکثر مردم آسان 
است. اگر نمی توانید این کار را انجام بدهید، احتمالا شما 

مشكلی دارید.«
هرکسی توانی دارد و سطح دشواری چیزها برای افراد 
متفاوت است. اگر به فردی بگویید کارش راحت است، او را 
تضعیف کرده اید. اگر کسی تلاش می کند و به شما اعتماد 
کرده است، به او ضعفش را یادآوری نكنید. چالش های 

مردم را تصدیق کنید و در پی نفی نباشید.
5. من که به شما گفتم

آنچه آن ها می شنوند: »شما به من گوش نكردید. این 
تقصیر شما است. من خیلی بهتر از شما هستم.«

این را بدانید که شلیک کردن به یک اسب مرده، کار 
بی فایده ای است. در پی این نباشید که به دیگران بفهمانید 

اشتباه کرده اند و باید به حرف شما گوش می دادند.
۶.همانطور که قبلا گفتم...

گوش  من  حرف  به  »شما  می شنوند:  آن ها  آنچه 
نمی دهید. شما باعث می شوید که حرفم را تكرار کنم. شما 
آزاردهنده هستید.«  این حرف ها یک قاتل برای گفتگو به 
شمار می روند. اگر کسی از شما سوالی بپرسد و شما به او 
یادآوری کنید که قبلا پاسخ این سوال را داده اید، تمایل 
دیگران  برای یادگیری را می کشید و به آن ها این حس را 
می دهید که به آنچه می گویند، علاقه کمی دارید. همین 
حرف ها را اگر با شیوه درست و ادبیات دیگری بگوییم، 

جلوی بسیاری از سوءتفاهمات را خواهیم گرفت.
7. موفق باشید

آنچه آن ها می شنوند: »موفقیت شما ممكن است، البته 
اگر شانس بیاورید. البته کارهای شما آنقدر مهم نیستند و 

احتمالًا در کارهای غیرمهمتان موفق خواهید شد.«
موفقیت دیگران را به شانس نسبت ندهید. بعضی از 
»موفق باشید« گفتن های ما با تردید و لحن از بالا به پایینی 
اعلام  را  شدن  موفق  آرزوی  از  متفاوت  پیامی  دارند،  که 
می کنند. در عوض تلاش کنید خصوصیات مثبت دیگران 
را ارج نهید و در پی تحقیر و کوچک کردن موفقیت ها و 

دستاوردهایشان نباشید.

۷ حرفی که هرگز نبايد به کسی بگويید
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و  راه  وزارت  مسكن  اقتصاد  دفتر  سرپرست 
شهرسازی با بیان این که تعداد خانه های خالی 
از سكنه کاهش یافته است گفت: قیمت مسكن 
در ماه های آینده افزایش نمی یابد؛ مگر این که 
کلی  فضای  در  نشده ای  پیش بینی  تحولات 

اقتصاد ایجاد شود.
پروانه اصلانی اظهار کرد: دلیل افزایش کمتر 
از یک درصدی قیمت مسكن شهر تهران در 
مهرماه نسبت به شهریورماه، عمدتا به افزایش 
ماه های  برمی گردد که در  معاملات منطقه 1 
قبل از آن معاملات و قیمت در این منطقه افت 
محسوسی داشت؛ بنابراین بعید است که قیمت 
خانه در ماه های آینده افزایش یابد؛ مگر این که 
اقتصاد کلان  تحولات پیش بینی نشده ای در 
پیش بیاید. وی افزود: آینده بازار مسكن، بسیار 
وابسته به سایر حوزه ها از جمله اقتصاد کلان و اقتصاد خانوار است. ما تلاش می کنیم با تشویق به عرضه مسكن، عمر رکود 

را کوتاه کنیم ولی لزوما همه ی اقدامات مربوط به ما نیست.
اصلانی ادامه داد: ما به اندازه بسیار کمی با فعالیت های بخشی می توانیم در بخش مسكن اثرگذار باشیم. به هر حال این 
تاثیرگذاری اگر باشد بهتر از این است که نباشد اما تاکید می کنم در صورتی می توانیم از وضعیت رکودی بیرون بیاییم که 

حوزه های تولید ملی، درآمد سرانه و بخش تقاضا تقویت شود. تقویت حساب پس انداز از جمله این اقدامات است.
سرپرست دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسكن تصریح کرد: با توجه به افزایش قیمت مسكن که منجر شده بود تسهیلات خانه 
اولی ها قدرت پوشش دهی قیمت مسكن در کلانشهرها را از دست بدهد، صندوق پس انداز مسكن یكم را به پروژه اقدام ملی 
متصل کردیم؛ زیرا بیش از 350 هزار نفر در این صندوق سپرده گذاری کرده اند که با این وام نمی توانند خانه بخرند. کارهایی 

که ما می توانیم انجام دهیم از این دست اقدامات است.
تعداد خانه های خالی کاهش یافته است

اصلانی با بیان این که معتقدم  آمار خانه های خالی کاهش یافته است گفت: آمار 2 میلیون و 580 هزار خانه خالی در کل 
کشور مربوط به سال 1395 است. بعد از رشد معاملات و رشد قیمت در سال 1396 بسیاری از خانه های خالی وارد بازار 
شد. واحدهایی که خالی از سكنه باقی مانده عمدتا لوکس است و ما به عنوان سیاست گذار نمی توانیم روی آنها حساب 
کنیم؛ هرچند تمایل داریم که وارد بازار مصرف شوند. ارزیابی من این است که تعداد واحدهای خالی بسیار کاهش یافته و 

اگر سرشماری جدیدی صورت بگیرد قطعا آن حجم از خانه های خالی را نخواهیم داشت.

منابع  و  مدیریت  توسعه  معاونت  سرپرست   
برای  قضایی  مرجع  ازدستور  ایران،  گمرک 
ترخیص بیش از هزار دستگاه خودروی سواری 

که درگمرک کشور متوقف هستند، خبر داد.
احمد ذاکری در سفر به مازندران اظهار داشت: 
با دستور مرجع قضایی، دستور ترخیص بیش 
از هزار دستگاه خودروی سواری وارداتی داده 

شده وتشریفات آن درحال انجام است.
وی، مشكل توقف خودروهای سواری وارداتی، 
واضافه  اعلام  داخلی  سفارش  ثبت  بدون  را 
را ممنوع  ثبت سفارش خودرو  کرد، که دولت 
کرده وبرخی از این خودروها دارای مشكلات 
قضایی بودند کهارتباط  البته این موضوع ها هیچ 
ارتباطی به گمرک نداشته است. ذاکری اضافه 
کرد، که انشاله هرچه زودتر تكلیف خودروهای 

دپوشده درگمرک تعیین تكلیف و ترخیص شود.
ترخیص کالا از گمرک به کمتر از 2 ساعت

سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع گمرک ایران، دربخش دیگری به کاهش زمان ماندگاری کالا در گمرکات اشاره 
کرد وگفت: اکنون هم در بحث واردات وهم صادرات کالا از گمرکات با راه اندازی سامانه جامع امورگمرکی کاهش قابل 
توجهی داشته است. ذاکری با بیان اینكه با راه اندازی سامانه جامع امورگمرکی، دیگر نیازی به مراجعه حضوری صاحب کالا 
درگمرک نیست، اضافه کرد، صاحب کالاهای صادراتی ونیز وارداتی با استفاده از سامانه جامع امورگمرکی، اظهار خود را 

ثبت وبا ارزیابی محل تشریفات اداری کالای خود را درگمرک انجام می دهد.
وی ادامه داد، تا پیش از راه اندازی سامانه جامع امورگمرکی میزان ترخیص کالا در گمرکات از 10 تا 15 روز ودربرخی مواقع 

بیشتر ازاین زمان معطل بوده که اکنون این وضعیت به کمتر از دو ساعت در بحث صادرات کاهش یافته است.
رشد مثبت صادراتی ایران

سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع گمرک ایران، دربخش دیگری بدون اشاره به حجم کالاهای وارداتی ونیز صادراتی 
امسال از کشور گفت، که صادرات کالا امسال ازگمرکات کشور رشد قابل توجه ومثبتی را داشته است. ذاکری به عواملی 
که باعث افزایش حجم بالای صادرات ازگمرکات کشور شده اشاره کرد وافزود: گمرک ایران در سال های اخیر با فراهم 
کردن شرایط مناسب به خصوص دربخش صنعت، که قانون نیز پیش بینی های لازم را داشته ازجمله، تسهیلات درترخیص 

وانبارهای اختصاصی وکاهش زمان ترخیص کالا توانسته درجهت افزایش مثبت صادرات درسال جاری قدم بردارد.

سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی :

قیمت مسکن بالا نمی رود
سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع گمرک ایران خبرداد

دستور ترخیص 1000 دستگاه خودرو وارداتی درگمرک

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: روند کنونی مصرف بنزین موجب می شد ایران 
در سال 1400 به وارد کننده بنزین تبدیل شود و با سهمیه بندی بنزین و اصلاح قیمت، 

شاهد صرفه جویی روزانه 6 میلیون لیتر بنزین خواهیم بود.
محمدباقر نوبخت شنبه شب در برنامه نگاه یک اظهار کرد: برآورد ما درآمد 30 تا 31 
هزار میلیارد تومانی است؛ ما قانوناً اجازه نداریم یک ریال این پول را جز پرداخت به 

مردم، به بودجه ببریم.
وی با اشاره به روند افزایشی مصرف سوخت در کشور تأکید کرد: 89 میلیون لیتر در 
شرایط کنونی در روز پیش بینی مصرف داریم؛ حدود 63 میلیون تا 64 میلیون لیتر به 
صورت سهمیه ای عرضه می شود؛ الباقی این سهمیه به صورت آزاد 25 میلیون لیتر 

است و عدد اصلی بنزینی که در روز مصرف می شود، سهمیه ای است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تأکید کرد: با سهمیه بندی بنزین می توانیم 6 میلیون 

لیتر در روز صرفه جویی بنزین داشته باشیم.
اکنون مصرف بنزین در کشور به صورت تصاعدی رو به افزایش است. سال 95 مقدار 
مصرف حدود 74 میلیون لیتر در روز بود. در سال 96 این رقم به 77 میلیون لیتر و در 
سال 97 نیز این رقم به 88 میلیون رسید و امسال نیز این رقم به بالای 90 میلیون لیتر 
در روز رسیده که پیش بینی می کنیم میزان مصرف تا پایان سال به 96 میلیون لیتر 

در روز برسد.
نوبخت عنوان کرد: ما نمی توانیم از بودجه بنزین، کسری بودجه را تأمین کنیم؛ 
رییس جمهوری با این شرط که این رقم به مردم برگردد  افزایش قیمت بنزین را قبول 
کرد. روند کنونی مصرف بنزین باعث می شد در سال 1400 وارد کننده بنزین باشیم 
و دولت جدید نیز برادران ما هستند و ما جزو شهروندان این کشور هستیم. در ابتدای 
کار دولت جدید در سال 1400، باید بنزین  وارد می شد و آیا دشمن اجازه واردات 

بنزین به ما می داد؟
صرفه جویی روزانه ۶ میلیون لیتر

وی تصریح کرد: اگر واردات بنزین تحریم می شد چه مشكلات عدیده ای ایجاد می 
شد. با این اقدام، 6 میلیون لیتر صرفه جویی می شود و نگرانی واردات بنزین از بین می 

رود. اگر ما بخواهیم این 6 میلیون لیتر را بطور متوسط، 50 سنت بفروشیم، بین مردم 
توزیع می کنیم و وارد کننده نیز نیستیم. سه قوه راحت تر بودند که قیمت را افزایش 

ندهند اما با این کار جلوی واردات محتوم گرفته شد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: این اقدام، ریسک بود اما مردم را برای دو 
سال آینده از خطر واردات بنزین دور کردیم. ما هر ماه اعلام می کنیم چه مقدار از این 
سهمیه بندی پول به دست آوردیم و به چند نفر پرداخت می کنیم و در این راه صداقت 
داریم. قرار نیست با احتیاط رفتار کنیم که خودمان گرفتار نشویم. درآمد حاصل از 
صادرات بنزین نیز به مردم برمی گردد. ما نظارت از قوه مقننه و قضاییه داریم و فراتر از 

اینها وجدان عمومی داریم و اعداد و ارقام ما نیز مشخص است.
نوبخت گفت: قانون هدفمند کردن یارانه ها در سال 88 تصویب شد که در برنامه 
ششم در ماده 39 تكرار شد و نمایندگان به دولت اجازه دادند این قانون را اجرا کند و 
قیمت حامل های انرژی را افزایش دهد که ما فقط بنزین را افزایش دادیم  و این هزینه 

در اشتغال استفاده شود.
دلایل عدم اصلاح قیمت بنزین در سال 9۶ و 97

وی ادامه داد: دولت یازدهم دوبار افزایش قیمت بنزین را در سال 93 و 94 انجام داد 
که این نرخ را از 400 تومان به 700 و 700 تومان به 1000 تومان رساند. وقتی دولت 
دهم قیمت بنزین را از 100 به 400 تومان رساند حدود 30 هزار میلیارد تومان به طور 
متوسط درآمد کسب شد. قانون اعلام کرده بود که 50 درصد این رقم بین مردم و 30 

درصد این مبلغ نیز به اشتغال و تولید اختصاص یافته و 20 درصد به خزانه برود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه توضیح داد: دولت نهم و دهم این رقم را 12 هزار میلیارد 
تومان از خزانه دولت به 30 هزار میلیارد حاصل از افزایش قیمت بنزین اضافه و بین 
مردم تقسیم کردند. مشكل این بود که بودجه عمومی کافی نبود و باید 12 هزار میلیارد 
را پرداخت می کردیم و در دو مرحله قیمت بنزین را افزایش دادیم و سعی کردیم این 
رقم را باز به مردم و البته خانواده های تحت نظر بهزیستی و کمیته امداد برگردانیم و 

پرداخت یارانه این خانواده ها 3 تا 6 برابر افزایش یافت.
نوبخت تاکید کرد: سال 95 افزایش انجام نشد اما مقرر کردیم سال 96 این اتفاق را 
انجام دهیم و در لایحه بودجه در این سال اعلام کردیم اما مجلس اجازه نداد قیمت 

بنزین را افزایش دهیم و سال 96 را از دست دادیم.
سال 97 که نخستین سال تحریم و بی ثباتی ارز بود، سال مناسبی برای انجام 
تصحیح قیمت نبود. امسال که ارز ثبات دارد و انبارهای ما پر از کالاست و نگرانی سال 
گذشته را نداریم این تصحیح قیمت انجام شد. امسال برای آنكه در سال های بعد به 

واردات نیفتیم این کار را به رغم انتقادات انجام دادیم.
وی افزود: شورای عالی هماهنگی اقتصادی برای شرایط تحریم است و نام این شورا، 
هماهنگی اقتصادی است و قوا در برخی موارد باید با هم هماهنگ باشند و فكر کنید 
این اتفاق را اگر انجام می دادیم و مجلس و قوه قضاییه همراه نمی شدند اتفاق نمی 
افتاد. رهبر معظم انقلاب نیز اجرای این مهم را منوط به تأیید سه قوه کردند. برای 
هماهنگی در این کار بزرگ، این کار را به انجام رساندیم و به یاری خداوند حواسمان 
روی این مهم است که واردات بنزین نداشته باشیم و همه این هزینه را به مردم برمی 
گردانیم. ما یک روز حقوق ها را به تأخیر نینداختیم. لایحه بودجه 99 را از سوی سازمان 
برنامه و بودجه به دولت دادیم و این مهم را نیز در این لایحه آورده ایم.   رئیس سازمان 
برنامه و بودجه با بیان اینكه مردم نگران نباشند؛ چراکه در سازمان برنامه ریزی پرداخت 
ها را بموقع انجام خواهیم داد، توضیح داد: در سال آتی 15 هزار و 400 میلیارد تومان 

برای کاهش فقر اختصاص دادیم و مازاد را به جامعه هدف می پردازیم.
کمک به حمل و نقل عمومی

نوبخت به توسعه حمل و نقل عمومی با مشارکت دولت اشاره کرد و گفت: در همراهی 
با شهرداری تهران، سال گذشته نزدیک به 1300 میلیارد تومان از سهم اوراق مشارکت 
عمل کردیم و شهرداری ها و دولت در ارتباط با حمل و نقل عمومی که عمدتا مطلوب 
آن مترو است وظایفمان را انجام دادیم. از مرم همدان بپرسید که این استان به شبكه 
سراسری وصل نشده اند؟ کرمانشاه آیا در این چند سال به شبكه سراسری وصل نشده 
اند؟ از مردم ارومیه، گیلان بپرسید آیا به شبكه سراسری وصل نشده اند؟ عمده حمل 

و نقل برون شهری ما گازوئیلی است که افزایش قیمت ندادیم.
وی ادامه داد: واقعیت این است که وقتی بنزین هزار تومان قیمت داشت، کارشناسان 

ما را به باد انتقاد می گرفتند وقتی قیمت سوخت ارزان باشد آدم ترجیح می دهد به 
جای قطار از وسیله شخصی استفاده کند. قیمت پایین سوخت یا سهمیه آدم را وادار 

می کند تا از وسایل حمل و نقل عمومی استفاده نكنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینكه در این شرایط سخت که مردم گرفتار 
تورم و تحریم هستند به مردم سخت می گذرد، تأکید کرد: سهمیه بندی، مصرف را 
محدود می کند و در طول این سال ها تلاش های بسیار گسترده ای انجام شده و امروز 
ما همچنان صادرکننده بنزین هستیم اما با ادامه روند مصرف کنونی، به وارد کننده 
تبدیل می شویم. در دو سه سال گذشته تورمی داشتیم و آخرین آمار نشان می دهد 
نرخ تورم، کاهنده است. نگرانی بحق مردم این است که انتظارات تورمی و حالات روانی 

است و بنزین و ارز این نقش را دارد.
نوبخت عنوان کرد: باید قبول کنیم در کشور ما به دلیل روانی، بنزین و ارز روی قیمت 
ها اثر می گذارد و مردم پیشتر نیز این اتفاق را تجربه کرده اند. فراموش نكنید دوباری 
که قیمت بنزین را افزایش دادیم به دلیل روند کاهشی تورم، از سال 92 تا سال 97 
نرخ تورم ما کاهنده بود. اگر دولت و اصناف با همه دستگاه ها همراهی کنند این بنیه 

نظارتی در کشور وجود دارد و باید همه به هم کمک کنیم.
وی با بیان اینكه »نباید تصور کنیم که تنها به منافع خود بیندیشیم« اظهار کرد: 
لزومی ندارد بالا سر هر کسی یک بازرس بگذاریم اما اراده دولت مبنی بر جلوگیری 
از افزایش قیمت وجود دارد و همه در حال کمک کردن هستند. ما مقید هستیم تا آثار 
روانی بی دلیل، کنترل شود. مطمئن باشید با قوت همه همت خود را انجام می دهیم 
و از اصناف تقاضا داریم به ما کمک کنند. وزیر صمت ستاد تنظیم بازار را تشكیل داده 

و این اراده برای سامان بخشی به نظام توزیع وجود دارد.
اصلاح ساختار بودجه با مالیات

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: رهبر معظم انقلاب ابلاغیه صادر و اصلاح بودجه 
را مطالبه کردند و ما یكسال روی اصلاح ساختار از جمله درآمدهای پایدار و هزینه کرد 
کارا و ثبات بخشی و عدالت و اصلاح نهادی را آغاز کردیم. یكی از این بخش ها مربوط 
به مالیات است. افزایش مالیات، تولید را زمین گیر می کند. از این رو باید پایه های 
جدیدی را تعریف کنیم و ما اصلاح ساختار بودجه را در سازمان برنامه ریزی و بودجه 

انجام دادیم.
نوبخت تأکید کرد: دولت هرچه دارد از طریق امور عمرانی، حقوق و خدمات به مردم 
بر می گرداند. اگر سهم مالیات بیشتر بشود رفاه جامعه بیشتر می شود. در شش ماهه 
نخست 29 امسال یكهزار میلیارد تومان برای امور عمرانی پرداخت کردیم؛ اگر مالیات 

های ما به اندازه کافی بود 59 هزار میلیارد تومان در بخش عمرانی پرداخت می شد.
وی ادامه داد: به جای آنكه نفت نسل آینده را استفاده کنیم، می توانیم مانند همه 
دنیا مالیات بگیریم و برای جامعه خرج کنیم. اصلاح نظام مالیاتی فشار را به مردم 

مضاعف نمی کند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: در قانون بودجه سال جاری، منابع و 
مصارف را در قالب 448 هزار میلیارد تومان دیدیم و احساس کردیم باید به 386 هزار 

میلیارد تومان بودجه را تنظیم کنیم که با کسری روبرو نشویم.
نوبخت تصریح کرد: قانون به ما اجازه مصرف 448 هزار میلیارد تومان را می دهد و 
اگر درآمد و منابع ما به همین اندازه باشد، اعلام می کنیم که بودجه تحقق پیدا کرد. 
اگر درآمد ما 386 هزار میلیارد تومان باشد و به مصرف 448 هزار میلیارد تومان  برسیم 
با کسری بودجه مواجه می شویم. سعی کردیم مصارف خود را بر اساس 386 هزار 

میلیارد تومان تنظیم کنیم و کسری بودجه نداریم.
وی توضیح داد: همكاران من در بانک مرکزی همانطور که در یكسال گذشته قیمت 
ارز را از نوسان خارج کردند امروز نیز همان روش را ادامه می دهند. پس از نوسان 
اندک، باز قیمت ارز کنترل شد و با اراده بانک مرکزی و دولت این ثبات حفظ می شود و 

وضعیت ارزی کشور مطلوب است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: امسال مقرر شد 14 هزار میلیارد تومان کالاهای 
اساسی با ارز 4200 تومان تنظیم شود. شب گذشته رییس جمهوری تذکر دادند برای 
سال آینده کالاهای اساسی با ارز 4200 تومان عرضه شود. از این رو در سال آتی شاهد 
افزایش قیمت کالاهای اساسی نخواهیم بود و شایعه تک نرخی شدن ارز صحت ندارد 

و سال آینده اجازه گران شدن کالاهای اساسی را نمی دهیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

روند کنونی مصرف، ایران را به واردکننده بنزین تبدیل می کرد

 گوجه فرنگی که تا چند هفته قبل با افت شدید قیمت مواجه بود 
درحال حاضر به کیلویی حدود 13 هزارتومان رسیده و ضعف 
سیاست گذاری و مدیریت تولید و بازار محصولات کشاورزی را 

باردیگر به رخ کشیده است.
سال گذشته با افزایش قیمت دلار و باز شدن در بازار عراق به 
از  بسیاری  مانند  نیز  فرنگی  گوجه  ایرانی،  محصولات  روی 
محصولات ایرانی بازار خوبی در این کشور همسایه بدست آورد 
و به تبع آن، قیمت در بازار داخلی نیز با رشد عجیب و غریبی 
همراه شود؛ بطوری که قیمت گوجه فرنگی تا 17 هزار تومان 
هم بالا رفت. همین مساله موجب شد بسیاری از کشاورزان در 
سال زراعی گذشته به کشت این محصولات جالیزی گرایش 
پیدا کنند؛ به طوری که میزان کشت این محصول به اندازه ای 
رسید که حجم زیادی از محصول کشاورزان بدون خریدار ماند 
و برخی از کشاورزان ناچار شدند آن را معدوم کنند؛ قیمت در 
بازار داخلی نیز بدلیل عرضه زیاد با کاهش شدید مواجه شد و 
در برخی از بازارهای مصرف تا حدود هزار تومان نیز فروخته 
شد. همین مساله انتقادات بسیاری را متوجه دولت کرد و وزارت 
به خرید حمایتی  اقدام  منفعلانه  اقدامی  در  جهادکشاورزی 
گوجه از کشاورزان کرد. به طوری که بزرگترین خرید حمایتی در 

تاریخ سازمان تعاون روستایی کشور به ثبت رسید.
در این اقدام، بیش از 430 هزار تن گوجه فرنگی از کشاورزان در 
سراسر کشور توسط سازمان تعاون روستایی بعنوان مباشر دولت 

خریداری و تحویل صنایع تبدیلی شد. 
اما این همه ماجرای امسال گوجه فرنگی نبود. از هفته گذشته 
با انتشار خبرهایی از بازار جدید صادراتی برای این محصول 
جالیزی کشور، قیمت دوباره بر مدار افزایش قرار گرفت. هفته 
گذشته اخباری منتشر شد که نشان می داد کشور پاکستان 
مشتری پروپا قرص گوجه فرنگی ایران شده و هر کیلو گوجه 

فرنگی ایران حدود 14 هزار تومان به بازار پاکستان می رسد.
برقراری جریان صادرات به کشور پاکستان کافی بود تا بار دیگر 

جریان عرضه این  محصول به بازار داخلی با سكته مواجه شود؛ 
به طوری که طی روزهای اخیر حتی یک کیلوگرم گوجه فرنگی 
در میادین میوه و ترباره عرضه نمی شود و در مغازه های سطح 
شهرها نیز قیمت صادراتی بر بالای گوجه فرنگی نقش بسته 

است: 12 تا 15 هزار تومان .
در همین زمینه اسدالله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان 
قیمت  حاضر  درحال  اینكه  بیان  با  تهران  سبزی  و  میوه 
هرکیلوگرم گوجه فرنگی باکیفیت بین 12.5 تا 13 هزارتومان 
است، گفت: معمولا با این مساله مواجه هستیم که قیمت 
گوجه فرنگی گاهی به شدت افت می کند و گاهی به شدت 
بالا می رود اما همیشه دوره گرانی آن کمتر از دوره ای است 
که با افت قیمت همراه است. وی اضافه کرد: در فصل بهار و 
تابستان مناطقی مانند تهران، کرج، قزوین و ... تولیدکننده و 
عرضه کننده این محصول هستند اما در فصل سرما تولید آن 
فقط مختص به بوشهر است که هم مسافت آن طولانی است 
و هم جوابگوی تمام کشور نیست. کارگر ادامه داد: منتظر 
هستیم که گوجه فرنگی خوزستان نیز برداشت و به بازار عرضه 
شود و احتمال می دهیم که تا 10 روز آینده قیمت به تعادل 

برسد.
برنامه بلند مدت برای کنترل بازار تدوین نشده است

وی با بیان اینكه افزایش قیمت گوجه فرنگی ربطی به حمل و 
نقل آن ندارد، افزود: می توان از محصولات تولید گلخانه نیز 
برای رفع این خلا استفاده کرد اما تغییر فصل خیلی سریع اتفاق 
می افتد و نیاز به یک برنامه بلندمدت و اساسی برای کنترل این 
مساله داریم که وزارت جهاد کشاورزی باید چنین برنامه ای را 

تدوین کند.
بسیاری از کارشناسان معتقدند که عدم تدوین الگوی کشت 
محصولات  کشت  در  مشخص  استراتژی  فقدان  و  مناسب 
بازار  در  هایی  نابسامانی  چنین  ایجاد  موجب  کشاورزی 
است  این  توجه  قابل  نكته  شود.  می  کشاورزی  محصولات 
که تقریبا هر سال درباره یكی از محصولات با چنین چالشی 
مواجه هستیم و متولیان امر نیز هیچگاه برنامه ای برای کنترل 
آن ندارند و معمولا در اقدامی منفعلانه، صرفا اقدام به خرید 
حمایتی می کنند؛ یعنی منابع درآمدی دولت که باید صرف 
اقدامات مهمتری شود را صرف خرید محصولی مازاد می کنند.  

اقدامی که مورد انتقاد برخی از کارشناسان نیز هست. 

حمایت درستی از تولیدکننده و مصرف کننده نداریم
 در همین زمینه علی کیانی راد، رئیس مؤسسه پژوهش های 
برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی وزارت جهاد 
با اشاره به اینكه در کشورهای دنیا، حمایت جامع و کامل از 
تولیدکننده و حمایت هدفمند از مصرف کننده انجام می شود، 
می گوید: متأسفانه در کشور ما چنین سیاستی اجرا نمی شود. 
پس از کشف نفت، ما دچار نفرین منابع شدیم. به عبارت دیگر، 
دسترسی به منابع مالی زیاد، حاصل از صادرات منابع طبیعی، 

نظام های سیاستگذاری را منحرف می کند.
می افتد،  اتفاق  بازار  در  شكستی  وقتی  کرد:  تصریح  وی 
راهكارش این نیست که دولت یک منابع مالی بزرگ را به بازار 
تزریق کند، چرا که این اقدام باعث حل موقت آن می شود. به 
تولید گوجه فرنگی در کشور  انبوه  با  عنوان مثال، امسال که 
مواجه شدیم، سال آینده با انبوه تولید و عرضه محصول دیگری 

مواجه خواهیم شد.
برنامه  کشت وجود ندارد؛ تصمیم گیری کشاورزان 

براساس سیگنال بازار 
در همین زمینه حسین شیرزاد، معاون وزیر جهاد کشاورزی 
و مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی که امسال اقدام 
به خرید و جمع آوری گوجه فرنگی های مازاد کشاورزان کرده 
است، در گفتگویی اظهار داشت: سال گذشته به دلیل کاهش 
سطح زیر کشت و مسائلی که در زمینه تولید گوجه فرنگی وجود 
داشت، قیمت این محصول افزایش قابل توجهی پیدا کرد که 
این موضوع، سیگنال های اشتباهی به تولیدکنندگان داد که 
امسال هم می توانند همچنان با کشت گوجه فرنگی و حتی 

افزایش سطح زیر کشت با افزایش قیمتی رو به رو شوند.
وی گفت: متاسفانه اقتصاد ایران از منحنی های تار عنكبوتی 
پیروی می کند؛ یعنی با همین سیگنال هایی که داده می شود، 
کشور یک سال با افزایش و سال بعد با کاهش تولید، به خصوص 

در بحث سبزی و صیفی مواجه بوده است.

ایمان گزارش می دهد

ادامه چالش گوجه فرنگی؛ اين بار با افزايش قیمت!

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 کالاهای اساسی مردم تامین شده است
و  شده  تامین  مردم  اساسی  کالاهای  امروز  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر   
مشكلی در این زمینه وجود ندارد و از مجموع 100 قلم کالای مصرفی ضروری مردم 
فقط قیمت16 قلم با افزایش حدود پنج درصدی روبرو شدند که هماهنگی های لازم 

با تعزیرات حكومتی برای برخورد جدی و خارج از نوبت در این موارد انجام شده است.
»رضا رحمانی« شنبه شب در جلسه شورای معاونان این وزارتخانه به برنامه های ویژه 
وزارتخانه در کنترل بازار پس از اجرای طرح اصلاح قیمت بنزین در کشور اشاره کرد و 
افزود: رویكرد موجود مورد رضایت مسوولان امر است و نباید اجازه داده شود برخی افراد 
از شرایط سوء استفاده کنند. وزیر صنعت خاطرنشان کرد: اکنون با توجه به تدابیر اتخاذ 
شده به منظور تامین کالاهای اساسی و ضروری مورد نیاز کشور و همچنین زنجیره تولید 
کشور هیچ مشكلی وجود ندارد. وی افزود: طبق گزارش های موجود قیمت ها در عموم 
کالاها دارای ثبات است و بیشتر نگرانی بابت جو روانی بازار بوده که با افزایش حجم 
بازرسی ها این مشكل نیز تا حدود بسیاری رفع شده است. رحمانی تاکید کرد: امروز در 
زمینه موضوع کنترل بازار، اتاق اصناف و اتحادیه های تحت پوشش در سراسر کشور باید 
پیشگام شوند و روسای استان ها در زمینه زنجیره تولید به ویژه در مورد 100 قلم کالای 
ضروری با حساسیت و جدیت ویژه ای ورود کنند. وی خاطرنشان کرد: رسالت اصلی 
امروز همه مدیران ستادی و استانی این وزارتخانه، کنترل دقیق بازار و تامین حداکثری 
حقوق مردم است. وزیر صنعت همچنین در ارتباط با تفویض اختیارات به استان ها 
گفت: این مهم، سیاست کلی وزارت صنعت  در چارچوب ارتقای فضای کسب و کار و 
بهبود شرایط موجود است و در هر موردی که منع قانونی وجود نداشته باشد، تفویض 
اختیار انجام می شود. این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنان خود گفت: وزارت 
صنعت امسال در هفت محور و 34 برنامه از جمله تعمیق ساخت داخل، توسعه صادرات، 
توسعه معادن و صنایع معدنی، بهبود فضای کسب و کار، توسعه فناوری و غیره، برنامه 
های خود را با جدیت دنبال می کند. وی اضافه کرد: همه استان ها باید این برنامه ها 
را اولویت کاری خود قرار دهند و حتی ظرفیت های بالقوه سایر مسئولان و تشكل های 
بخش خصوصی را در این موارد فعال کنند. رحمانی تاکید کرد: نهضت ساخت داخل 
یكی از موارد بسیار مهمی است که امسال در صدر برنامه ها قرار دارد و مراتب اجرای آن 
به رهبر معظم انقلاب، رئیس جمهوری و مجلس شورای اسلامی اعلام می شود و به طور 

حتم اثرگذاری بالایی در آینده صنعت و خودکفایی کشورمان خواهد داشت.

مدیرعامل بورس انرژی در گفت وگویی تشریح کرد
آيا اوضاع صادرات فرآورده های نفتی روبه راه است؟

 مدیر عامل بورس انرژی گفت: بازار ما منطقه ای است و حمل آن به صورت زمینی 
انجام می شود و خوشبختانه مشكلی در این حوزه نداریم.

سید علی حسینی درباره وضعیت عرضه فرآورده در بورس انرژی اظهار داشت: در 
صنعت پالایشی وضعیت خوبی داریم، 10 پالایشگاه در کشور داریم که مازاد نیاز کشور 
فرآورده تولید می کنند و این ظرفیت مازادِ قابل صادرات یک موقعیت رقابتی به صنعت 
پالایشی کشور در منطقه داده و به همین دلیل عرضه فرآورده هایی مثل بنزین، گازوئیل، 

نفت سفید و گاز مایع باثبات و منظم است و استقبال خوبی هم از آن می شود. 
وی افزود: در حال حاضر مشكل خاصی در عرضه ها نداریم و فرآیند رو به رشدی طی 
می شود. مدیر عامل بورس انرژی در ادامه درباره موضوع تحریم و نقش آن در روند 
صادرات از مسیر بورس گفت: بازار  ما منطقه ای است و حمل آن به صورت زمینی انجام 
می شود و خوشبختانه مشكلی در این حوزه نداریم، عرضه فرآورده در بورس به نفع کشور 

است چون از خام فروشی محصولات صنعت پالایش جلوگیری می شود.
وی افزود: نفت خام و میعانات در پالایشگاه ها، پالایش شده و با انجام فرآیند روی 
آنها صادر می شود یعنی هم به رونق تولید کمک کرده، هم از خام فروشی جلوگیری 
می کند و هم برای کشور درآمدزایی مناسبی دارد. ضمن اینكه در راستای مسئولیت های 
اجتماعی در منطقه هم است چون کشورهای منطقه در حوزه تولید فرآورده وضعیت 
مناسبی ندارند و مردم آنها می توانند از بنزین، گازوئیل، نفت سفید و گاز مایع باکیفیت 
استفاده می کنند و  این نشان می دهد کشور ما در حوزه مسئولیت های اجتماعی در 

منطقه کارهای خوبی انجام می دهد.

رئیس کمیسیون عمران مجلس :

طرح ملی مسکن برای خانه دار کردن 
عموم مردم طرح گرانی است

رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: طرح ملی مسكن برای خانه دار کردن عموم 
ارائه پیش  مردم طرح گرانی است، زیرا اغلب اقشار ضعیف و متوسط جامعه توان 

پرداخت این طرح را نیز ندارند.
محمدرضا رضایی کوچی  با اشاره به روند اجرای طرح ملی مسكن، گفت: وزارت راه و 
شهرسازی در دو سال اخیر بارها اعلام می کرد که طرح ملی مسكن طرحی برای خانه 
دار کردن اقشار ضعیف و متوسط جامعه خواهد بود و دولت تصمیم دارد با این طرح 

بخشی از کمبود بازار مسكن را برطرف کند.
نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: روند اجرای طرح ملی 
مسكن عملا بر خلاف وعده ها و برنامه های ارائه شده دولت است، زیرا وزارت راه و 
شهرسازی یكی از الزامات ثبت نام در طرح مذکور را پرداخت 30 درصد از قیمت تمام 
شده مسكن اعلام کرده است که این میزان مبلغ بسیاری زیادی خواهد شد که اغلب 
خانوارها توان پرداخت این میزان را نخواهند داشت. وی افزود: از طرف دیگر در اجرای 
طرح ملی مسكن انتظار می رفت که دولت برای حمایت از مردم نسبت به ارائه تسهیلات 
کم سود اقدام کند، اما طبق اطلاعات واصله، تسهیلات ارائه شده با سود 18 درصد به 

متقاضیان ارائه خواهد شد که این میزان سود بسیار بالا است.
رضایی کوچی ادامه داد: من بارها اعلام کرده ام که با روند کنونی اجرای طرح ملی 
مسكن، این طرح کمكی به خانوارهای ضعیف و متوسط جامعه نخواهد کرد و تنها اقشار 
توانمند قادر به پرداخت تعهدات مالی طرح مذکور خواهند بود، بنابر این طرح ملی 

مسكن طرحی برای متمولین است.
رئیس کمیسیون عمران مجلس افزود: دولت به جای ورود به بحث تولید مسكن، باید 
زمینه را برای فعالیت بخش خصوصی فراهم کند، این راه کار بهترین روش برای تأمین 

مسكن، کاهش قیمت ها و رفع کمبودها در کشور است.

بانک مرکزی اعلام کرد؛

افزايش 20 درصدی مانده تسهیلات بانکی
مانده تسهیلات بانكی در پایان مرداد 98 به 16 هزار و 89  هزار میلیارد ریال رسید که 

نسبت به مدت مشابه پارسال حدود 20 درصد افزایش یافته است.
به گزارش بانک مرکزی، آخرین وضعیت مانده سپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی 
بانک ها و موسسه های اعتباری در پایان مردادماه سال 1398 حاکی از آن است که 
مانده کل سپرده ها به 22630 هزار میلیارد ریال رسیده که نسبت به مدت مشابه پارسال 

27.4 درصد و نسبت به اسفند 97 حدود 9.5 درصد افزایش یافت.
بیشترین مبلغ سپرده ها مربوط به استان تهران با مانده 12222 هزار میلیارد ریال و 
کمترین مبلغ مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد معادل 60 هزار میلیارد ریال است.
مانده کل تسهیلات نیز حدود 16089 هزار میلیارد ریال است که نسبت به دوره مشابه 

سال قبل 20.2 درصد  و نسبت به پایان سال قبل 6.6 درصد افزایش داشته است.
نسبت تسهیلات به سپرده ها بعد از کسر سپرده قانونی 79.3 درصد است که نسبت 
به پایان مرداد ماه 1397 حدود 4.9 درصد کاهش و نسبت به پایان اسفند 1397 معادل 

دو درصد کاهش را نشان می دهد.
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مجید روان ستان *

کالدرون مثل ويلموتس بدون آنالیز، بدون پلن!

 پرسپولیس مقابل نفت مسجدسلیمان، چهارمین شكست این فصل خود را با گابریل 
کالدرون تجربه کرد تا در بین هشت تیم بالای جدول، بیشترین باخت را داشته باشد و 
به همراه تراکتور که این تیم نیز سه شكست در کارنامه دارد، به اندازه 6 تیم دیگر، باخته 

باشند!
هواداران  اندک  همان  اما  بود،  نشده  هم  چندانی  استقبال  بازی  این  از  اگرچه 
پرسپولیس در واکنش به شكست تیمشان، خواهان برکناری گابریل کالدرون بودند 
و از طرفی برانكو را نیز تشویق کردند تا عملًا نارضایتی خود را از عملكرد این مربی 
آرژانتینی نشان دهند. نكته قابل توجه این است که به هنگام شكست، زمین و زمان 
مقصر هستند، الا بازیكنان و کادر فنی! محمدحسن انصاری فرد، مدیرعامل پرسپولیس 
گفت که الان وقت مناسبی برای مصاحبه نیست و سیدجلال حسینی هم داور را مسبب 

شكست پرسپولیس دانست.
کپی برداری از ویلموتس

چیزی که ما از این بازی دیدیم آن بود که گابریل کالدرون از دست مارک ویلموتس 
کپی برداری کرده و حریف خود را نه تنها آنالیز نكرده بود، بلكه هیچ پلنی هم برای رسیدن 
به گل نداشت. ظاهراً این مربی آرژانتینی فراموش کرده که پرسپولیس تحت نظر او، 
بازیكنان بهتری نسبت به زمان برانكو در اختیار دارد و بدتر از همه اینكه در هیچ کدام از 
دیدارهایی که پرسپولیس در این فصل برگزار کرده، طراوت و شادابی دیده نشده است. 

در واقع بزرگ ترین ضعف او مثل مارک ویلموتس در کوچینگ است.
ضعف  بزرگ کالدرون

شاید به جرئت بتوان گفت که تاکتیک های پرسپولیس برای حریفان رو شده و این 
تیم برنامه مشخصی برای رهایی از بن بست تاکتیكی اش برابر حریفان ندارد. یكی 
از ضعف های بزرگ کالدرون آنالیز نكردن حریفان است و اگر آنالیزی هم کرده باشد، 
پلن های جدیدی برای فرار از شكست ندارد و این مشكل در تمامی بازی های پرسپولیس 
در این فصل دیده شده است. گفته شده که نفتی ها با نفرات زیاد دفاع می کردند، یک 
مربی در سطح کالدرون که مدعی است همبازی مارادونا بوده، نمی داند برای این ترفند 

حریف چه تدابیری بیندیشد؟!
استفاده از پاس های کوتاه

دفاع کردن و خوب دفاع کردن یک تاکتیک است، مگر حریفان بارسلونا با نفرات 
بیشتری از دروازه  خود مقابل این تیم به دفاع نمی پردازند؟ آیا بارسایی ها بدون برنامه به 
مصاف آنها می روند؟ وقتی حریف با نفرات زیاد دفاع می کند، شما باید بدانید که نباید 
از پاس های عمقی استفاده کنید تا مدافعان حریف به راحتی توپ را دفع کنند. بلكه با 
پاس های کوتاه و متوالی بازیكنان حریف را خسته کرده و در نهایت ضربه نهایی را وارد 

کنید. مانند آنچه بازیكنان بارسلونا در برابر حریفان خود به نمایش می گذارند.
ضعف تاکتیکی

از سیدجلال حسینی هم بعید است ضعف تاکتیكی تیم خود را بر گردن داور بگذارد. 
وقتی تیم می بازد، داوری ها به ضرر پرسپولیس است و کادر فنی و بازیكنان هیچ کدام 
نقشی در این ناکامی ندارند. وقتی مهاجم پرسپولیس، از یک قدمی، توپ را به بیرون 
می زند، به داور چه ربطی دارد؟ وقتی بازیكن پرسپولیس نمی تواند از درون 6  قدم ضربه 
نهایی را بزند، چه ربطی به داوری دارد؟ اگر مدیران قبلی مشكلاتی را برای تیم ایجاد 
کرده اند، چرا باید داور یا دیگران را قربانی کرد؟ مقصر اصلی ناکامی پرسپولیس کالدرون 

است، نه داور و دیگران.
نگرش تازه

یک مربی در قبال تیم و بازیكنان خود مسوولیت دارد. خط دفاعی پرسپولیس مقابل 
نفت مسجدسلیمان ناهماهنگ بود و چند فرصت را در اختیار بازیكنان این تیم قرار داد 
و اگر آنها کمی باتجربه عمل می کردند پرسپولیس با شكست سنگین از زمین خارج 
می شد. خط هافبک پرسپولیس هم در این دیدار عملكرد خوبی نشان نداد و فاصله 
زیادی با خط دفاعی داشت و این فاصله موجب گردید تا فضای پشت مدافعان این تیم 

خالی بماند. کالدرون باید نگرش تازه ای در تاکتیک های خود ایجاد کند.
بدترین گل ها

وضعیت خط حمله این تیم هم مشخص است. پرسپولیس دیگر در خط حمله 
خطرناک نیست و دلیل آن کاملًا فنی است. کالدرون باید چند پلن را در زمین به نمایش 
بگذارد که متأسفانه چنین چیزی تاکنون دیده نشده است. پرسپولیس زمان برانكو 
به بهترین شكل ممكن از ضربات ایستگاهی استفاده می کرد و هرگز به راحتی گل 
نمی خورد. علیرضا بیرانوند تاکنون 6 گل دریافت کرده که با بررسی این گل ها می توان 

گفت بدترین گل های ممكن را او در این فصل خورده است.
نوع بازی تیم تحت نظر گابریل کالدرون مثل نوع بازی تیم ملی تحت نظر مارک 
ویلموتس است، بدون برنامه و تنها با یک پلن! به جرئت می توان گفت هر دو مربی 
یادشده در مهره چینی مشكل دارند و هنوز نتوانسته اند مانند آندره آ استراماچونی همتای 
ایتالیایی خود به بلوغ تاکتیكی برسند. استقلال پلن های مختلفی را در بازی های خود به 

نمایش می گذارد، اما هم پرسپولیس و هم تیم ملی فاقد این فاکتور هستند.

رئیس هیات بسکتبال استان قم :

استقبال تماشاگران قمی از بازی های شیمیدر 
روند افزايشی دارد

 رئیس هیات بسكتبال استان قم گفت: استقبال تماشاگران از بازی های خانگی تیم 
شیمیدر قم در مسابقات سوپر لیگ بسكتبال کشور روند افزایشی دارد و به طور قطع جو 

سالن در بازی های آینده پرشور تر خواهد بود.
برای بسكتبال  را فرصتی طلایی  مرتضی سخایی حضور شیمیدر در سوپر لیگ 
دانست و افزود: سوپر لیگ بالاترین لیگ بسكتبال کشور است که ورزشكاران برجسته، 

صاحب نام و عضو تیم ملی درآن دست به توپ هستند.
وی ادامه داد: بازی های خانگی نماینده قم در سوپر لیگ، فرصتی آموزشی برای 
بسكتبالیست ها و مربیان استان است تا از نزدیک با سطح کیفیت بالای بسكتبال در 

کشور آشنا شوند.
برگزار  بسكتبال  لیگ  سوپر  رفت  دور  از  هفته  پنج  تاکنون  اینكه  بیان  با  سخایی 
شده است،خاطرنشان کرد: تعداد تماشاگران تیم شیمیدر در 3 مسابقه خانگی این 
تیم، روند افزایشی داشته است و پیش بینی می شود که استقبال از بازی های این تیم در 

هفته های آینده افزایش چشمگیرتری داشته باشد.
رئیس هیات بسكتبال قم،  برگزاری مسابقه های دور رفت در روزهای میانه هفته، غیبت 
چندین ساله نماینده ای از قم در این سطح از مسابقات و همچنین برخی ضعف ها در 

اطلاع رسانی را دلیل استقبال کمرنگ تماشاگران از دیدارهای شیمیدر دانست.
 وی با تاکید بر اینكه بسكتبال از جمله رشته های ورزشی است که مخاطب آن خاص 
است، گفت: قم چندین سال است که در رده های بالای بسكتبال تیم نداشته است 
که این موجب شده تا استقبال تماشاگران از این مسابقات کم باشد ضمن اینكه در 
هفته های آینده و با حساس شدن دیدارها به طور قطع شاهد استقبال تماشاگران پرشور 

قمی از این دیدارها خواهیم بود.
تیم بسكتبال شیمیدُر قم روز دوشنبه 27 آبان ماه در پنجمین هفته لیگ برتر بسكتبال 
ایران در سالن 2 هزار نفری ورزشگاه شهید جعفر حیدریان قم به مصاف تیم قدرتمند و 
بدون باخت پتروشیمی بندر امام رفت که این دیدار را با حساب 82 بر 63 به میهمان خود 
واگذار کرد. در این دیدار حدود 500 تن از تماشاگران، این مسابقه را از نزدیک تماشا 
کردند. باشگاه فرهنگی - ورزشی شیمیدر از سال 88 فعالیت خود را در حوزه بسكتبال 
آغاز کرده و در رده های گوناگون سنی موفق به کسب عناوین متعدد در کشور شده است. 

امتیاز این باشگاه از ابتدای فصل جاری به قم واگذار شده است.

با غلبه بر اوراوا رد ژاپن؛

الهلال عربستان قهرمان آسیا شد
تیم فوتبال عربستان با پیروزی مقابل اوراواردز ژاپن به عنوان قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا 

دست یافت.
امروز  دیدار برگشت فینال هفدهمین دوره مسابقات لیگ قهرمانان فوتبال آسیا 
یكشنبه بین تیم های الهلال عربستان واوراوا رد دایموندز در ژاپن برگزار شد که این بازی 
با نتیجه 2 بر صفر به سود الهلال به پایان رسید. سالم الدوساری )74( و گومیس )92( 

برای الهلال در این بازی گلزنی کردند.
بازی رفت دو تیم با یک گل به سود الهلال تمام شده بود تا در مجموع نماینده عربستان 
3 بر صفر برنده شود و برای اولین بار به عنوان قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا دست یابد. 
به این ترتیب جام قهرمانی بعد از گذشت هفت سال به غرب این قاره رسید و الهلال 
به سلطه شرق آسیا پایان داد. الهلال در مرحله گروهی با استقلال همگروه بود ولی 
توانست شكست بازی رفت را جبران کند و در بازی برگشت برابر نماینده ایران به برتری 
برسد. در پایان این رقابت ها، گومیس مهاجم فرانسوی الهلال که عملكردی خیره کننده 

با این تیم داشت با 11 گل عنوان آقای گلی را از آن خود کرد.

 سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینكه به مربیان ایرانی بیشتر از خارجی ها 
اعتقاد دارد، گفت: تا چه زمانی می خواهیم میلیون ها دلار را هزینه مربیان خارجی کرده 

و نتیجه ای هم کسب نكنیم.
»حشمت مهاجرانی« یک نام ماندگار در فوتبال ایران است. سال ها پیش از این و در 

سال  1978 تیم ملی برای اولین بار تحت هدایت او راهی جام جهانی آرژانتین شد.
مهاجرانی در گفت و گویی درباره تیم ملی، مارک ویلموتس، برانكو و آینده فوتبال ایران 

حرف های جالبی بر زبان آورد.
فوتبال ایران روزهای خوبی را پشت سر نمی گذارد، نظر شما چیست؟

فوتبال ایران پر از اشتباهات و تجربه های تلخ در گذشته است و این اشتباهات وجود 
داشته و خواهد داشت و مشخص نیست چه زمانی می خواهیم از آنها درس بگیریم.
شكست های اخیر مقابل بحرین و عراق حسابی موجب ناراحتی مردم شده است.

بازی مقابل این تیم ها همیشه برای هواداران فوتبال ایران از حساسیت زیادی برخوردار 
بوده است و آنها تحت هیچ شرایطی دوست ندارند برابر بحرین و عراق و به طور کلی 
تیم های عربی تیم ملی کشورشان بازنده باشد. متاسفانه نمایش ضعیف و بی برنامه ای را 

از ایران در دو مسابه اخیر شاهد بودیم.
به نظر شما چرا این اتفاقات برای فوتبال ایران افتاد، مشکل کجا بود؟

مگر می شود با چهار جلسه تمرین بخواهیم در مسابقات مهم و معتبری چون مقدماتی 
جام جهانی شرکت کنیم؟ فوتبال ما برزیل، آلمان و اسپانیا نیست که 48 ساعت قبل از 
بازی هایش تشكیل اردو بدهد و بعد توقع داشته باشیم به پیروزی رسیده و نتیجه مطلوب 

را کسب کند.
اتفاقاتی که پیش از بازی با عراق افتاد در این ناکامی ها تاثیر داشت؟

همین طور است و در این موضوع هیچ شكی نیست، ارکان فوتبال مثل یک زنجیر به 
هم پیوسته هستند و اگر هر کدام از این حلقه های زنجیر متصل نباشد ناکامی حاصل 
می شود. وقتی ایران نتوانست اردوی تدارکاتی خوبی را برگزار کند، وقتی بازی های 

تدارکاتی نداشتیم چطور می توانیم انتظار معجزه را داشته باشیم.
ولی تیم ملی بهترین بازیکنان قاره آسیا را در اختیار دارد؟

این بازیكنان باید در کنار هم به هماهنگی تاکتیكی برسند، وقتی این بازیكنان با هم 
تمرین نكرده اند نتیجه اش همین می شود که فوتبال ایران نتایجی را مقابل عراق و بحرین 

کسب می کند که صعودمان را به خطر می اندازد.
ما نیز به عملکرد فنی تیم ملی نمره منفی خواهیم داد.

تیمی که در اختیار داریم با روزهای گذشته اش فاصله زیادی داشته و حتی می توانیم 
بگوییم قابل قیاس نیست، روحیه جنگندگی و امید در بین بازیكنان دیده نمی شود. انگار 

بازیكنان با فضا سازی در زمین مسابقه بیگانه اند. حمایت از بازیكن پا به توپ و بدون 
توپ وجود ندارد. شما به همین بازی با عراق نگاه کنید، آنها از دقیقه اول با انگیزه آمدند 
و تا لحظه آخر که دروازه مان را باز کردند این حس مبارزه طلبی در بین آنها دیده شد و 
لحظه ای پا پس نكشیدند اما در سوی مقابل تیم ملی ایران نه بازیكن بازی ساز داشت و نه 

یک رهبر و کاپیتان واقعی که بتواند به ریتم و جریان بازی نظم بدهد.
برخی از کارشناسان فوتبالی اعتقاد دارند بازی با عراق و بحرین روز خوب 

فوتبالی ایران نبود؟
این درست که در فوتبال روز خوب و بد وجود دارد اما آن چیزی که ما از عملكرد تیم 
ملی دیدیم به روز بد ارتباطی نداشت و یک نمایش سردرگم را شاهد بودیم. روز بد برای 
چند بازیكن است و یا اینكه از نظر تاکتیكی برنامه  را در زمین پیاده کنی اما فرصت هایت 
تبدیل به گل نشود اما باید با کمال تاسف بگویم در 2 بازی اخیر تیم ملی همه بد بودند و 

تاکتیک خاصی نداشتیم.
چاره کار چیست، کنار گذاشتن ویلموتس می تواند در این برهه به فوتبال 

ایران کمک کند؟
ویلموتس مربی بدی نیست و نباید در این برهه همه کاسه و کوزه ها را گردن وی بیندازیم 
هرچند از نوع رفتار این مربی بلژیكی انتقاد دارم. یک مربی پس از شكست مقابل عراق 
نباید مستقیم به کشورش رفته و هیچ توضیح یا گزارشی درباره نتایجی که کسب کرده 

است ندهد؟ او باید به ایران می آمد و به مسولان فنی فدراسیون فوتبال پاسخ می داد.
چقدر او را مقصر می دانید؟

اگر بخواهیم بدون شنیدن حرف های ویلموتس وی را مورد آماج و حملات قرار دهیم 
کار درست و اخلاقی انجام نداده ایم. به طور حتم این مربی دلایل خاص خودش را دارد 

و می تواند از عملكردش دفاع کند.
شوک به تیم ملی می تواند موثر واقع شود؟

به نظرم در این برهه باید علل ناکامی تیم ملی را مورد بررسی قرار دهیم. شرایط تیم ملی 
همچون بیماری می ماند که ابتدا باید به پزشک مراجعه کند تا بیماری اش را تشخیص 
دهد و بعد با دارو آن را درمان کند. در این شرایط مسولان فدراسیون فوتبال باید بهترین و 
عاقلانه ترین راه راه را انتخاب کنند. مشورت با کارشناسان فوتبالی توصیه من به آنهاست.

گفته می شود برانکو جانشین ویلموتس در تیم ملی ایران خواهد شد؟
اینكه ویلموتس بماند یا جدا شود و یا برانكو هدایت تیم ملی را بر عهده بگیرد به تصمیم 
و سلیقه مدیران فدراسیون فوتبال بستگی دارد اما برانكو به فوتبال ایران آشناست و 
بازیكنان را به خوبی می شناسد. برانكو سال ها در فوتبال ایران چه در رده ملی و چه در 

رده باشگاهی مربیگری کرده است و این ها خصوصیات فنی مثبت اوست.
با حضور مربی ایرانی بر روی نیمکت تیم ملی چقدر موافق هستید؟

اعتقاد من به مربیان ایرانی به مراتب بیشتر از مربیان خارجی است. در فوتبال ایران 
مربیان خوبی همچون »امیر قلعه نویی«، »یحیی گل محمدی«، »علی دایی«، »علی 
کریمی«، »مهدی مهدوی کیا« داریم که می توانند سرمربی تیم ملی باشند، تا چه زمانی 
می خواهیم میلیون ها دلار به مربیان خارجی پول بدهیم و نتیجه ای نداشته باشد. 

قلعه نویی برای سرمربی شدن تیم ملی تمامی خصوصیات فنی را دارد.
به نظر شما تیم ملی راهی مرحله بعدی مسابقات مقدماتی خواهد شد؟

چرا که نه، ما چها ر بازی در دور برگشت پیش رو داریم که دو پیروزی مقابل تیم های 
هنگ کنگ و کامبوج حتمی به نظر می رسد اما شرایط در بازی برابر تیم های بحرین و 
عراق متفاوت است. اما با توجه به اینكه در خانه باید به مصاف رقبای خود برویم شانس 

زیادی برای برنده شدن داریم.

حشمت مهاجرانی:

 اعتقادم به مربیان ایرانی بیشتر از خارجی هاست

 رییس اسبق فدراسیون فوتبال با بیان اینكه مقصر فدراسیون فوتبال است که از 
ابتدا مارک ویلموتس را برای هدایت تیم ملی انتخاب کرد، گفت: بعد از رفتن کارلوس 

کی روش، بازیكنان تیم ملی دچار خلا عاطفی شدند.
امیر عابدینی با اشاره به دو شكست اخیر تیم ملی برابر بحرین و عراق اظهار داشت: 
پس از جدایی کارلوس کی روش بازیكنان تیم ملی به فردی نیاز داشتند که از نظر عاطفی 
شرایط را مدیریت کند که این وظیفه اصلی مدیر تیم است اما در تیم ملی ما نبود چنین 

فردی احساس می شود.
مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس افزود: تیم ملی ما از نظر فنی در حال درجا زدن 
است. برنامه چندان خاصی تیم ملی ندارد و روش و سبک بازی ما برای همه تیم های 
رقیب رو شده است. همین موضوع علت اصلی ناکامی تیم ملی در این چند بازی اخیر 
بود. وی در مورد تاثیر مشكلات مالی روی تیم در آستانه این بازی افزود: هیچ مربی و 
بازیكنی مشكلات را با خودش به داخل زمین نمی برد. البته بی تاثیر هم نبود و فدراسیون 
عامل همه این اتفاقات است اما از نظر فنی هم چیز زیادی برای عرضه برابر حریفان 
نداشتیم. رییس سابق فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: ما تیم اول آسیا هستیم و باید 
از این عنوان دفاع کنیم نه اینكه تیم های دیگر آسیایی بخواهند برای گرفتن امتیاز برابر 
ما قرار بگیرند. شرایط به هیچ وجه خوب نیست. عابدینی اضافه کرد: من منتقد اصلی 
کارلوس کی روش بودم و معتقد بودم او خیلی زودتر از این ها باید از فوتبال ما می رفت 
اما او نكات مثبتی هم داشت. او تیم ملی را برای خودش می دانست و بازیكنان را هم 
فرزندانش خطاب می کرد. مردم هم دوست داشتند و همین موضوع موجب شد تا ارتباط 
او با بازیكنان بیش از ارتباط یک بازیكن و مربی شود. پس از اینكه او از تیم ملی جدا 
شد، یک خلا عاطمی در تیم به وجود آمد که وظیفه مدیر تیم بود تا این خلا را پر می کرد 
چرا که بازیكنان از نظر احساسی به نوعی ضربه خورده بودند اما در تیم ملی ما بزرگتری 

نبود تا بازیكنان را از این نظر در شرایط ایده آل قرار دهد. ویلموتس هم که چنین اخلاقی 
را تا کنون از او ندیدیم. وی در رابطه با صحبت هایی که درخصوص تغییر سرمربی تیم 
ملی می شود، اضافه کرد: تصمیمی گرفته شده و ویلموتس از یک تیم بزرگ اروپایی 
به فوتبال ما آمده است. اگر من در فدراسیون بودم به طور حتم در این مقطع دست به 
تغییرات نمی زدم. البته از دید من انتخاب ویلموتس از همان اول هم انتخاب درستی نبود 
و ما باید روی گزینه های داخلی و مربیان جوان کار می کردیم. عابدینی در مورد اینكه 
از برانكوایوانكوویچ به عنوان گزینه اصلی جایگزینی ویلموتس یاد می شود، تصریح کرد: 
من روزی مخالف این موضوع بودم چرا که در آن مقطع اگر برانكو به تیم ملی می رفت، 
شرایط پرسپولیس معلوم نبود که چه می شود. فدراسیون قصد دارد با انتخاب برانكو آن 
محبوبیتی که از دست داده را دوباره به دست بیاورد. با این حال اگر برانكو به تیم ملی آمد، 
چه کسی موفقیت او را تضمین می کند؟ باید همه جوانب در نظر گرفته شود هر چند 

از دید من برانكو فردی است که به طور کامل به فوتبال و شرایط کشور ما اشراف دارد.
رییس اسبق فدراسیون فوتبال اضافه کرد: ما در ایران مربیان جوان خیلی خوبی داریم 
که باید روی آنها حساب باز کنیم. به آنها اهمیت دهیم و سرمایه  گذاری کنیم اما متاسفانه 
فدراسیون ما چنین قدرتی را برای تصمیمات این چنینی ندارد. چه کسی موفقیت یک 

مربی خارجی یا ناکامی یک مربی داخلی را تضمین می کند؟

امیرعابدینی: 
تیم ملی بعد از کی روش، دچار خلا عاطفی شد

رییس هیئت بولینگ و بیلیارد استان قم گفت: تقریبا تمام 
استان های کشور باشگاه سازمان یافته بیلیارد دارند اما در استان 
قم هنوز مجوزهای لازم جهت تاسیس باشگاه رسمی بیلیارد 

صادر نشده است. 
هیئت  کرد:  عنوان  ایسنا  با  گفت وگو  در  اکبرقاسمی  علی 
بولینگ و بیلیارد در قم به تازگی شروع به کار کرده است و تا به 
امروز هیچ ورزشكار سازمان یافته ای نداریم، در استان قم یک 
باشگاه بولینگ داریم اما باشگاه بیلیارد مشخصی در قم وجود 

ندارد.
نداشتن  وجود  اصلی  علت  مجوز،  نشدن  صادر  افزود:  وی 

باشگاه رسمی بیلیارد در استان قم است که پیگیری های زیادی 
در این راستا انجام دادیم اما این پیگیری ها تا به امروز نتیجه ای 

نداشته است.
رییس هیئت بولینگ و بیلیارد استان قم اظهار کرد: راه اندازی 
یک باشگاه بولینگ سرمایه زیادی لازم دارد به همین علت در قم 
تنها یک باشگاه بولینگ داریم اما استان قم گنجایش افزایش 
تعداد این باشگاه را دارد و می توانیم با سرمایه گذاری بخش 

خصوصی باشگاه دیگری در استان قم راه اندازی کنیم.
وی ادامه داد: ورزشكاران در این رشته ورزشی برای کسب مقام 
نیاز به حمایت دارند و هیئت بولینگ استان قم این آمادگی را دارد 

که از ورزشكاران مستعد این رشته حمایت کافی را داشته باشد، 
در حال حاضر نیز یک مربی حرفه ای از استان تهران در باشگاه 
بولینگ در حال آموزش به مبتدیان این رشته است، همچنین در 
ماه گذشته 4 ورزشكار رشته بولینگ استان قم با هزینه شخصی 

خود در مسابقات کشوری تهران شرکت کردند.
قاسمی با اشاره به تلاش های فراوان هیئت بولینگ و بیلیارد 
برای کسب مجوز باشگاه بیلیارد در استان قم تصریح کرد: با 
تمام مسئولین مربوطه رایزنی هایی داشته ایم ولی تمام مسئولین 

نگرانی هایی دارند که علت آن مشخص نیست.
سازمان  باشگاه  کشور  های  استان  تمام  تقریبا  افزود:  وی 

یافته بیلیارد دارند اما در استان قم هنوز مجوز های لازم جهت 
تاسیس باشگاه رسمی بیلیارد صادر نشده است، به همین علت 
باشگاه های زیر زمینی و مخفیانه در سطح شهر تاسیس شده 
است که این موضوع جنبه خوبی برای هیئت بولینگ و بیلیارد و 

اداره ورزش و جوانان استان قم ندارد.
رییس هیئت بولینگ و بیلیارد استان قم ادامه داد: دریافت 
مجوز برای تاسیس رسمی باشگاه بیلیارد کمی سخت و زمان بر 
است اما هیئت بولینگ و بیلیارد استان قم تمام پیگیری های 
لازم را انجام خواهد داد تا این موضوع حل و مجوزهای لازم صادر 

شوند.

رییس هیئت بولینگ و بیلیارد استان قم:

باشگاه بیلیارد مشخصی در قم وجود ندارد

 آگهی تاسیس
ملی  شناسه  به   16963 ثبت  شماره  به   28/08/1398 درتاریخ  اشراق  سیر  آرتین  محدود  مسئولیت  با  شرکت  تاسیس 
14008774687 ثبت و امضا ذیل دفاترتكمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع 
فعالیت :تصدی به انجام خدمات مربوطه به ایرانگردی و جهانگردی از قبیل تنظیم مسافرت گروهی و گشتهای داخلی و خارجی و 
به طور کلی هرگونه فعالیت و خدمات ایرانگردی و جهانگردی وطرحهای گردشگری فعالیت به اخذ روادید و تنظیم انجام مسافرت 
گروهی داخلی و خارجی و ذخیره مكان و هرگونه خدمات گردشگری دفاتر گردشگری و مراکز اقامتی و مراکز پذیرایی و ایجاد موزه 
به موجب مجوز شماره 3316/135/982 مورخ 23/08/98 اداره کل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی استان قم 
آگهی صادر گردید درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز 
اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله امین ، کوچه امین 20)سامانی( ، بلوار محمدامین ، پلاک 
396 ، طبقه اول کدپستی 3716636497 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1000000 ریال نقدی میزان سهم 
الشرکه هر یک از شرکا آقای ابوالفضل یعسوبی به شماره ملی 0382082540 دارنده 999000 ریال سهم الشرکه خانم فاطمه 
بیگدلو به شماره ملی 0384181708 دارنده 1000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای ابوالفضل یعسوبی به شماره ملی 
0382082540و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود خانم فاطمه بیگدلو به شماره 
ملی 0384181708و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور 
شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضاء رئیس هیأت مدیره 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت 

تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۶۶8۰۳8(

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
جلسه هیات موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/09/20 با 
حضور امضاءکنندگان زیر در وقت مقرر / فوق العاده در دبیرخانه هیأت تشكیل، رای شماره  139860330002005585 پرونده 
کلاسه 1391114430002005330 مربوط به تقاضای آقای بشیر قاسمی مبنی بر صدور سند مالكیت ششدانگ/ قسمتی از 

پلاک شماره فرعی از پلاک 2181 اصلی واقع در بخش دو قم تحت بررسی است. 
پس از مطالعه پرونده و ملاحظه سوابق مشخص شد در رای صادره شماره فوق الذکر، اشتباهاتی به شرح زیر صورت گرفته است:

رای اصلاحی
با توجه به مفاد گزارش اصلاحی کارشناسان به شماره 2/14399 مورخه 1398/8/25 و با عنایت به اینكه رای هیأت تا کنون اجرا 

نشده لذا مساحت و حدود و مشخصات مفاد رای صادر به شرح ذیل اصلاح می گردد: 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 106 متر مربع  پلاک شماره فرعی از2181- اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم تأیید و رأی خود را با حدود ذیل صادر می نماید.
شمالا: بطول 6/95 متر درب و دیواریست به کوچه 8 متری

شرقا: بطول 15/20 متر دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی از پلاک 2181- اصلی
جنوبا: بطول 7 متر دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی دیگر از پلاک 2181- اصلی

غربا: در دو قسمت اول بطول 4/55 متر دیوار به دیوار ساختمان احداثی در قسمتی از پلاک 2181- اصلی دوم بطول 10/65 
متر دیواریست به کوچه 2 متری بن بست

رای صادره قبلی با رعایت اصلاحات فوق قابل اجرا می باشد و بقیه مفاد رای فوق الذکر بقوت خود باقی می باشد.
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 فدراسیون فوتبال با انتشار اطلاعیه ای درباره تغییرات در کادر فنی تیم ملی فوتبال واکنش نشان داد و اخبار منتشر شده را نه تایید 
کرد و نه تكذیب.

فدراسیون فوتبال با انتشار اطلاعیه ای به اخبار منتشر شده در مورد تغییرات در نیمكت تیم ملی واکنش نشان داد.
فدراسیون فوتبال اعلام کرد که با توجه به انتشار برخی مطالب درباره نیمكت تیم ملی فوتبال بزرگسالان، این فدراسیون با تاکید بر 
سیاست خود مبنی بر ضرورت برنامه ریزی همه جانبه و تداوم پشتیبانی لازم جهت حضوری موفق در دور برگشت مقدماتی جام جهانی 

مطالب ذیل را به اطلاع عموم می رساند:
1_انتظارات فدراسیون فوتبال از سرمربی محترم تیم ملی وفق جزییات قرارداد در مذاکرات اخیر میان طرفین مورد تاکید دوباره قرار 
گرفته است. تاکید فدراسیون بر ضرروت انجام برنامه جامع و متمرکز تیم ملی در ماه های باقی مانده تا آغاز دور برگشت، از تصریحات 
مكاتبات و مذاکرات صورت گرفته است. 2_ با توجه به شرایط به وجود آمده در جدول و اینكه سرنوشت صعود به دست تیم ملی 
است، بستر فعلی در موضوع همگرایی آحاد مردم، رسانه ها و حمایت تام و تمام از ملی پوشان در 4 بازی مهم پیش رو پیش از پیش 

حائز اهمیت به نظر می رسد. 3_فدراسیون فوتبال در حال حاضر در موقعیت تایید یا تكذیب گمانه زنی های مطرح شده قرار ندارد.
 4_نتایج پیگیری ها و مذاکرات صورت گرفته در باب مباحث مرتبط با سرمربی تیم ملی در آینده به اطلاع عموم خواهد رسید.

فدراسیون فوتبال در حالی اطلاعیه فوق را منتشر کرد که به احتمال فراوان ویلموتس جای خود را پس از دو شكست برابر بحرین و 
عراق در رقابت های مقدماتی جام جهانی 2022 قطر و انتخابی جام ملت های 2023 چین، به برانكو ایوانكوویچ خواهد داد.

 رییس فدراسیون فوتبال گفت: هیچ تفاوتی بین تیم امید و بزرگسالان از نظر استفاده از امكانات، حمایت و پشتیبانی وجود 
نداشته و نخواهد داشت.

مهدی تاج در نشستی با حضور سرمربی و مسئولین اجرایی تیم فوتبال امید و نمایندگان هیات رییسه، کمیته فنی، سازمان 
تیم های ملی و سایر بخش ها و کمیته های فدراسیون فوتبال با تاکید بر اهمیت حمایت همه جانبه از تیم امید ایران اظهار 
داشت: تیم امید ایران باید با تمام قوا و تامین کلیه ملزومات روند آماده سازی خود را به بهترین شكل دنبال کند و فدراسیون 

فوتبال از کلیه برنامه های این تیم در مسیر آماده سازی با تمامی امكانات موجود حمایت خواهد کرد.
رییس فدراسیون فوتبال اضافه کرد: هیچ تفاوتی بین تیم امید و بزرگسالان از نظر استفاده از امكانات و حمایت و پشتیبانی 
وجود نداشته و نخواهد داشت و این تیم هم از زمین، امكانات تمرینی، مجموعه پک، امكانات هتلینگ و همچنین مشاوره و 
همراهی اعضای کادر فنی تیم بزرگسالان، کادر پزشكی و کلیه بخش های مورد نیاز استفاده خواهد کرد. هدف فدراسیون 

فوتبال آماده سازی تیم المپیک در بهترین شرایط ممكن است تا در مسابقات مقدماتی المپیک نتایج مورد نظر به دست آید.
در این نشست همچنین حمید استیلی با قدردانی از حمایت های فدراسیون فوتبال گفت: با وجود تمامی مشكلات مالی که 
در این مقطع برای فدراسیون به وجود آمده، در این مدت شاهد حمایت و همراهی بخش های مختلف فدراسیون بوده ایم و 
امیدواریم در این مقطع باقیمانده هم برنامه ها و روند آماده سازی تیم با همكاری و تعامل باشگاه ها همچنین حمایت فدراسیون 

به بهترین شكل دنبال شود تا با شرایط مناسبی وارد رقابت های مرحله نهایی شویم.

واکنش فدراسیون فوتبال درباره تغییر کادر فنی تیم ملی؛

 نه تايید می کنیم نه تکذيب
مهدی تاج: 

هیچ تفاوتی بین تیم امید و بزرگسالان نیست

 برای فلامینگو به عنوان قهرمان جدید جام لیبرتادورس؛ سه دقیقه و هشت ثانیه فاصله 
بین ناامیدی و افتخار بود. زمانی که در »لیما« پایتخت پرو، ریورپلاته آرژانتین را دست خالی 
راهی بوینس آیرس کرد. تیم برزیلی دومین جام لیبرتادورسی خود را پس از به ثمر رساندن 
2 گل لحظه آخری به مدافع عنوان قهرمانی یعنی ریورپلاته به سبكی دراماتیک بالای 
سر برد. »گابریل باربوسا« بازیكن قرضی اینترمیلان و ملقب به »گابیگول« در دقیقه 88 
گل تساوی بخش فلامینگو را به ثمر رساند و سه دقیقه و هشت ثانیه بعد در حالی که راه 
دروازه ریورپلاته را به خوبی یاد گرفته بود، دومین عنوان قهرمانی را برای غول های ریو دو 
ژانیرو بعد از 38 سال به ارمغان آورد.  گابیگول پس از این قهرمانی گفت: فردا، ریو مال ما 
است؛ می خواهم تمام هواداران فلامینگو در خیابان ها باشند، به ریو حمله ور می شویم. 
گل دقیقه 14 »رافائل سانتوس بوره« به نظر دومین قهرمانی متوالی را بعد از 18 سال 
برای تیم آرژانتینی محقق کرده بود؛ با بخت های گلزنی پراکنده ای که از سوی 2 تیم روی 

دروازه ها ایجاد شد، به نظر نخستین فینال تک بازی لیبرتادورس برای 65 هزار هوادار 
حاضر در ورزشگاه مانیومنتال لیما پایتخت پرو، احساس اجتناب ناپذیر قهرمانی باشگاه 
بوینس آیرسی را تداعی می کرد. در واقع فلامینگو توسط ریور رکب خورده بود و بیشتر از 
آنكه بتواند گل نخست و تساوی بخش خود را به ثمر برساند، اینطور به نظر می رسید که 
هر لحظه ممكن است گل دوم را نیز دریافت کند. گابریل روی گل نخست فلامینگو کار 
سختی نداشت؛ در واقع تنها کاری که باید می کرد این بود که توپ را به سمت دروازه 
خالی ریور هدایت کند؛ سكوهایی که هواداران فلامینگو را در خود جا داده بود، منفجر 
شد؛ سه دقیقه و هشت ثانیه بعد بیشتر از شادی و هیجان، بُهت بود که از سوی سكوهای 
فلامینگونشین در هوای ورزشگاه پخش می شد. درام ورزشگاه لیما در ثانیه های پایانی 
هم ادامه پیدا کرد؛ زمانی که بازیكن ریورپلاته با کارت قرمز داور از زمین بازی اخراج شد 
البته گابریل نیز به دلیل تشویق طعنه آمیز داور، اخراج شد. تعدادی از ستاره های برزیل نیز 

قهرمانی فلامینگو را جشن گرفتند؛ »نیمار« که خواهر وی نامزد فرشته نجات فلامینگو 
است، به سرعت با انتشار ویدئویی در فضای مجازی شادی بعد از گل دوستان برزیلی خود 
را در پایتخت پرو جهانی کرد. »مارچلو گایاردو« سرمربی آرژانتینی ریورپلاته  که می توانست 
سومین جام لیبرتادورس خود را با این تیم فتح کند، با چشمانی اشكبار زمین بازی را ترک 
کرد و گفت: خیلی دردناک است چون با پیروزی یک قدم فاصله داشتیم؛ همان اندازه که 
برای هواداران دردناک است مرا نیز آزار می دهد. فلامینگو محبوب ترین باشگاه فوتبال در 
برزیل است اما آنها بعد از سال 1981 که »زیكو« پیراهن شماره 10 این تیم را بر تن داشت، 
تا شنبه شب گذشته رنگ جام لیبرتادورس را ندیده بودند. این تیم به عنوان یكی از تیم های 
حاضر در جام باشگاه های جهان راهی قطر می شود و با توجه به اینكه »کنمبول« از همین 
حالا ورزشگاه ماراکانا را در ریو به عنوان ورزشگاه میزبان دیدار فینال انتخاب کرده است، 

احتمال می رود سال آینده فلامینگو در خانه از عنوان قهرمانی خود دفاع کند.

فینال جام لیبرتادورس؛

فلامینگو 38 سال بعد از »زيکو«؛ رستگاری در سه دقیقه و هشت ثانیه
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حسین مرعشی: 

مقامات کشور به جای تخريب، کمک رسان هم باشند
اگر دولت مدام تحت فشار باشد چه کسی مشکلات را حل کند؟

۷ سیاسی

گذر سیاست خارجی باز هم به بهارستان می افتد؟

مجلس يازدهم؛بستر تصمیماتی سرنوشت ساز

 برخلاف مجلس اول که عهده دار تصمیماتی مهم و تاثیرگذار در حوزه سیاست خارجی 
بود، برخی مجلسی ها از نقش اندک نمایندگان ملت در تعیین سمت و سوی کنونی 
سیاست خارجی گلایه دارند. با نزدیک شدن به انتخابات مجلس یازدهم این پرسش 
مطرح است که این انتخابات چه پیامدهایی برای دیپلماسی و روابط خارجی کشور خواهد 

داشت؟ 
فرایند سهمیه بندی بنزین و تصمیم گیری درباره این موضوع چالش برانگیز سبب شد تا 
برخی نمایندگان در نخستین ساعات پس از اعلام سهمیه بندی به شدت به این تصمیم 
تاخته و از چهره های اصولگرا تا اصلاح طلب از ضرورت نقش آفرینی محوری مجلس در این 

خصوص  سخن به میان آوردند.
به  معترضان  و  منتقدان  با  نمایندگان  طیف  این  همنوایی  ناظران  برخی  چند  هر 
سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین را با نزدیكی انتخابات مجلس که قرار است اسفندماه 
در  اساسی  و  موثر  نقش  ایفای  حال  هر  به  اما  می زنند  پیوند  شود  برگزار  جاری  سال 
تصمیم گیری هایی از این دست یكی از اصلی ترین خواسته ها و اهداف نمایندگان ملت 

بوده است.
پیش از این و در پیوند با سرنوشت لوایح چهارگانه مربوط به پیوستن ایران به کارگروه ویژه 
اقدام مالی )FATF( نیز اختلاف نظرها میان اکثریت نمایندگان مجلس و نهادهایی چون 
شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام پرسش های زیادی را برانگیخت که آیا در 

تصمیمات سرنوشت ساز و مهم مجلس در راس امور است یا خبر؟
پس از تصویب لوایح پیوستن ایران به CFT  و کنوانسیون پالرمو در مهرماه سال گذشته، 
این لوایح پیچ و خم های زیادی را پشت سر گذاشت اما در نهایت ایرادات شورای نگهبان 
و عدم اعلام نظر مجمع درباره این دو لایحه موجب شد تا الحاق ایران به FATF به عنوان 

خواست اکثریت نمایندگان محقق نشود.
پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی هر چند به مطالبه ای در سطح جامعه جهت کاهش 
فشارهای بین المللی به ایران مبدل شد اما در راس نظام سیاسی نیز کارکردهای مجلس در 

حوزه سیاست خارجی محل طرح مطالباتی بوده است.
فروردین ماه امسال بود که رهبر انقلاب در بخشی از سخنرانی خود در حرم مطهر رضوی 
بیان داشتند »یک نمونه از شرارت های آمریكا این است که کنگره در دو سال گذشته، 226 
طرح و لایحه علیه جمهوری اسلامی ارائه و یا تصویب کرده است که البته باید از مجلس 
خودمان هم گلایه و سؤال بكنیم که مجلس شورای اسلامی تاکنون چند طرح و یا لایحه 

علیه خباثت های آمریكا ارائه یا تصویب کرده است؟«
این بیانات سبب طرح بحث و نظرهایی مختلف درباره نقش مجلس در طرح ریزی 
سیاست خارجی و مسائل مرتبط با این حوزه شد. از جمله »حشت الله فلاحت پیشه« 
رئیس وقت کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی به ایرنا گفت گلایه رهبر معظم انقلاب 
باب تازه ای را در موضوع نقش مجلس در سیاست خارجی باز کرده است که باید از این 
بحث استقبال کرد. با این حال فلاحت پیشه اظهار داشت یكی از گلایه هایی ما در مجلس 
این است که در حاشیه سیاست خارجی کشور قرار گرفته ایم و عملا جایی برای مجلس 
تعریف نمی شود . »علی مطهری« نماینده تهران از دیگر بهارستانی هایی بود که در این 
خصوص اظهارنظر کرد و در صفحه مجازی خود نوشت: »بیانیه هایی که در مجلس ما علیه 
آمریكا قرائت می شود در حكم قطعنامه هایی است که مجلس آمریكا علیه ایران تصویب 
می کند. با این حساب تعداد اقدامات مجلس ایران در قیاس با مجلس آمریكا کم نبوده 
است. البته مقام رهبری انتظار بیشتری دارند. طرح مجلس  برای تصویب قطعنامه را 
شورای نگهبان رد کرد.« گلایه مجلسی ها از نقش مجلس در سیاست خارجی در شرایطی 
است که قانون اساسی، ابزارهایی مهم را در اختیار نمایندگان مردم در زمینه روابط خارجی 
کشور قرار داده است. از جمله اصل 77 قانون اساسی تصریح می دارد »عهدنامه ها، 
مقاوله نامه ها، قراردادها و موافقت نامه های بین المللی باید به تصویب مجلس شورای 
اسلامی برسد.« علاوه بر وجود بسترهای قانونی نقش آفرینی موثر مجلس، سابقه مجالس 
پیشین در تعیین سمت و سمت سیاست خارجی نیز با وجود گذشته چند دهه، از نظرها 
دور نمانده است. پس از تسخیر سفارت آمریكا در تهران به دست دانشجویان خط امامی و 
ایجاد بحران دیپلماتیک میان دو کشور، امام خمینی )ره( مجلس نخست را که در خردادماه 

59 گشایش یافته بود مامور تصمیم گیری درباره وضعیت دیپلمات های آمریكایی کردند.
این در حالی بود که معاون اجرایی نخست وزیر وقت )شهید رجایی( با وساطت الجزایر 
درگیر مذاکره با آمریكایی ها جهت دستیابی به راه حل رفع این بحران بود که در نهایت به 
توافق الجزایر )ژانویه 1981( منتهی شد.   به رغم توافق طرف های ایرانی و آمریكایی، این 
مجلسی ها بودند که تكلیف مذاکرات را تعیین کردند. در مجلس نخست برای تصمیم گیری 
درباره سرنوشت بحران دیپلماتیک میان تهران و واشنگتن دو صف بندی شكل گرفت؛ 
دسته نخست شامل نمایندگان نزدیک به نهضت آزادی و اعضای دولت موقت که در 
کنار گروهی از چهره های انقلابی طرفدار تصویب هرچه سریعتر توافق بودند. یكی از 
استدلال های مطرح از سوی این دسته این بود که تداوم بحران دیپلماتیک و بازداشت 
ساکنان لانه جاسوسی در تهران موجب تقویت موقعیت جمهوریخواهان مقابل »جیمی 
کارتر« رئیس جمهوری دموکرات شده و سیاست های خصمانه واشنگتن را تشدید خواهد 
کرد. در مقابل، مخالفان تصویب توافق الجزایر در روز رای گیری مجلس شورای اسلامی 
که پیش از برگزاری انتخابات ریاست جمهوری آمریكا بود دست به »آبستراکسیون« زدند 
تا ضربه ای  از رای گیری(  برای جلوگیری  انداختن حاضران در مجلس  )از حدنصاب 
کاری بر پیكر کمپین انتخاباتی کارتر وارد آید و نتیجه را به رقیب دموکرات خود »رونالد 
ریگان« واگذار کند. در ادامه، فعالیت و تصمیمات مجلس زیر سایه تحول مهمی چون 
جنگ تحمیلی قرار گرفت. با پایان جنگ نیز کمتر فرصتی پیش آمد تا مجلس در حوزه 
سیاست خارجی تجاربی چون مباحث مربوط به توافق الجزایر را شاهد باشد. روی کار 
آمدن دولت یازدهم و مذاکرات هسته ای که در تیرماه سال 94 به برجام انجامید بار دیگر 
مباحث مربوط به سیاست خارجی را خانه ملت داغ کرد. پس از کشمكش های فراوان میان 
موافقان و مخالفان سرانجام کلیات و نیز جزئیات برنامه جامع اقدام مشترک در مهرماه 94 
در مجلس به تصویب رسید. در شرایط کنونی یكی از پرسش هایی که مطرح است اینكه 
آیا در کارنامه مجلس آینده می توانیم شاهد مباحث داغ سیاست خارجی نظیر آنچه در 
مجلس نهم و تا حدی دهم اتفاق افتاد باشیم. برخی ناظران می گویند نقطه تمرکز مجلس 
آتی احتمالا مسائل اقتصادی و اجتماعی خواهد بود و غالب شعارهای انتخاباتی نیز در 
همین حوزه ها مطرح خواهد شد تا رای دهندگان را پای صندوق های رای حاضر سازد. 
با این حال، چشم اندازهای تحول در روابط خارجی کشور طی سالیان پیش رو و احتمال 
دگرگونی فضای منطقه ای و بین المللی با مولفه هایی نظیر رفع تحریم ها و درهم شكستن 
فشارهای بی سابقه بر کشور موجب شده تا برخی صاحبنظران، مجلس یازدهم را نیز بستر 
تصمیماتی سرنوشت ساز به حساب آورند و ضرورت های نوعی دوراندیشی سیاسی را برای 

حرکت به سوی مشارکت گسترده یادآور شوند.

 رئیس قوه قضائیه با تاکید بر لزوم حمایت جدی از تضارب آراء گفت: در آزاداندیشی و 
نشاط علمی مسائل حل می شود. دستگاه های حاکمیتی نیز باید از نوآوری های علمی 

حمایت کنند و این حمایت با سخن امكانپذیر نیست بلكه باید واقعی باشد.
حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی روز یكشنبه در آیین گشایش پنجمین 
کنگره بین المللی علوم انسانی اسلامی افزود: بی تردید علم و دانش یكی از مولفه های 
اساسی برای اقتدار جامعه است. لاکن مهم آن است که این دانش چگونه مدیریت شود 

و جهت علم چگونه تنظیم شود.
وی ادامه داد: اگر جهت علم در جهت قدرت و ثروت بدون معنویت، اخلاق و عدالت 
باشد، طبیعتاً نتیجه آن دانش کلاهک های هسته ای، تولید مواد مخدر صنعتی، ظلم و 

ستم به ملت ها، ساختن ابزار برای استعمار انسان و از بین بردن حقوق انسان ها است.
رئیسی اضافه کرد: علم تجربه شده در جهان که امروز شاهد آن هستیم، ساختن ابزاری 

برای از بین بردن انسان و حقوق انسان است و جامعه بشری از این دانش در رنج است.
رئیس دستگاه قضا اظهار داشت: علم و دانش در مغرب زمین بدون معنویت و اخلاق 
به بن بست رسیده است و همه به فكر هستند تا چگونه از این علم ابزاری برای مصون 

سازی انسان معاصر و نسل جوان بسازند.
رئیسی گفت: مهم است که مدیریت علم در دست استعمارگران و استثمارگران یا در 

دست انسان های عالم دارای تزکیه نفس باشد.
وی با بیان اینكه نظام ما مبتنی بر فقه است، افزود: تفاوت زمان ما با شیخ انصاری 
صاحب مكاسب، مرحوم محقق و دیگران در این است که فقه باید حكومت کند و تمام 

زوایای جامعه مبتنی بر دین و آموزه های دینی باشد.
رئیسی اظهار داشت: اگر نظام مبتنی بر دین باشد، باید مغزافزار و نرم افزار آن نیز مبتنی 
بر علوم انسانی اسلامی باشد زیرا مطلقا علوم انسانی سكولار نمی تواند مغزافزار جامعه 

باشد.
رئیس قوه قضائیه اضافه کرد: این موضوع به این معنی نیست که علوم انسانی غربی 
غیرقابل بحث، تحقیق و بررسی است بلكه قابل نقد هم هست؛ نباید علوم انسانی غرب 

به یک تابوی غیرقابل نقد تبدیل شود.
وی اظهار داشت: در این رابطه اگر می گوییم علوم انسانی اسلامی معنای آن این 
نیست که برای نقد محدودیت دارد بلكه قابل بررسی، پژوهش و نقد از سوی اندیشمندان 

است.

رئیسی افزود: کار حوزه و دانشگاه پژوهش آزاداندیشی است و روحیه نقد و نقادی 
داشتن رسم بزرگان سلف، اساتید بزرگ و صاحبان مكتب است همواره در درس ها، 
نقدها و کتاب های خود به این رویه بودند و نباید هیچگونه وحشتی داشت البته باید 

میان تخریب و نقد عالمانه تفاوت قائل شد.
تخریبی که از موضع سیاسی باشد، پسندیده نیست 

وی ادامه داد: تخریبی که از موضع سیاسی باشد، پسندیده نیست و فضا را از فضای 
علمی خارج می کند حال آنكه نقد عالمانه در جهت پیشرفت و ارتقای جامعه حتما بسیار 

موثر است.
رئیسی با اشاره به فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر اینكه قرن، قرن اسلام است، 
گفت: این سخن پرمغز است و اندیشمندان حوزه و دانشگاه باید به تبیین آن بپردازند 
و در این خصوص کار و تلاش کنند و نگاه آسیب شناسی نسبت به نرم افزار و مغزافزار 

ایجاد شود.
وی با تاکید بر ضرورت توجه به علوم انسانی اسلامی، اضافه کرد: در متن نیازهای 
جامعه و اجراییات کارگزاران نظام و همه امور اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و حقوقی 

این علوم می تواند نرم افزار و مغزافزار باشد.
رئیس دستگاه قضا خطاب به اندیشمندان صاحب نظر و صاحب بصر علوم انسانی 
اسلامی گفت: این فرهیختگان نگاه آسیب شناسانه به مسائل داشته باشند؛ اقدامات 

بسیاری انجام شده است و اقدامات بسیار دیگری هم باید انجام شود.
وی خاطرنشان کرد: در بسیاری از علوم و مسائل پیشرفت کرده ایم اما چرا در علوم 
انسانی اسلامی مباحث و سوالات جدی همچنان مطرح است و دانشگاه و حوزه باید در 

مورد این موارد بسیار کار کنند.
رئیسی با تاکید بر ضرورت بازنگری در اقدامات انجام شده در حوزه علوم انسانی 
اسلامی افزود: در رفع آسیب ها و مشكلات بهترین و برترین آسیب شناسی از سوی 
دانشگاه ها و حوزه ها قابل انجام است و طرح اندیشه نو، نوآوری و خلاقیت جسارت می 

طلبد البته باید این سخنان مبانی محكم فكری داشته باشد.
وی اظهار داشت: اندیشمندان و فرهیختگان باید برای بررسی وضعیت علوم انسانی 
اسلامی به چند نكته توجه داشته باشند؛ اولین مسأله بازنگری متون آموزشی است و 
مسأله بعدی، حمایت مادی و معنوی از پژوهشگران حوزه علوم انسانی اسلامی است؛ 
همانگونه که در حوزه های دیگر سرمایه گذاری هایی انجام و نتیجه آنها را هم دیده شده 

است، در این حوزه هم باید سرمایه گذاری هایی انجام شود تا شاهد آثار و نتایج آن باشیم.
افراد برخوردار از هوش سرشار علوم انسانی وارد شوند 

رئیس قوه قضائیه با اشاره به پیچیدگی های علوم انسانی در مقایسه با دیگر علوم افزود: 
پیچیدگی های علوم انسانی ایجاب می کند که افراد برخوردار از هوش سرشار در این 

حیطه وارد شوند و با کار علمی این مسائل را حل کنند.
وی اضافه کرد: لازم است ریل گذاری هایی نو برای علوم انسانی اسلامی از نوع 
مدارسی که امروز در قم فعالیت دارند یا برخی مجموعه های دانشگاهی تاسیس شده 

اند و به عنوان مجموعه های تخصصی فعالیت دارند.
به  خطاب  انسانی  علوم  با  اسلامی  جامعه  پیوند  بر  تاکید  با  قضائیه  قوه  رئیس 
اندیشمندان علوم انسانی اسلامی اظهار داشت: اندیشمندان و فرهیختگان علوم 
انسانی اسلامی باید سه کار عمده انجام دهند؛ اولین اقدام مسأله یابی و تنظیم نظام 
مسائلی است که باید به آنها پرداخته شود، اقدام بعدی اولویت بندی مسائل برای ارائه 

راهكارهای علمی است.
وی درباره اولویت بندی در بعد حقوقی گفت: در مسائل حقوقی امروز هزاران موضوع 

مورد سوال قضات است و باید مبتنی بر نظر اندیشمندان حل شود.
رئیسی افزود: باید حتما علوم انسانی اسلامی نسبت به مسأله عدالت، مبارزه با فساد، 
پیشگیری از وقوع جرم، کاهش ناهنجاری های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی بررسی 

های لازم را انجام دهد و علم و دانش به کمک اجرا بیاید.
وی با تاکید بر لزوم مبارزه با فساد اظهار داشت: باید بررسی شود که چه کنیم انگیزه و 

اندیشه جرم به وجود نیاید؛ انگیزه جرم از عدم تربیت درست ناشی می شود.
رئیس دستگاه قضا با تاکید بر اهمیت اجرای عدالت در جامعه گفت: پیوند حقوق و 
جامعه شناسی بسیار مهم است و مرحوم محقق مطرح کرده اند که یكی از شرایط قاضی 
و قضاوت عادلانه این است که قاضی بلد باشد و به بیانی دیگر قاضی باید جامعه شناس 
باشد زیرا تا قاضی نشناسد، نمی تواند حكم کند و افراد مختلف در ارتكاب جرم متفاوت 

هستند.
رئیسی اظهار داشت: پیوند میان روانشناسی و حقوق، سیاست و حقوق، اخلاق و 
حقوق باید بررسی شود و حل این مسائل بر عهده دانشگاه، حوزه ها و کنگره های علمی 

است تا مباحث را کاربردی بررسی کنند.
مسائل مطروحه در پایان نامه ها و تحقیقات باید بومی شود 

وی با اشاره به موضوع های پایان نامه های دانشگاهی گفت: نوع مسائل مطروحه 
در پایان نامه ها و تحقیقات غیربومی است و باید بومی شود تا تنگناها و مشكلات جامعه 

خودمان را رفع کند همچنین در مساله یابی و راهكارها نباید تقلید کنیم.
رئیس قوه قضائیه افزود: در راهكارها باید مبتنی بر اندیشه و فكر اسلامی عمل شود و 

علوم انسانی اسلامی به عنوان مغزافزار نظام اسلامی مورد توجه قرار گیرد.
وی با تاکید بر ارتباط جدی بین نظام برنامه ریزی و علوم انسانی اسلامی گفت: نمی 
شود برنامه ریزان کار خودشان را کنند و دانشگاه ها کار خود را انجام دهند، باید ارتباط 
بین آنها وجود داشته باشد بلكه باید مسئولان مسائل را عرضه کنند و محافل دانشگاهی 
و علمی چاره اندیشی کنند در حالی که امروز این رابطه وجود ندارد و نه مسئولان مسأله 

ارائه می کنند و نه حرکت های علمی مسأله محور است.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به گام دوم انقلاب افزود: یكی از محورهای گام دوم انقلاب 
علم و فناوری است و یكی از موضوعاتی که باید در گام دوم مورد تحول قرار گیرد، علم 

و فناوری است.
رئیسی با اشاره به تحقق عدالت به عنوان محور دیگر گام دوم انقلاب اظهار داشت: ما 
توسعه را در پرتو عدالت تعریف می کنیم و باید در حوزه علوم انسانی اسلامی، عدالت با 
نگاه کاربردی مورد توجه قرار گیرد و می تواند در حوزه های مختلف برای مدیران و دست 

اندرکاران دارای آثار و برکات باشد.
رئیس قوه قضائیه اضافه کرد: معتقدیم قضات و دست اندرکاران ما اگر از علم جدا شوند 

مشكلات جدی ایجاد می شود و نباید از علم و بهنگام شدن علم جدا شوند.
وی اظهار داشت: همچنین باید ارتباط معناداری میان همه بخش های اجرایی در 
نظام با حوزه علوم انسانی اسلامی تعریف کنند و از سوی فرهیختگان و اندیشمندان 
علوم انسانی اسلامی نیز این ارتباط تعریف شود زیرا ارتباط برنامه ریزی و اجرا ضروری 

و قطعی است.

رئیس قوه قضائیه:

مسائل با آزاداندیشی و نشاط علمی حل می شود

 سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی گفت: در حال حاضر باید 
ناراحتی های پنهان و آشكار جامعه را به رسمیت شناخت و مسئولان 
به جای متهم کردن یكدیگر و تشتت رای، مردم را در آغوش بگیرند 

و با آنها حرف بزنند.
حسین مرعشی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران، در تحلیلی 
بنزین  قیمت  اصلاح  از  پس  اعتراضات  و  کشور  شرایط  درباره 
گفت: درحال حاضر باید به دنبال تحلیلی واقع بینانه در خصوص 
حوادث خسارت بار هفته گذشته باشیم و موضوع را با بررسی علل 
و عوامل آن را بررسی کنیم تا بتوانیم در آینده با راه های منطقی و 

مسالمت آمیز جلوی تكرار چنین حوادث تلخی را بگیریم.
حس مردم این است که بین نهادهای حاکمیتی اختلاف 

وجود دارد
وی با اشاره به وجود برخی اختلافات میان نهادها و مسئولان 

کشور، افزود: در این راستا حتما یكی از موضوعاتی که ذهن را 
متوجه می کند، وجود اختلافات در نهادهای رسمی و مقامات و 
قوای کشور است. به هرحال حس عمومی مردم ایران این است 
که نهادهای حاکمیتی شامل مجلس، دولت، قوه قضاییه، سپاه، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و سایر نهادها با یكدیگر هماهنگ 
و متحد نیستند و به یكدیگر کمک نمی کنند و برای حل و فصل 
مشكلات مردم، اقدامات موثر و هماهنگی را به اجرا در نمی آورند و 

این برای کشور خسارت بار است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: واقعیت این است که اداره 
امروز ایران به دو دلیل یعنی دشمنی روزافزون و بی سابقه خارجی از 
یک سو و سوءتدبیرهای داخلی، وجود فساد در سیستم اجرایی و 
قضایی و همچنین بزرگنمایی مفاسد توسط مقامات از سویی دیگر، 
مردم را به اجماع مرکبی رسانده که همه نهادها ناکارآمد هستند. با 

این تفاسیر اداره ایران در چنین شرایطی بسیار سخت شده است.
اگر مدام دولت و مدیران اجرایی در فشار باشند، چه 

کسی می تواند مشکلات را حل کند؟
قوای  اگر  که  است  طوری  شرایط  کرد:  خاطرنشان  مرعشی 
باهم همراهی و  بر اساس یک اصول صحیح مدیریتی  سه گانه 
همكاری داشته باشند و یكدیگر را پشتیبانی کنند، به خواسته ها 
و نیازهای جامعه توجه کنند و برای حل مشكلات مردم دلسوزانه 
وارد عمل شوند و همه امكانات خود را به کار بگیرند، قادر نخواهند 
بود مشكلات مردم و کشور را کاهش دهند، چه برسد به اینكه ما با 
یک تشتتی در تصمیم گیری ها مواجه شویم و مرتبا درگیر اختلافات 

باشیم.
وی ادامه داد: یعنی اگر همه باهم متحد باشند، فساد را ریشه کن 
کنند و با دلسوزی به حل و فصل مسائل کشور بپردازند، باز هم به 
دلیل شرایط سختی که از بیرون بر ایران تحمیل شده و تحریم های 
بسیار ظالمانه و ناجوانمردانه، اداره ایران بسیار سخت است. حال 
در چنین شرایطی اگر قرار باشد وزرا، استانداران، مقامات اجرایی و 
مدیران ارشد کشور هم در فشار باشند و مرتبا متهم شوند و رقبای 
سیاسی و جناحی آنها را به ناکارآمدی، فساد و خیانت متهم کنند 

چه کسی باید مشكلات مردم را حل کند؟ 
مقامات کشور به جای تخریب کمک رسان هم باشند

مرعشی درباره حوادث تلخ روزهای اخیر و ناآرامی های کشور 
گفت: به نظر من حوادث دردناک هفته گذشته به همه مقامات 
کشور حكم می کند که حداقل به جای تخریب یكدیگر، کمک رسان 

هم باشند.
این عضو حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینكه دولت در حال 
حاضر مسئولیت بسیار سخت و سنگینی به عهده دارد، خاطرنشان 
کرد: در این شرایط اگر کمک نشود به تنهایی قادر به اداره امور 
نخواهد بود. باید هشدار دهیم که این کشمكش ها و ادامه دادن 
اختلافات سیاسی می تواند مشكلات کشور را تشدید کند و حل و 

فصل مسائل مردم را به تاخیر بیندازد.
باید کانال های مشخصی برای اعتراضات مردم باز شود

مرعشی در پاسخ به این پرسش که »در حال حاضر بهترین راه 

اکنون  آرامش مردم و کشور چیست؟«، گفت:  برای حفظ  حل 
مسئله اصلی، بازسازی و ترمیم خسارات ناشی از حوادث اخیر 
در  هماهنگ  طور  به  باید  که  موضوعی  اولین  سویی  از  است. 
دستور کار مقامات کشور قرار گیرد، تشكیل جلسات و میزگردهای 
کارشناسی در رسانه های مختلف اعم از صدا و سیما، روزنامه ها، 
سایت ها و خبرگزاری ها است تا مردم را از چرایی و چگونگی تصمیم 

گرفته شده مبنی بر افزایش قیمت بنزین آگاه کنند.
وی تاکید کرد: از سوی دیگر باید فرصت داده شود تا کسانی که 
اعتراض کارشناسی دارند، بحث خود را مطرح کنند. همچنین باید 
تیم هایی برای حل و فصل مشكلات به وجود آمده تشكیل شود تا 
دقیقا مشخص باشد چه مقدار از اعتراضات، مردمی بوده و در کجا 
واقعا دشمنی با ایران، جمهوری اسلامی و کشور رخ داده است. در 
مجموع باید تصویر واقع بینانه ای به مردم به عنوان صاحبان اصلی 

انقلاب ارائه شود.
این فعال سیاسی خاطر نشان کرد:  بحث دیگر این است که 
دغدغه های واقعی مردم باید از طریق نمایندگان صنوف مختلف 
و احزاب و سندیكاها شناسایی شوند و هماهنگی کاملی در قوای 
سه گانه برای رسیدگی به مطالبات به حق مردم به وجود بیاید و در 

ادامه، کانال های مشخصی برای بیان اعتراضات مردم باز شود.
باید اتحاد دولت-ملت را در سطح وسیع عملی کنیم

سخنگوی حزب کارگزاران ساندگی افزود: در یک کلام من فكر 
را در آغوش بگیرند و مانند  باید جامعه  می کنم حاکمان کشور 
نشده،  گشوده  عقده های  بروند.  مردم  سراغ  به  مهربان  پدرانی 
ناراحتی های پنهان و آشكار جامعه را به رسمیت بشناسند. ما باید 
یكبار دیگر اتحاد دولت-ملت را به معنای وسیع در ایران به وجود 
بیاوریم و همه نهادها باید در این راستا بكوشند. اکنون باید به جای 
متهم کردن یكدیگر به دنبال این باشیم که مردم را در آغوش بگیریم، 
با آنها حرف بزنیم، حرفشان را بشنویم و صفوف آنها را فشرده تر 
کنیم تا انشاالله کشورمان بتواند از این گردنه های سخت عبور کند. 
هرچند این که چنین شرایطی چقدر محقق می شود را نمی دانم 
و بستگی به همت آقایان دارد اما به عنوان یک آرزو می توان آن را 

مطرح کرد.

نزدیک چهار دهه است که کوچكترین اعتراض، آشوب و یا حتی احتمال آشوبی در جمهوری اسلامی ایران به 
بزرگترین دغدغه مقامات آمریكا تبدیل می شود. این بار هم در دوران بحران پرنسیب در کاخ سفید، وزیر امورخارجه 
آمریكا همزمان با فهرست بلندبالای تحریم ها، با کلمات فارسی ژست حمایت از مردم می گیرد و درخواست فیلم عكس 

از آشوب ها می کند. 
از بامداد 24 آبان ماه سال جاری و همزمان با اصلاحی قیمت بنزین در ایران، اعتراضاتی معیشتی در مناطق مختلف 
کشور به این اصلاح آغاز شد؛ موضوعی که هم مرسوم و هم قابل پیش بینی بود. ادامه این اعتراضات اما مانند گذشته 
بنا به دلایل بسیاری از سوی عده ای به اغتشاش، غارت و ناامن سازی شهر و قتل مردم کشیده شد. از همان ساعات 
نخست این اتفاق، واشنگتن، لندن، تل آویو و برخی از پایتخت های کشورهای نزدیک و دور پروژه تازه خود را این بار به 

بهانه بنزین آغاز کردند و مطابق انتظار آمریكا در این زمینه پیشگام بود.
»هیلاری کلینتون« وزیر امور خارجه پیشین آمریكا گزارش ها درباره سرکوب اعتراضات در ایران را نگران کننده 
دانست. وزارت خزانه داری آمریكا »محمدجواد آذری جهرمی« وزیر ارتباطات ایران را به دلیل قطع اینترنت تحریم کرد. 
»دونالد ترامپ« رییس جمهوری آمریكا در پیام توییتری نوشت: »آنها ]مقامات ایران[ اصلا خواهان شفافیت نیستند، 
فكر می کنند که جهان از مرگ و تراژدی  که رژیم ایران مسبب آن است باخبر نخواهد شد!« »برایان هوک« نماینده ویژه 

وزارت خارجه آمریكا در امور ایران هم تاکید کرد که حكومت ایران می بایست به خواسته های مردم خود گوش کند.
  »سناتور الیزابت« وارن، »خولیان کاسترو«، »پیت بوتجیچ« و تعدادی از نامزدهای حزب دموکرات در انتخابات 
ریاست جمهوری آمریكا هم از معترضان در ایران حمایت کردند. »مایک پمپئو« وزیر خارجه آمریكا هم روز جمعه 
اول آذرماه با انتشار بیانیه ای از قطعی اینترنت در ایران ابراز نگرانی کرد و گفت: »درحالی که رهبران ایران و حلقه 
نزدیكان شان به اینترنت و شبكه های اجتماعی دسترسی دارند، مردم ایران را از این ابزار اساسی اظهارنظر و ارتباطات 

محروم می کنند.«
در کنار این بیانیه ها و توییت های مداخله جویانه آمریكا برخی مقامات اروپایی هم نگران شرایط مردم ایران شدند. 
در تازه ترین ابراز نگرانی ها! اما به نظر می رسد بیانیه های انگلیسی نتوانسته است منظور مقامات غرب را برای اعلام 
همگرایی با اغتشاش گران به درستی منتقل کند و کلمات فارسی کنار هم ردیف شده اند تا در اقدامی خلاف قواعد 
بین المللی شاهد درخواست وزیر امورخارجه ایالات متحده آمریكا از مردم کشور دیگری برای ارسال فیلم و عكس از 

اعتراضات باشیم.

  »مایک پمپئو« وزیر امورخارجه آمریكا روز گذشته در پیامی توییتری نوشت: »معترضان شجاع ایران! ویدیوها، عكس 
ها، و اطلاعات خود را پیرامون سرکوب اعتراض ها توسط رژیم ایران برای ما بفرستید. ایالات متحده آزار معترضان را 

علنی و محكوم خواهد کرد. با ما از طریق تلگرام تماس بگیرید.«
چرا اعتراض ایران برای آمریکا مهم است؟ 

یک سال از اعتراضات معیشتی جلیقه زردهای فرانسه می گذرد، فرودگاه های آلمان طی ماه های گذشته بارها به 
دلیل اعتراضات گسترده و اعتصابات کارگری تعطیل و پروازها لغو شده است، مردم عراق و لبنان این روزها در خیابان 
ها زندگی می کنند تا صدای اعتراض خود را به مسئولان برسانند، هنگ کنگ ماه هاست شاهد صحنه های اعتراض 
و آشوب است، کنگره آمریكا ماه ها برای استیضاح رئیس جمهوری به دنبال مدرک می گردد. این ها نمونه هایی 
از درگیری های مردم با حاکمیت در سراسر جهان است و جنبش های متنوع اعتراضی هر ماه از سوی گروه های 
مختلف در سراسر دنیا برگزار می شود اما در هیچ کدام از آن ها آمریكا و غرب برای سرنگونی نظام سیاسی آن کشور 
نقشه نمی کشند و از آشوبگران داخلی حمایت نمی کنند. شاید در ظاهر در تذکراتی به مقامات خواهان حل و فصل 
موضوع باشند اما در باطن داستان نه نگران حقوق بشر و نه قطعی اینترنت هستند و نه معترضان آن کشور را قهرمان 
می خوانند. در حقیقت رویدادهای آن نقطه از زمین و خواست های معترضان چندان اولویتی برای مقامات کاخ سفید 
ندارد. درباره جغرافیای ایران اما شرایط متفاوت است و کوچكترین صدای بلندی از داخل مرزهای ایران در پروپاگاندای 
رسانه ای غرب به قیام مردم علیه حكومت تعبیر می شود. اینكه اما چرا موضوع اعتراضات معیشتی در ایران برای تیم 
ترامپ اینگونه جذاب است و طی یک هفته گذشته دهها بیانیه و اظهارنظر درباره آن منتشر کرده اند ریشه در تاریخ 
چهل ساله »نه« جمهوری اسلامی به حضور ایالات متحده آمریكا در ایران دارد. ژست های دلسوزانه برای مردم ایران 

هم با نگاهی به فهرست بلندبالای تحریم ها غیرقابل باور خواهد بود.
ژست حمایت از مردم با تحریم مردم

مقامات کاخ سفید در حالی با انواع ترفندها نگران مردم، اغتشاشگران، اینترنت و اقتصاد و معیشت مردم هستند که 
در هریک از بیانیه های آن ها چندین نوع تناقض مشهود است. مهمترین  آنها ابراز نگرانی از شرایط مردم ایران از یک سو 
و اعمال تحریم های همه جانبه بر آن ها از سوی دیگر باشد. مورد دیگر می تواند نگرانی از حقوق بشر در ایران و حمایت 

از نقض همان حقوق بشر در فلسطین و سرزمین های اشغالی باشد.
وزیرامورخارجه آمریكا معترضان ایران را شجاع توصیف کرده است  اما این معترضان از دیدگاه پمپئو چه کسانی 

هستند؟ مردم یا اغتشاشگران؟ اگر مقصود وزیر امورخارجه آمریكا مردم ایران است می توان توجه او را به فهرست تحریم 
های آمریكا علیه همین مردم جلب کرد که دامنه آن از قطعات هواپیما آغاز می شود و به پانسمان بیماران »ای بی« در 
کشور می رسد. قرارگرفتن نام صدها شرکت، نهاد و فرد ایرانی در فهرست تحریم از رهبرانقلاب تا محمدجواد ظریف و 
محمدجواد آذری جهرمی، قطع صادرات نفت ایران به عنوان رگ حیات اقتصادی کشور و تحریم های متنوع دارویی 
و غذایی، تیتر و سرخطی است که انواع تحریم ها زیر مجموعه آن ها دسته بندی می شود. تحریم هایی که طی یک 
سال گذشته به تروریسم اقتصادی تبدیل شده و زندگی و سلامت مردمی را به خطر انداخته که پمپئو آن ها را شجاع می 
خواند. در برداشت دوم اگر منظور وزیر امورخارجه آمریكا در توصیف معترضان را همان آشوبگران و اغتشاشگران تصور 
کنیم، در آن صورت پرسش این است که آیا حمایت از ناامن سازان یک کشور چیزی جز تلاش برای سرنگونی حكومت 
آن کشور است؟ آیا حمایت کشوری که خود را مدعی و میراث دار دموکراسی می داند از آشوب طلبان کشور دیگری 
می تواند با پروتكل های بین المللی دیپلماسی همخوانی داشته باشد؟ پرسش هایی که پاسخ آن مشخص بوده و بارها 
از سوی مقامات آمریكایی و تحت عنوان پروژه سرنگونی نظام جمهوری اسلامی بیان شده است. بنابراین منظور دقیق 
پمپئو نه مردم عادی ایران که ناامن سازان و آشوبگرانی است که امنیت داخل کشور را نشانه رفته اند و به همین دلیل 
مدال شجاعت از کاخ سفید می گیرند. نگرانی های عجیب آمریكا از نقض حقوق بشر در ایران و مداخلات مقامات 
واشنگتن در حالی است که به فاصله چند کیلومتر از مرزهای ایران؛ در سرزمین های اشغالی حقوق اساسی مردم 

فلسطین توسط رژیم صهیونیستی نابود می شود و آمریكا از حامیان سرسخت این نابودی است.
حمایت از مردم، نقشه های آمریکا را ناکام می گذارد

کودتاهای رنگارنگ اوایل انقلاب، ترورهای بی سابقه، جنگ تحمیلی و کمپین های تحریمی برنامه های چهل ساله 
آمریكا برای از پای درآوردن نظام جمهوری اسلامی بوده که با شكست هرکدام از آن ها کاخ سفید برای موفقیت دیگری 
میلیاردها دلار خرج کرده است. در برهه کنونی با تنگ تر کردن بی سابقه عرصه برای معیشت مردم در پی اجرای برنامه 
خود از طریق آشوب های داخلی است. حساب ویژه ای که مقامات کاخ سفید بر اعتراضات مردمی باز کرده اند از 
توییت های بی حد و فارسی آن ها پیداست و این بار همه ارکان حاکمیت باید از مردم با تمام قوا حمایت کنند؛ حق 
اعتراض مسالمت آمیز را برای آن ها در عمل فراهم کنند؛ بار تحریم ها را به هر طریق ممكن از دوش مردم بردارند و 
با سودجویان این روزها به صورت قاطع و البته قانونی برخورد کنند تا رشته های تیم ترامپ برای نابودی ایران باردیگر 

پنبه شود.

اشتیاق آشکار برای آشوب: عکس بفرستید

چرا آمريکا مشتاق آشوب در ايران است؟



دبیر حزب موتلفه اسلامی استان قم گفت: لیستی که به نام اصولگرایان قم از سوی یكی 
از نمایندگان این شهر اعلام شده را حاصل جمع بندی جبهه  متعلق به وی و نه نظر جمع 
نیروهای انقلاب اسلامی استان قم می دانیم؛ زیرا که هنوز ائتلافی جامع از نیروهای انقلابی 

در قم شكل نگرفته است. 
برخی از جبهه ها مصداق »همه با من« هستند 

محمد عرب ، با بیان اینكه حزب موتلفه اسلامی استان قم در هیچ شورایی و ائتلافی که 
در راس آن احدی از نمایندگان یا کاندیداهای مجلس شورای اسلامی باشد یا با مهندسی 
ایشان شكل گرفته باشد شرکت نكرده و نمی کند و آن را مخالف روحیه کار جمعی و انقلابی 
می داند، اظهار کرد: حزب موتلفه قم برخی از جبهه ها را مصداق »همه با من« می داند و به 
دنبال تشكیل ائتلافی است که »همه با هم« کاندیداهای اصلح را برای نمایندگی از مرکز 

انقلاب معرفی نمایند.
قم نیازی به استقراض شخصیت از سایر شهرها ندارد 

وی ادامه داد: حزب موتلفه اسلامی معتقد است شهر مقدس قم و اهل قم به اندازه کافی 
نیروی انقلابی متعهد و متخصص برای ورود به مجلس دارد که نیازی به استقراض شخصیت 
از سایر شهرها نباشد؛ بنابراین دعوت برخی گروه های سیاسی از بعضی برادران اهل و متولد 
سایر شهرها به کاندیدا شدن از قم را اهانت به مردم و اهالی شریف قم و مایه سرخوردگی جوانان 

مستعد و انقلابی این شهر دانسته و آن را مخالف بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی می داند.
این فعال سیاسی اصولگرا خاطرنشان کرد: ما دایره نیروهای انقلابی قم را وسیع تر از تنگ 
نظری های موجود می دانیم و معتقدیم که متناسب با بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی باید یک 
نوسازی و بازنگری در فرآیندها و شخصیت های موجود صورت گیرد، به نحوی که تمام گروه ها و 
اقشار مختلف مردم و نیروهای فعال سیاسی به ویژه جوانان انقلابی، خود را در فرایند انتخابات 

نامزد انتخابات مجلس شریک بدانند.
لیست اعلامی اصولگرایان درقم نظرجمع نیروهای انقلاب نیست

عرب همچنین بیان کرد: برخی از جلسات سیاسی که برای مردم قم و به نام قم تصمیم 
گیری می کنند وقتی مقبول آحاد مردم انقلابی و بصیر قم قرار خواهند گرفت که از زد و بند 
سیاسی مبرا بوده و تبدیل به جبهه ها، مجامع و شوراهای هماهنگی »همه با من«، نشده 
باشند. حزب موتلفه اسلامی به عنوان یكی از احزاب انقلابی و ولایی و با رایزنی که با سایر 
است،  داشته  اعضای محترم جامعه مدرسین  از  برخی  و  و چهره های سیاسی  تشكل ها 
ضمن احترام به تمامی برادرانی که از قبل تصمیم خود را گرفته و قبل از ثبت نام و اعلام تایید 
صلاحیت ها، نامزد خود را معرفی کرده اند، اعلام می کند که لیستی که به نام اصولگرایان قم از 
سوی یكی از نمایندگان قم در رسانه ها اعلام شده را حاصل جمع بندی جبهه  متعلق به وی و نه 
نظر جمع نیروهای انقلاب اسلامی استان قم می داند؛ زیرا که هنوز ائتلافی جامع از نیروهای 

انقلابی در قم شكل نگرفته است.

دبیر حزب موتلفه استان قم در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: موتلفه قم با همكاری سایر 
تشكل ها، شخصیت ها و جوانان انقلابی و در خواست از جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در 
تلاش برای تشكیل ائتلاف فراگیر نیروهای انقلاب اسلامی استان قم زیر نظر و با محوریت 
روحانیت است تا ان شاء الله سه نامزد اصلح و انقلابی که در شأن مردم شریف قم باشند را برای 

انتخابات مجلس شورای اسلامی، به مردم شهر خون و قیام معرفی کند.
درخواست از آیت الله یزدی 

عرب در پایان گفت: موتلفه اسلامی معتقد است هر ائتلافی بدون هدایت، نظارت و محوریت 
روحانیت شكل بگیرد فاقد جامعیت لازم بوده و از انحرافات مصون نخواهد بود و مجدانه از 
حضرات جامعه محترم مدرسین و به ویژه شخصیت انقلابی حضرت  آیت الله یزدی می خواهیم 
که با تدبیر انقلابی به این کوتاه بینی ها در خصوص تعیین نماینده مردم انقلابی قم خاتمه 
دهند و با هدایتی که می فرمایند مقدمات اجرای تشكیل ائتلاف بزرگ نیروهای انقلاب 
اسلامی استان قم  فراهم آمده تا انشاء الله زمینه  لازم برای نمایندگانی  شایسته و در خور مردم 
شریف قم و پایگاه انقلاب  فراهم گردد. به گزارش ایسنا، جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان 
استان قم با تقاضای احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس دهم و با حضور 
شش حزب اصولگرای جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی، جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی، 
جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی، جمعیت پیشرفت و عدالت انقلاب اسلامی، جمعیت 
آبادگران انقلاب اسلامی و جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی تشكیل شده است. این جبهه 
احمد امیرآبادی فراهانی و مجتبی ذوالنور نمایندگان فعلی قم و همچنین علیرضا زاکانی را به 

عنوان نامزدهای مورد حمایت خود برای انتخابات مجلس یازدهم اعلام کرده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

مشکلی درتأمین و عرضه کالاهای 
اساسی در قم وجود ندارد

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: هیچ مشكلی در زمینه 
تأمین و عرضه کالاهای اساسی در قم وجود ندارد.

 مهرداد غضنفری ، با اشاره برگزاری منظم جلسات کارگروه تنظیم بازار در 
استان اظهار داشت: جلسات کارگروه ستاد تنظیم بازار استان به صورت منظم و 
چهار روز یكبار با حضور مدیران دستگاه ها به منظور کنترل همه جانبه بازار برگزار 
می شود. وی با بیان اینكه در این جلسات گزارشات و آخرین وضعیت تولید و 
عرضه کالا در استان مورد ارزیابی قرار می گیرد، ابراز کرد: مدیران دستگاه های 
مرتبط در این حوزه مكلف شده اند که شخصاً در بازرسی های میدانی حضور 
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون  باشند.  داشته  نظارت  و 
خاطرنشان کرد: استان قم همواره طبق شاخص های اعلامی در سطح کشور، 
در زمینه تأمین کالا و نرخ تورم جزء مطلوب ترین استان های کشور بوده است 
و ما در استان هیچ نگرانی در زمینه تأمین و عرضه کالا نداریم. وی با تأکید 
بر اینكه تأمین به موقع کالا توسط نمایندگان استان قم در زمینه کالاهای 
سهمیه ای از مراکز تولیدی به صورت منظم انجام می شود، تصریح کرد: در 
بخش خصوصی نیز با مشارکت مناسب اتاق اصناف اقلام مورد نیاز و اساسی 
به موقع تأمین می شود. غضنفری با اشاره اینكه هیچ مشكلی در زمینه تأمین 
کالا در استان قم وجود ندارد، یادآور شد: برای مقابله با گران فروشی به شدت 
نظارت ها افزایش یافته است و مردم هیچ نگرانی نداشته باشند و امیدواریم 
اوضاع همواره در کنترل باشد ولی تیم بازرسی بازار استان به صورت مستمر و 
شبانه روزی نظارت دارند. وی با بیان اینكه استاندار قم دستور رصد و نظارت 
شبانه روزی بازار در استان را داده و خود نیز در حال رصد بازار است، عنوان کرد: 
خوشبختانه تاکنون هیچ مشكلی در زمینه افزایش قیمت در استان نداشتیم 
که این موضوع با همكاری مردم و دستگاه های نظارتی و اتاق اصناف به وقوع 

پیوسته است.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم :

تمام زيرساخت های آرامستان
 بهشت معصومه)س( آماده شده است 

آرامستان های شهرداری قم گفت: دبیرخانه قرار شد  مدیرعامل سازمان 
موضوع سختی شغل کارکنان آرامستان ها را به مجمع شهرداران کلانشهرها 
ارسال کند تا با تنظیم لایحه به شورای عالی استان ها و نهایتا مجلس شورای 

اسلامی ارسال شود تا به قانون تبدیل شود.
عامل  مدیران  نشست  پنجمین  برگزاری  به  اشاره  با  وکیلی  عبدالحمید 
آرامستان های کلانشهرهای کشور به میزبانی شهرداری قم، اظهار داشت: 
مشكلات مدیریت آرامستان ها در خدمات دهی و مسائل قانونی از موضوعات 
این نشست بود که با هماهنگی و همفكری مدیریت سازمان آرامستان های 
سازمان  مدیرعامل  گرفت.  قرار  بررسی  و  بحث  مورد  کشور  کلانشهرهای 
آرامستان های شهرداری قم از مشكلات قانونی و اداراتی که آرامستان ها با 
آنها همكاری دارند، به عنوان یكی از مشكلاتی یاد کرد که با آن روبرو هستند 
و افزود: در ثبت احوال و پزشكی قانونی و نیروی انتظامی چالش هایی داریم 
که قرار شد توسط دبیرخانه مجمع شهرداران کلانشهرهای کشور مورد پیگیری 
قرار گیرد. وکیلی با بیان اینكه پیمانكاران آمبولانس های آرامستان ها با مشكل 
سوخت مواجه هستند، از پیگیری این موضوع توسط مدیران عامل از شوراهای 
شهرهای کشور خبر داد و افزود: مسائل اجتماعی و سختی شغل کارکنان 
آرامستان ها از دیگر موضوعاتی بود که در این جلسه مورد تبادل نظر قرار گرفت. 
وی ادامه داد: دبیرخانه قرار شد موضوع سختی شغل کارکنان آرامستان ها را 
به مجمع شهرداران کلانشهرها ارسال کند تا با تنظیم لایحه به شورای عالی 
استان ها و نهایتا مجلس شورای اسلامی ارسال شود تا به قانون تبدیل شود. 
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم با تاکید براینكه تمام زیرساخت 
های آرامستان بهشت معصومه)س( قم آماده شده و مردم در کمترین زمان از 
خدمات بهره مند می شوند، خاطرنشان کرد: غسالخانه، سردخانه، نرم افزارها، 
سخت افزارها، فاضلاب، تصفیه خانه، سایت بازی، ساماندهی گلزار شهدا، 
احداث حسینیه و مسجد، سالن اجتماعات، ساماندهی واحد پذیرش و… 
اقداماتی است که در دوره اخیر انجام شده و مردم در زمان مراجعه، از نظر 

روحی خدمات بهتر و آسان تری بهره می برند. 

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

آرامستان ها نیاز به توجه و حساسیت 
بیشتری دارند

معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اهمیت و موضوعاتی که 
آرامستان ها با آن درگیر هستند از نیاز به توجه و دقت بیشتری به موضوعات 
درگیر با آن خبر داد تا جنبه معنوی و نیازهای افرد مصیب دیده به درستی 
پیاده شود. سید امیر سامع با اشاره به اینكه شهرداری قم میزبان مدیران عامل 
آرامستان های کلانشهرهای کشور و رئیس دبیرخانه کمیسیون خدمات شهری 
و محیط زیست کلانشهرهای کشور بود، اظهار داشت: حاضران در این جلسه 
از نگاه خودشان مسائلی که با آن دست به گریبان هستند را مطرح کردند و 
افزود:  قم  معاون خدمات شهری شهرداری  آمد.  به دست  مصوبات خوبی 
با توجه به تجربه و تخصص دوستان و نوع شغلی که ما در این حوزه داریم و 
خدمتی که به مردم می رسد، لازم است تا دقت و توجه بیشتری به موضوعات 
درگیر با آن شود تا جنبه معنوی و نیازهای افراد مصیبت دیده به درستی برآورده 
شود. سامع با بیان اینكه در ارائه خدمات مرتبط با امور اموات در حوزه تغسیل 
و تدفین، مسائل فقهی، فرهنگی، اجتماعی و فنی وجود دارد که قابل انكار 
نیست، تصریح کرد: نیاز است تا از نظرات و مشورت های علما و مجموعه های 
فرهنگی و اجتماعی در این راستا بهره لازم برده شود. وی خاطرنشان کرد: این 
شغل مبارک و شریفی است که باید سعی شود ارزشمندی آن احیا و بازبینی 
شود تا خدمت و تكریمی که باید از مردم ضایعه دیده در ساعات اولیه شود، 
به درستی صورت گیرد، البته خوشبختانه مباحث خوبی در این زمینه مطرح 
شد و امیدواریم مصوبات این جلسه در کمیسیون معاونین کلانشهرها تصویب 

و اجرایی شود. 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد

اتمام روسازی پل مستقیم تقاطع میدان 
ولیعصر)عج( تا پايان هفته

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از اتمام روسازی پل مستقیم 
تقاطع میدان ولیعصر)عج( تا پایان هفته خبر داد. عباس حلوائی زاده با اشاره 
به اتمام عملیات سازه ای پل مستقیم تقاطع سه سطحه میدان ولیعصر)عج(، 
اظهار کرد: عملیات سازه ای این پل که کمربندی امام علی)ع( را به بلوار شهید 
کبیری متصل می کند به اتمام رسیده و به همین خاطر اقدامات بعدی در آن 
بلافاصله آغاز شده است. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با 
تاکید بر اینكه تیم های مختلفی عملیات روسازی و نصب امكانات مختلف پل 
را در دستور کار دارند، تصریح کرد: تا پایان هفته کلیه عملیات روسازی، نصب 
تجهیزات ایمنی و چراغ های روشنایی پل به اتمام خواهد رسید و پروژه آماده 
بهره برداری خواهد شد. حلوائی زاده با تاکید بر اینكه این تقاطع سه سطحه 
به عنوان یكی از خاص ترین پروژه های عمرانی شهر اجرا شده است، افزود: 
پل جهتی تقاطع نیز که کمربندی امام علی)ع( را به بلوار خلیج فارس متصل 
می کند در حال اجرا است و نهایتا تا اوایل سال آینده تكمیل خواهد شد. وی 
تصریح کرد: بتن ریزی در ارتفاع بیش از 30 متری، داربست گذاری سنگین و 
استفاده از تجهیزات و مصالح به روز داخلی از مهم ترین مزیت ها و ویژگی های 

اجرای این پروژه در شهر قم است.

 پس از اقامه نماز توسط آیت الله شبیری زنجانی 
پیکر آيت الله میرمحمدی در قم تشییع می شود

 مراسم تشییع پیكر  آیت الله سید ابوالفضل میرمحمدی عضو مجلس خبرگان 
رهبری امروز در قم برگزار می شود. این مراسم  امروز از ساعت 14:30 از مسجد 
امام حسن عسكری)ع( به سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( برگزار می شود 
و آیت الله شبیری زنجانی مرجع تقلید شیعیان بر پیكر ایشان نماز می خواند. 
آیت الله سید ابوالفضل میرمحمدی زرندی در سال  1302 هجری  شمسی  در 
بخش  زاویه  زرند از توابع  شهرستان  ساوه  در خانواده ای  مذهبی  دیده  به  جهان  
گشود. مرحوم میرمحمدی  به  همراه  سایر فضلا و روحانیون  از مدافعان  نهضت  
اسلامی  بوده  و در امضای برخی  از اعلامیه ها علیه  رژیم  ستمشاهی  و حمایت  
از حضرت  امام  خمینی)ره( نقش  داشته  است  که  از جمله  آن  می توان  به  ارسال  
نامه ای  سرگشاده  با عنوان  »نامه  جمعی  از فضلای حوزه  علمیه  قم  به  هویدا نخست  
وزیر وقت  در مورد اعتراض  به  اقدامات  خلاف  قوانین  اسلام  و قانون  اساسی ، جو 

خفقان  و سانسور، دستگیری  حضرت  امام  خمینی )ره( و…« اشاره  کرد.

رئیس جمهور عزادار شد 
 رئیس جمهور در عزای درگذشت همشیره مكرمه خود به سوگ نشست.»دکتر حسن روحانی«، 
رئیس جمهور در عزای درگذشت همشیره مكرمه خود به سوگ نشست. رئیس دفتر رئیس جمهور در 
پیامی درگذشت مرحومه مغفوره »صدیقه فریدون« همشیره گرامی رئیس جمهور را تسلیت گفت. بنابر 
اعلام خانواده مرحومه خانم صدیقه فریدون، خواهر حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رییس 
جمهوری، مراسم تشیع آن مرحومه روزدوشنبه ساعت 15 از مسجد جمعه شهرستان سرخه برگزار 
می شود.مراسم ختم مرحومه فریدون نیز امشب بعد از نماز مغرب و عشاء در حسینیه شهدا سرخه 
برگزار می شود.بنا بر اعلام خانواده مرحومه، مراسم سوم و هفتم خواهر رییس جمهوری روز پنجشنبه 
هفتم آذر از ساعت 14 و 30 دقیقه الی 16 در حسینیه شهدای سرخه و در ادامه سر مزار آن مرحوم 
برگزار می شود.همچنین مراسم ختم  آن مرحومه در تهران، شنبه نهم آذر ماه از ساعت 14 تا 15:30 در 

مسجد بلال سازمان صدا و سیما برگزار خواهد شد.

حمله به منزل نماینده سابق ولی فقیه در استان کرمان
پسر آیت الله جعفری از حمله شخصی ناشناس به منزل نماینده سابق ولی فقیه در استان کرمان خبر 
داد. سید هادی جعفری در گفت وگو با ایسنا، در خصوص حمله به منزل امام جمعه سابق کرمان گفت: 
در ساعت 18 و 30 دقیقه روز سه شنبه هفته گذشته، یک فرد ناشناس که هنوز هویت آن مشخص 
نشده است، از غفلت مامورین حفاظتی منزل آیت الله جعفری استفاده و با شكستن درب حیاط منزل 
»سیدیحیی جعفری« )نماینده سابق ولی فقیه در استان کرمان( وارد منزل ایشان می شود. وی با بیان 
این مطلب که این فرد سه عدد از پنجره های منزل آیت الله جعفری را می شكند، ادامه داد: این فرد 
ناشناس زمانی که قصد حمله به داخل منزل آیت الله را داشت، با مامورین حفاظتی درگیر می شود که 
با رسیدن نیروهای کمكی، فرد ضارب دستگیر می شود. پسر آیت الله جعفری اظهار کرد: ظاهرا گفته 
می شود که فرد حالت روانی داشته و اکنون در بیمارستان بستری است، اما هم اکنون پرونده توسط 

نیروهای امنیتی در دست بررسی است

جمع آوری 5۰ امضا برای استیضاح وزیر نفت 
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی از جمع آوری 50 امضا برای استیضاح وزیر نفت و تقدیم 
این طرح به هیات رییسه خبر داد. احمد امیرآبادی فراهانی در حاشیه جلسه علنی نوبت عصر روز- 
یكشنبه- مجلس شورای اسلامی به خبرنگاران گفت: تاکنون  50 امضاء برای طرح استیضاح بیژن 
نامدار زنگنه جمع آوری شده است.وی افزود: حذف کارت سوخت و راه اندازی مجدد آن، افزایش 
قاچاق سوخت، ارائه اطلاعات غلط برای افزایش قیمت بنزین،  عدم صداقت در بیان مطالب به مردم 
درباره گران شده قیمت بنزین،  وجود دستگاه کارت خوان در دفتر وزارت نفت  از مهمترین محورهای 
استیضاح است.وی ادامه داد: همچنین ناکارآمدی در انعقاد قرار دادهای میادین مشترک گازی و 
نفتی، اتخاذ برخی تصمیمات نادرست در واگذاری ها و عدم توجه توسعه پالایشگاه و پتروشیمی ها و 

توسعه فرآوردهای نفتی از دیگر محورهای این استیضاح است.

حجتی استعفا کرد؛ روحانی موافقت نکرد 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه وزیر جهاد کشاورزی استعفا داده، گفت 
که رییس جمهور استعفای حجتی را نپذیرفته است.اسدالله عباسی در حاشیه جلسه علنی دیروز 
مجلس در جمع خبرنگاران درباره جلسه استیضاح وزیر جهاد کشاورزی که قرار است سه شنبه برگزار 
شود، گفت: هنوز نماینده دولت در خصوص حضور وزیر جهاد کشاورزی در این جلسه به ما اعلامی 
نداشته است، برهمین اساس طبق آئین نامه داخلی مجلس استیضاح وزیر سه شنبه هفته جاری در 
جریان خواهد بود.وی افزود: معاون پارلمانی رئیس جمهور امروز به ما اعلام کردند که آقای وزیر استعفاء 
داده اند و آقای رئیس جمهور هم نپذیرفته است. در صورت پذیرفته شدن، وزیر جهاد در صحن مجلس 
حضور نخواهد یافت اما در هر دو صورت ما بحث استیضاح را در جلسه علنی روز سه شنبه خواهیم 

داشت.

سردار فدوی :هدف گذاری ما داشتن 25 نوه است
 سردار فدوی، جانشین فرمانده سپاه با بیان اینكه خانواده های سپاه و بسیج حداقل 5 فرزند داشته 
باشندگفت: دلیل اینكه من 5 فرزند بیشتر ندارم این است که قند همسر من در دوران بارداری فرزند 
پنجم بالا رفت و برای فرزند ششم احتمال خطر جانی برای همسرم وجود داشت. اگر این خطر نبود 
من تاکنون 10 فرزند هم داشتم. البته قرار است بچه های من جبران کنند. دختر کوچک من که متولد 
سال 71 است 4 بچه دارد. فرزندان زیر 20 سال ازدواج کردند و در زمان دانشجویی همه بچه  دار شدند. 
من الان 13 نوه دارم و هدف گذاری ما هم 25 نوه است. آخرین نوه ام را که خدمت رهبری بردم ایشان 

گفتند تعداد نوه هایت بیشتر شود.

جزئیات جدید از بازداشت پسر آخوندی
فارس نوشت: در حالی مقامات قوه قضائیه بازداشت پسر وزیر سابق را تایید کرده اند که پیگیری ها 
نشان می دهد وی متهم به کارچاق کنی و دریافت مبالغی در وزارتخانه مربوطه بوده و به همراه یكی از 
مشاوران وزیر سابق بازداشت شده استتازگی خبر بازداشت پسر یكی از وزرای سابق دولت های یازدهم 
و دوازدهم منتشر شده است.اطلاعات جدیدی درباره این پرونده را روشن شده است. بر اساس گزارش 
ها مهدی آخوندی به همراه شهرام اجتهادی به اتهام کارچاق کنی و تخلفات مالی بازداشت شده اند.
بر این اساس، شهرام اجتهادی که با مهدی آخوندی و یكی دیگر از مسئولان ارشد دولتی نیز نسبت 

فامیلی دارد مدت ها به عنوان مشاور وزیر سابق و دست راست وی فعالیت می کرده است.

جامعه مدرسین:

 نظام اسلامی با آشوبگران قاطعانه برخورد می کند
 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای با اشاره به حوادث اخیر کشور و قدردانی از مواضع 
حكیمانه رهبر معظم انقلاب و تشكر از ملت رشید ایران اعلام کرد: نظام اسلامی با قدرت و قاطعیت با 

آشوبگران و متجاوزان به حریم امنیت برخورد می کند. 
در این بیانیه که نسخه ای از آن روز یكشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده  است: »نظام اسلامی 

اجازه نخواهد داد امنیت و آرامش کشور به دست شماری فریب خورده خدشه دار شود.
حوادث اخیر کشور که جمعی از اشرار سرسپرده و بدخواه ملت ایران دست به آشوب، تخریب و ارعاب 
زدند با حضور شكوهمند و انقلابی مردم ایران پایان یافت  و بار دیگر دشمن زبون و حقیر اسلام و انقلاب 

با رشادت و شجاعت ملت ایران عقب رانده شد.
این حوادث نشان داد دشمنان کینه توز و سران زورگو، متجاوز و مستكبر، لحظه ای از دشمنی و 

فتنه گری علیه ملت ایران دست برنمی دارند.
بدون تردید مسئولان قضایی با آشوبگران جنایتكار که با کُشتن و مجروح کردن مردم بی دفاع و با به 
آتش کشیدن اموال عمومی و مردم امنیت جامعه را برهم زدند، به طور قاطع و قانونی برخورد می کنند و 

از بمباران تبلیغاتی دشمن و ملامت ملامتگران هراسی به خود راه نمی دهند.
به  »دامت برکاتهم«  تقلید  معظم  مراجع  و  رهبری)مدظله العالی(  معظم  مقام  مكرر  توصیه های 
دولتمردان و مسئولان نظام اسلامی رسیدگی به وضع معیشت و کوشش برای رفع مشكلات اقتصادی 
مردم است. ازاین رو، مبارزه با گرانی و حمایت از اقشار کم برخوردار در زمره اولویت های دولت محترم 

قرار دارد.
توصیه مشفقانه جامعه مدرسین به دستگاه های مسئول آن است که از بیگانه انتظار آبادانی کشور 
خود را نداشته باشند و بدون فوت وقت، رشد و پیشرفت درون زای کشور را وجهه همت خود قرار 

دهند.
آشوب اخیر به گونه ای انكارناپذیر نشان داد پیام رسان های خارجی و برخی شبكه های اجتماعی 
داخلی در فضای مجازی بستری مناسب برای دروغ گویی و شایعه پراکنی برای تهییج عناصر ناآگاه 
است. اکنون تهدید امنیت سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و از همه مهم تر امنیت اخلاقی جامعه به وسیله 

پیام رسان های خارجی کاملا آشكار و عیان شده است.
بنابراین لازم است دستگاه های مربوط، شبكه ملی اطلاعات را ایجاد کنند تا با جایگزین شدن آن 
زمینه های نفوذ و تهاجم دشمن از میان برود. تساهل در تقویت زیرساخت های لازم برای این امر به هر 

بهانه ای توجیه ناپذیر می باشد.
بحمدالله پاسداران امنیت و آرامش کشور در نهادهای نظامی، انتظامی و امنیتی همچون گذشته 
با مجاهدت های مؤمنانه بر نقشه دشمن غلبه و سرشاخه های آشوب و اغتشاش گری را شناسایی و 
باندهای فعال در این حوادث را متلاشی کردند؛ باوجوداین، متاسفانه خون پاک برخی مردم، جوانان 
صالح و حافظان امنیت کشور به دست عناصر سرسپرده به بیگانه به ناحق ریخته شد و ملت عزیز را 
داغدار کرد. از خداوند متعال برای این شهیدان مظلوم علّو درجات و برای مجروحان شفای عاجل 

مسالت می کنیم.
امید واثق داریم، آینده کشور به برکت رهبر معظم انقلاب »مدظله العالی« و مردم مومن و انقلابی 
به ویژه جوانان رشید ایران اسلامی روشن خواهد بود و ملت شریف ایران گام دوم انقلاب را باقوت، شتاب 

و نورانیتی بیش ازپیش خواهد پیمود.«

استاندار قم تاکید کرد

گسترش قرائت خانه های عمومی کتاب در قم 
استاندار قم گفت: در کنار کتابخانه و کتاب خوان، باید قرائت خانه های عمومی را گسترش داد که 
جوانان ما بخشی از اوقات فراغتشان را در این اماکن سپری کنند که این موضوع در اولویت برنامه های 

استان است.
 بهرام سرمست به مناسبت بیست و هفتمین دوره هفته کتاب استان قم، با اشاره به اینكه باید از جمع 
ناشران و کسانی که در زمینه کتاب و نشر کتاب در استان فعالیت داشته تشكر کرد،  اظهار داشت: 

خوشبختانه در قم از نظر انتشارات و چاپ و نشر رتبه بسیار خوبی داریم.
وی ادامه داد: در بخش معارف دینی، اندیشه و فلسفه رتبه خوبی داریم و هم در کل میانگین کشوری 
رتبه بسیار بالا و کتابخانه های عظیمی در سطح استان داریم و کتاب های بسیار نفیسی در قم به چاپ و 
نشر می رسد؛ ولی موضوعی که باید در استان روی آن کار شود کتاب خوانی بوده و فرهنگ کتاب خوانی 

را باید گسترش دهیم.
استاندار قم با تأکید بر اینكه عصر دیجیتال و عصری که فضای مجازی بیشترین نقش و سهم را 
در گردش اطلاعات به خود اختصاص داده است  افزود: این موضوع از طرفی فرصتی برای گردش 

اطلاعات و مطالعه جوانان و از طرف دیگر آسیبی بوده که از کتاب فاصله ایجاد می کند.
وی تصریح کرد: با آنكه اهالی کتاب مطالعه خود را دارند اما، برای نسل جوان باید این انگیزه را ایجاد 
کنیم، به ویژه اینكه باید از نظر تنوع موضوعات، امكان بازدید و انتخاب و جستجو سلیقه به خرج داد و در 

تمامی کتابخانه ها این موضوع دیده شود.
سرمست با اشاره به اینكه مسئله دیگری که به نظر می رسد در قم جای آن خالی بوده، وجود 
قرائت خانه است، خاطرنشان کرد: در کنار کتابخانه و کتاب خوان، باید قرائت خانه های عمومی را 
گسترش داد که جوانان ما بخشی از اوقات فراغتشان را در این اماکن سپری کنند که این موضوع در 

اولویت برنامه های استان است.
وی با بیان اینكه باید بتوانیم در قم که مهد علم، اندیشه، فلسفه و معرفت بوده فرهنگ کتاب خوانی را 
رواج دهیم، اضافه کرد: خوشبختانه بخش خصوصی در قم فعال بوده و فعالیت چشمگیر دارد، دولت 
نیز هم پای بخش خصوصی در گسترش کتابخانه ها همت خوبی داشته، اما باید مكمل همدیگر باشند 

و در این جهت نیز امیدواریم گام هایی برداشته شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر مردی راضی باشد که زنش خود را بزََک 
کند و از درِ خانه اش بیرون رود ، آن مرد 
، ديّوث است و هر که او را ديّوث بخواند ، 

مرتکب گناهی نشده است .

دوشنبه - چهارم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4925

دبیر حزب موتلفه اسلامی استان قم :

غیر قمی ها از این شهرکاندیدا نشوند

طرح: مهدی عزیزی

تهرانی رتبه دوم بدترين ها شد!

 مدیرعامل سازمان انتقال خون استان قم گفت: به طورکلی روند اهدا خون دراستان طی 
سال جاری رو به کاهش است و این مساله در روزهای سرد بیشتر می شود.

مرتضی نوریان بیان کرد: در این مدت تعداد مراجعان حدود 6 درصد و اهدا خون نیز 
2.5 درصد کاهش داشته است.

وی افزود: شاخص اهدا خون استان هم از هر 30 نفر به ازای یكهزار نفر به 28 نفر 
کاهش یافته و آمار اهداکنندگان مستمر خون استان هم حدود یک و نیم درصد کاهش 

داشته است.
وی ادامه داد: این درحالی است که میزان مصرف خون و فرآورده های آن در مراکز 

درمانی استان افزایش  یافته است.
با کاهش ذخایر خونی مواجه هستیم 

نوریان با اشاره به این که با کاهش ذخایر خونی مواجه هستیم گفت: البته نیازهای 
درمانی استان به خون و فرآورده های آن تامین می شود، ولی ذخایر خونی رو به کاهش 

است و باید جبران شود.
وی بابیان این که تنها سرمایه انتقال خون مردم هستند،  افزود: خون و فرآورده های آن 
جایگزین مصنوعی ندارد و منبع دسترسی به آن تنها خون هم نوعان و انسان های دیگر 

است و چون زمان ماندگاری خون محدود است، باید اهدا خون به صورت مرتب و مستمر 
صورت گیرد. وی ادامه داد:  آقایان هر سه ماه و بانوان هر چهار ماه یكبار می توانند اهدا 
خون داشته باشند، بدون این که هیچ مشكلی به سلامت آن ها وارد شود و از این طریق 

برای نجات جان بیماران اقدام کنند.
 همه شهروندان  برای اهدا خون مراجعه کنند 

مدیرعامل سازمان انتقال خون قم گفت: از همه شهروندان می خواهیم برای اهدا خون 
مراجعه کنند تا ذخایر خونی استان به خصوص در این ایام سرد سال با کمبود مواجه نشود.

وی بیان کرد: مردم قم می توانند با مراجعه به 2 مرکز روح الله واقع در میدان روح الله در دو 
بخش آقایان و بانوان از ساعت 7:30 تا 13:30 و دیگری در مرکز 15 خرداد واقع در بلوار 

عمار یاسر مختص آقایان از ساعت 7:30 تا 14 خون خود را اهدا کنند.
وی ادامه داد: طی روزهای یكشنبه و سه شنبه در مرکز 15 خرداد از آقایان در دو نوبت 

بعدازظهر هم تا ساعت 18 خون گرفته می شود.
نوریان گفت: سن اهدا خون به سمت سالمندی می رود،  بنابراین باید جوانان را به 
اهدا خون تشویق و ترغیب کنیم تا این سنت پسندیده که عامل نجات بیماران است ،  

بیش ازپیش در جامعه ترویج شود.

مدیرعامل سازمان انتقال خون قم:

اهدا خون درقم کاهش يافته است

 فرماندار قم با تاکید بر آمادگی و ایجاد هماهنگی کامل برای ثبت نام از داوطلبان 
انتخابات اسفندماه 98 گفت: ثبت نام از داوطلبان نمایندگی یازدهمین دوره مجلس 

شورای اسلامی از 10 آذرماه جاری درفرمانداری این شهرستان صورت می گیرد.
مرتضی حیدری با اشاره به اطلاعیه های شماره 2 ستاد انتخابات کشور، افزود: دراجرای 
ماده 45 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی و ماده 21 آئین نامه اجرایی آن،  ثبت نام 
ازداوطلبان نمایندگی یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی از روز یكشنبه هفته آینده تا 

پایان وقت اداری روز شنبه 16 آذرماه به مدت هفت روز به عمل می آید.
به  نیاز  با همراه داشتن مدارک مورد  باید در مهلت تعیین شده  افزود:  داوطلبان  وی 

فرمانداری قم مراجعه و اقدام به تكمیل فرم ثبت نام نمایند.
وی ادامه داد: اصل کارت ملی و یک نسخه تصویری آن، اصل شناسنامه عكس دار و 
یک نسخه تصویر از کلیه صفحات آن، یک قطعه عكس 3*4 جدید،  اصل و یک نسخه 
تصویر آخرین مدرک تحصیلی معتبر، اصل و تصویر گواهی رسمی مبنی بر قبول استعفا و 

عدم اشتغال در پست و مقام و مشاغل مشمول استعفای موضوع ماده 29 قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی،  اصل و یک نسخه تصویر کارت پایان خدمت وظیفه عمومی یا 
کارت معافیت دائمی و یا مدرکی معتبر دال بر روشن بودن وضعیت مشمولین خدمت 
وظیفه عمومی از جمله مدارکی است که داوطلبان در هنگام ثبت نام باید به همراه خود 

داشته باشند.
حیدری اظهار داشت: حداقل مدرک مورد نیاز برای ثبت نام در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی کارشناسی ارشد و یا معادل آن و محدوده سنی داوطلبان نیز باید حداقل 30 و 

حداکثر 75 سال باشد.
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی روز جمعه 2 اسفندماه 98 در سراسر 
کشور برگزار می شود ضمن اینكه همزمان با این انتخابات در استان های تهران، خراسان 
رضوی، خراسان شمالی، فارس و قم اولین انتخابات میان دوره ای پنجمین دوره مجلس 

خبرگان رهبری ترتیب خواهد یافت.

فرماندارقم:

ثبت نام کانديداهای نمايندگی مجلس از 10 آذر درقم آغاز می شود

مدیرکل راه آهن استان قم گفت: وجود راه آهن درمرکز 
شهر فرصت طلایی برای توسعه قم به شمار می آید تا مردم 
بیشتری  سهولت  با  راه آهن  از  را  خود  موردنیاز  خدمات 

دریافت کنند.
محسن اعتماد ،  افزود: امروز همه کشورها به دنبال ایجاد 
»شهر ریل پایه« و توسعه راه آهن در داخل شهر هستند، زیرا 
مزیت های راه آهن ازجمله امنیت، ایمنی، کاهش مصرف 
و  آبادانی  و  توسعه  باعث  آلاینده ها  و  تصادفات  سوخت، 

کاهش مشكلات شهری می شود.
وی تصریح کرد: جمع آوری راه آهن از داخل شهر مساوی 
است با افزایش ترافیک، مصرف سوخت و آلودگی هوا که 

هرکدام تبعات بسیاری دارد.
وی توسعه ریل داخل شهر را از رویكردهای مهم توسعه 
پایدار عنوان و اضافه کرد: ایستگاه راه آهن قم کمتر از 800 
متر با حرم مطهر حضرت معصومه)س( فاصله دارد و روزانه 
بیش از 6 هزار و 200 تن در این ایستگاه سوار قطار و یا از 
قطار پیاده می شوند که نسبت به سه سال گذشته 50 درصد 
افزایش یافته و نشان دهنده اقبال مردم به استفاده از قطار 

است.
به گفته اعتماد، سالانه یک میلیون و 100 هزار تن توسط 

راه آهن قم جابه جا می شوند که این رقم امروز به 2 میلیون و 
300 هزار تن رسیده است.

راه آهن  ایستگاه  اطراف  هستیم  تلاش  در  افزود:  وی 
نیز  دوچرخه  و  تاکسی،  اتوبوس  ازجمله  ایستگاه هایی 
تعبیه شود تا مسافران با سهولت بیشتری در مسیر ایستگاه 

راه آهن تردد کنند.
بهره برداری  به   1317 سال  قم  راه آهن  گفت:  وی 
رسیده است که از سویی باعث آبادانی در منطقه شده و از 
سوی دیگر ساخت غیرمجاز خانه در محدوده حریم راه آهن 
باعث مشكلاتی شده و ساکنان حاشیه ریل از سروصدا و 

لرزشی که عبور قطارها ایجاد می کند، گلایه دارند.
مدیرکل راه آهن قم افزود: مردم ساکن حاشیه ریل برای 
خانه سازی حداقل باید فاصله 50 متری از ریل راه آهن را 
رعایت می کردند، ولی متاسفانه خانه ها بدون مجوز راه آهن 

احداث شده است.
وی اضافه کرد: احداث زیرگذر، روگذر و دیوارکشی ازجمله 
راهكارهایی است که اداره کل راه آهن برای تسهیل در عبور 
و مرور و رضایتمندی ساکنان محدوده ریل انجام داده است.
شهرداری  به ویژه  دیگر  دستگاه های  از  داد:  ادامه  وی 
نیز انتظار می رود تا در ارائه خدمات شهری مانند احداث 

دیوارهای عایق صوت در این مناطق که باعث سهولت در 
رفت وآمد ساکنان می شود،  تلاش نمایند.

اعتماد گفت: قطارهای حومه ای یكی از پرطرفدارترین 
قطارها از قم به تهران و بلعكس است که روزانه چهار رام 
قطار از قم به تهران می رود و چهار رام قطار نیز همین مسیر 
را برمی گردد که در آینده این تعداد به 6 تا هفت رام در روز 

افزایش خواهد یافت.
به گفته وی،  روزانه سه رام قطار از قم به سمت مشهد و 
بلعكس حرکت می کند که ظرفیت تمام قطارها تكمیل 

می باشد.
در حال حاضر راه آهن قم 509 کیلومتر خط اصلی، 30 
کیلومتر خطوط صنعتی و تجاری و 40 کیلومتر خط فرعی 
دارد و متشكل از 15 ایستگاه اصلی و یک ایستگاه رابط 

است.
اتصال و ارتباط با خطوط راه آهن اصفهان، اراک و محور 
جدید و قدیم تهران، ورود و خروج بیش از 28 هزار واگن 
باری در ماه، ورود و خروج بیش از 15 هزار سالن مسافری 
در ماه، ورود و خروج روانه 50 رام قطار مسافری و 30 رام 
قطار باری و واقع شدن در مرکز کریدور شمال به جنوب و 

شرق به غرب کشور از ویژگی های راه آهن قم می باشد

مدیرکل راه آهن استان قم:
حفظ ريل راه آهن داخل شهر قم باعث توسعه و آبادانی می شود

وزیر آموزش و پرورش گفته فضای آموزشی 
این  و  ندارد  خوبی  وضعیت  تهران  استان 
آموزشی  فضای  بدترین  دوم  رتبه  استان 

کشور را به خود اختصاص داده است.


